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Vodstva
dndikata morajo 
Podstaviti hrbet

[liti Vf^Vcev zaradi ogrožene socialne varnosti, ko pravzaprav povsod 
psi' 0f„’ ^ndar bolj v loncu socialnih napetosti in omrtvičene 
go t3;an,zirane akcije kot pa v loncu ustvarjalnega preseganja danih 
.A ujjner’ niti ni čudno vprašanje, kakšen sindikat in kje je. Dobro 

f dej fla s,ndikalna vodstva v orkestru drugih družbenopolitičnih 
p^nikov m skupaj z državnimi organi so se pokazala kot resnično 

I v družbenem mehanizm u, kot je znal reči eden izmed
' Predsednikov slovenskih sindikatov, današnji čas pa
% eva °d sindikata, da izstopi iz hromega orkestra in zaigra za svoje 
niihStvo drugačne viže. Za današnjo rabo in v interesu delavcev, 

a1,1 g°vih današnjih in konkretnih interesov!
<OT v!:al<šne morajo biti te viže pa tudi kateri godci lahko igrajo 
,0rj p0pdikalnem orkestru pa je dandanes prav tako jasno. Ljudje 
jeV: 0/Ončne drže, takšni, ki bodo sposobni skupaj z vsemi delavci 
V i'r3f e(jJn Podreti vrata, ki jih je zaklenila birokracija. Mislimo na 
gSt' S3fia’ ki so doslej ovirala razmah ustvarjalnosti, podjetništva in

•0d'i np‘kata. tudi kadrov.
id I iag-^^doik slovenskih sindikatov Miha Ravnik je v uvodu dejal,

jZ l^}°Ppravnega odločanja delavcev o svoji usodi, vendar na temelju 
•gjj. soij^ega dela in rezultatov ter kajpak na osnovi delavske

[SLPe0tova razširjena seja republiškega sveta ZSS. ki sojo nekateri 
. ‘^enovali tudi s konferenco slovenskih sindikatov

V d fa? a/1 J2a forji pa takšne am bicije niso imeli - je zelo kri tično
^ lito rn^a riekafere temne plati sindikalnega dela. Precej pod vtisom 
itfl0 pohorskih dogodkovpa tudi sicer precejšnjega nezadovoljstva 

vfi l2 delom sindikata, lahko mirne duše trdimo, da je bil ta zbor 
cd' khi/em smislu prelomen. Prelomen predvsem zato, ker smo tokrat 
ztU8 p^o Prvič slišali odprto, jasno in tudi dokaj argumentirano kritiko 

ZakrUP v°dstva slovenskih sindikatov in organizacije kot celote.
V aijiri- krldk dl se lahko glasil: nujna je celostna prenova• ‘vika

^red. ___________ _____________________ ____
sj. sJo zahteve delavcev nedvoumne. Hočejo sindikat, ki bo res 
ar. PoJv-a^ delavcev, ne pa podaljšana roka države ali drugih institucij 

I C,Čne8a sistema. Potrebujemo sindikalna vodstva in aktiviste, ki 
^. I ipP° Pripravljeni zastaviti vse svoje znanje, strokovnost in sebe za 
\ ^mSe ‘n za^teve dela vcev- Tudi drugi razpra vljalci so precej časa 

, spenili samostojnosti sindikata. Greza politično in akcijsko 
Šta' | f^ostojnostza delovanje v družbenem prostornin pri 
lis1' nadziranju delavcev za njihove pravice in interese.
P' j f/kkone pa seje ob tem treba ozreti tudi na razmišljanje Jadrana 
ela' I p‘kPz Kopra, ki se ni strinjal s tezo, ki se zadnje čase kar pogosto 
:at° ^a\da si mora sindikat povrniti zaupanje, saj ga, po njegovem, še
•fljs V ic1611° dolga leta ni čutil potrebe, da bi zastopal delavce. 
oli. Inkovem razmišljanju je srž kritike nedoživete vloge sindikata pri 

čjJpPanju delavčevih interesov, nenehno stokanje zaradi tega, 
siov b°daljšana roka je sindikat, pa jalovo početje, kar velja vsaj za 
t]ru er,skerazmere. Sindikalna vodstva so podaljšana roka koga 
^sSeSa samo toliko, kolikor sama hočejo in ostala bodo tolikanj 
sve?’ Godlerjim bodo delavci to dopuščali. Kolikor vemo, izvršni 

^po^o pravice naročati sindikalnim vodstvom, za kakšno 
5 akcije se naj odločijo. Enako velja tudi za občinske

iivlr ejeZK Kučan pa je s svojo politiko demokratizacije in
Sv Javljanja pluralizma interesov vrazmišljanih in ravnanju 

°Jirn CK prestopil že zda vnaj prag politike » cen tra «, ki misli za 
pjn vimenu vseh.

^Potezi so sindikalna vodstva. Kajpak ne spet le v pisanju gradiv, 
0V | Speljevanju do posameznih vprašanj - tudi tega seveda ni 
,q> ds?6 Povsem zaobiti - temveč v oblikovanju jasnega programa 
fCS') l'arn 23 zaSotovitev vsaj minimalnih zahtev delavcev po socialni 
asi' sam°upravljanju in preobrazbi gospodarstva, pa naj bo

Wr> gospodarskih razmerah to še tako zah tevna in tudi s pretresi
ijj p arnovana operacija.

'' Pi-otf’) zarad> njene zah tevnosti in s sindikalnega vidika tudi 
a ?osrf °vnostl bojevanja za prestrukturiranje družbe in 
I i Jasn 0^ars^va’ ^ar sproščalo socialne napetosti, pa je kotna dlani
I Cddamora sindikat imeti jasne in konkretne zahteve, mimo I vi' ne sme nihče v tej družbi, ko odloča o razširjeni reprodukciji 
PI Pr-ejp Ce gospodarske poteze. Mislimo na tisto spodnjo mejo 

živi rnfiov delavcev, ki jih morajo dobiti za človeka normalno 
SĴ e- Nekoč smo takšno listino, kije bila nekakšen zakon 
Pata - a’2e imeli. Imenovala seje sindikalna lista in na njej so bile 
v^cp° zapisane najnižje plače, regresi in podobno, kar je potlej, 
si^Hdogovome ekonomije, izginilo iz našega vsakdanjika. 
Vveij1rilrT! delavcem v bazi pa izbilo iz rok pomembno orožje za 
tado-j? vsaj minimalnih delavskih zahtev. Sindikalno listo so 
Sl,o 65 bli različni sporazumi in pravilniki in vsak sije začel po
<leiavUre-iati ta vprašanja. Žal, predvsem v škodo najslabše plačanih 
kttiep^v' današnji čas pa ponovno zahteva takšno listino, ki bo 
košar- na resničnih in realnih podatkih o vrednosti življenjske 
PjihovTiJ/J ^r,uSega, kar je nujno potrebno za življenje delavcev in 
kafro J" družin. To, ali jo bomo izražali v enoti enostavnega dela ali 
krS£u rugače, niti ni važno. Morda bi manj učen izraz bolj ustrezal; 
tnotaravaliPagane bivdelovnih organizacijah, temveč biga 
itveij° ?Pjaviti republiško vodstvo sindikatov in vztrajati, da se 
Vvsehd°i najn*žje plače in vse druge zah teve iz sindikalne liste 
Samost10Vnih skupnostih. To pa je že korak k drugačnemu,
* klavci feiT1jU ,n Predvsem odločnejšemu sindikatu, ki bo skupaj

Marjan Horvat

Razširjena seja 
RS ZSS

V prostorih republiške skupščine v Ljubljani je 
bila 24. junija razširjena seja republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije. Na plenarni seji so 
poslušali uvodni referat predsednika RS ZSS 
Mihe Ravnika, nato pa so v treh komisijah raz
pravljali o dokumentih, ki so bili pripravljeni za 
sejo.

Obravnavali so: »Oceno dela Zveze sindikatov 
Slovenije po 11. kongresu ZSS«, predlog stališč in 
usmeritev RS ZSS »Iz krize s sindikatom delav
cev« in predlog »Programa zagotavljanja socialne 
varnosti.«

Na 14. razširjeno sejo republiškega sveta ZS 
Slovenije so povabili člane republiškega sveta 
ZSS in sveta ZSJ iz Slovenije, predstavnike 
delovnih teles republiškega sveta ZSS, sindi
kalne aktiviste, ki so jih imenovale osnovne orga
nizacije ZSS, predstavnike organizacij v večjih 
sistemih po dejavnostih, predsednike občinskih 
in medobčinskih svetov ZSS ter sekretarje občin
skih svetov ZSS, kjer so predsedniki volonterji, 
predsednika statutarne komisije in nadzornega 
odbora ZSS ter sekretarje republiških odborov 
sindikatov dejavnosti. Od 304 vabljenih udeležen
cev seje jih je po ugotovitvah verifikacijske komi
sije na seji sodelovalo 244, od tega 71 članov RS
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Republiški odbor sindikata delavcev 
v zdravstvu in socialnem varstvu
Ogorčenje zaradi 
nemoči

»Predsedniku IS Dušanu Šinigoju postavljamo javno 
vprašanje, kaj je z njegovo, ob koncu marca na dveh sestan
kih izrečeno obljubo, pred tedaj napovedanim generalnim 
štrajkom v zdravstvu, da se bodo v okviru republike našla 
sredstva za pokritje izgube v zdravstvu iz leta 1987 v višini 
54 novih milijard.« Vprašanje, na katerega terjajo tudi 
odgovor, so postavili člani RO sindikata delavcev v zdrav
stvu in socialnem varstvu na zadnji seji. Vodil jo je novoiz
voljeni predsednik dr. Jože Arzenšek iz Celja.

Obljuba dozdaj namreč še ni bila izpolnjena. Zdravstvo 
se zaradi raznih omejitev dobesedno duši v izgubah. Samo 
v letošnjih prvih treh mesecih so 10 milijard izgube pride
lali ozdi v zdravstvu, 20 milijard sisi, 72,3 milijarde je nepo
kritih dajatev. Če k temu prišejemo še lanskih 54 milijard, 
dobimo vrtoglavne številke.

Zdravstveni delavci so ogorčeni zaradi svoje nemoči. Ob 
ukrepih za prilagoditev programa zdravstvenega varstva 
Slovenije gmotnim možnostmi v letu 1988 so rekli, da jim 
pod silo razmer sicer dajejo načelni pristanek, vendar le 
pod določenimi pogoji. Na kratko jih povzemamo.

V zdravstvu vladajo izredne gospodarske razmere, zato 
RO sindikata delavcev v zdravstvu in socialnem daje 
pobudo izvršnemu svetu, da se po hitrem postopku spre
meni zakon o zdravstvenem varstvu in samoupravni spora
zum o uresničevanju pravic zdravstvenega varstva in sicer 
v tistih določilih, ki opredeljujejo obseg in zagotavljanje 
pravic. Brez teh sprememb namreč zdravstva ne bo moč 
uskladiti z gmotnimi možnostmi.

Republiški odbor sindikata delavcev v zdravstvu in soci
alnem varstvu se tudi zavzema za to, da se po hitrem 
postopku pripravi normative in standarde opremljenosti' 
zdravstvenih organizacij in s tem v zvezi tudi minimalne 
normative kot osnovo za opredeljevanje ravni zdravstve
nega varstva v Sloveniji.

Pospešiti je treba smotrnejše organiziranja sisov kot tudi 
samih zdravstvenih skupnosti. Zdaj imamo kar 65 občin
skih, 13 medobčinskih in dve mestni zdravstveni skupno
sti, kar je veliko preveč za slovenske razmere.

Ob tem kaže povedati, da je tudi zdravstveni svet, kot 
najvišji strokovni organ, sicer sprejel omenjene omeje
valne ukrepe v zdravstvu, vendar pod pogojem, da so ti 
kratkoročni, da veljajo le do konca leta in da se za naprej 
poišče druge poti. Najbolj revolucionarni so mariborski 
zdravstveni delavci, saj odklanjajo omenjeni omejevalni 
program. Predlagali so, naj se izvede referendum o samo
prispevku za zdravstvo, del prepotrebnega denarja za 
zdravstvu pa bi lahko dobili tudi od davka na cigarete, 
alkohol, bencin. Mariborčani tudi predlagajo selektiven 
prijem, kje bi lahko pravice v zdravstvenem varstvu omeje
vali in kje ne.

Na seji so med drugim obravnavali tudi program zago
tavljanja socialne varnosti. Menili so, da je že sedanji - 
sistem socialno varstvenih pomoči dokaj dobro zastavljen. 
Ponovno bi bilo treba pregledati upravičence do socialno
varstvenih pomoči, še posebej tiste, ki prejemajo denarno 
pomoč za nego. Velikokrat se dogaja, da nekateri bolniki še 
narej prejemajo to pomoč, čeprav je ne potrebujejo več.

Denarno pomoč naj prejema le tisti, ki jo resnično potre
buje.

O delovanju sindikata na področju zdravstva in social
nega varstva pa so menili, da bo treba v prihodnje dati 
večjo vlogo in pomen republiškemu odboru sindikata 
delavcev. V prihodnje ROS ne bi bile le oblika in metoda 
dela, ampak bi morali imeti tudi večji vpliv na odločitev. 
Gre za to, da bi znanje in stroka imela tudi na tem področju 
večjo veljavo in vpliv na odločanje kot skupek določenih 
interesov.

Marija Frančeškin

Odprimo trge - a ne 
za Mladino

V Večernjih novostih lahko preberemo razmišljanje 
o zapiranju trgov. Vsak prodaja svoje blago predvsem tam, 
kjer ga proizvaja in najdlje, do koder potuje, so običajno 
republiške in pokrajinske meje. Seveda se vsak še kako 
varuje, da komu ne uspe zapolniti »njegovega« tržišča in 
»tuje« blago je dobrodošlo le v primeru, če ga v bližnji 
okolici nihče ne proizvaja. Dopisnik tega lista iz Ljubljane 
sporoča, da se ljubljanske trgovine ne morejo ravno pohva
liti z izbiro blaga iz drugih republik - čeprav bi bilo marsi
kaj zanimivo za naše kupce, tako po kakovosti kot po ceni 
sodeč. Veliko bolj kot slovenska prestolnica sta odprta 
Beograd in Zagreb. Naši proizvajalci so najbolj prodorni, 
svoje tržišče pa krčevito branijo.

V tem je kar precej resnice in škoda, daje tako. Zapiranje 
tržišč ni koristna zadevščina, vsaj na dolgo roko ne. Vseka
kor pa tržišče ni ozek pojem. Vse bolj govorimo o trgu 
izdelkov, kapitala, delovne sile, celo idej... To so načelne 
družbene opredelitve in če kdo, se mora zanje zavzemati 
socialistična zveza.

To je močno po svoje razumela Dara Janekovič, predsed-

Svet zveze sindikatov Jugoslavije
Ne bo šlo brez socialnega programa

Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Jugoslavije je 21. 
junija obravnavalo program aktivnosti sindikatov ob 
reformi gospodarskega sistema. V omenjenem programu 
so posebej podčrtali, da je za uspešno reformo nujen tudi 
jasen socialni program, ki so ga predlagatelji (zvezna vlada) 
doslej zanemarjali. Predsednik jugoslovanskih sindikatov 
Marjan Orožen je ob koncu razprave na omenjeni seji med 
drugim poudaril, da bo treba pripraviti celovit program 
socialnih ukrepov, takšnega, ki bo neposredno povezan 
z gospodarskimi rezultati. V preteklih letih so pri nas pro
padle kar štiri gospodarske reforme, ker jih niso spremljali 
uspešni socialni programi.

Pobuda zveznih sindikatov je bila že pred nekaj tedni 
sprejeta v skupščini SFRJ, izhajala pa je iz dejstva, da je 
osebni dohodek prva stopnica socialnega položaja zaposle
nih in prvi vozel v povezovanju socialne in gospodarske 
politike. Zato sindikati zahtevajo, da se osebni dohodki ne 
omejujejo tam, kjer delavci dosegajo najboljše rezultate na 
podlagi krepitve kakovostnih dejavnikov gospodarjenja. 
Za normalno delo in ustrezen učinek morajo delavci dobiti 
takšen osebni dohodek, ki bo zagotavljal socialno varnost, 
hkrati pa bo pomenil tudi merilo za upravičenost posamez
nih proizvodnih programov.

Realni osebni dohodki pa še naprej drvijo navzdol in so 
bili v Jugoslaviji v prvem četrtletju nižji za 4,2 odstotka, 
tako daje povprečni osebni dohodek v državi aprila zadoš
čal komaj za 50 odstotkov minimalnih življenjskih stro
škov. Ob tem pa je Andjelko Vasič navrgel kopico podat
kov o tem, kako neracionalno se razmetavajo dinarji za 
prenekatere zadeve, ki imajo z uspešnim gospodarjenjem 
kaj malo skupnega. Na leto pripravimo na primer kar 139 
sejemskih prireditev, od katerih je 63 mednarodnih. Za 
letošnje leto je predvidenih 1346 sejemskih dni. Številke 
morda ne bi bile previsoke, če ne bi bil hkrati močno 
vprašljiv njihov premajhen gospodarski učinek. Zanimiva 
je namreč primerjava, da vse te gospodarske razstave sta
nejo toliko kot četrtina celotnega deviznega turističnega 
priliva.

Tudi za preštevilna popotovanja »gospodarstvenikov« bi 
lahko trdili, da gre pri tem za veliko razmetavanje družbe
nega denarja in prelivanje v žepe poslovnežev. Cisti zaslu
žek za pet dni bivanja v Iraku je 1300 ameriških dolarjev, za 
deset dni »službenega« potovanja v Sovjetsko zvezo pa je 
mogoče zaslužiti 1000 dolaijev »čistega«. Zato ne moremo 
biti presenečeni, če je v ZSSR vsak dan kakih tisoč poslov
nežev iz Jugoslavije.

Vasič je navedel tudi zanimiv podatek o stroških zaradi 
službenih avtomobilov. Po nekaterih ocenah znašajo za 170 
tisoč družbenih vozil na leto toliko, kolikor denarja je 
potrebnega za enomesečni bruto osebni dohodek vseh 
zaposlenih Jugoslovanov..

Sindikati opozarjajo tudi na nevzdržno breme normati- 
vizma, pod katerim upogiba hrbet gospodarstvo. Od leta 
1986 do danes je bilo sprejetih 220 zakonov, 6500 sklepov, 
1000 navodil in 300 odlokov, ki zadevajo samo ustvarjanje 
in delitev dohodka. Takšnega bremena ne bi vzdržalo 
nobeno, niti močnejše gospodarstvo kot je naše.

V razpravi o nalogah v socialni politiki so bile seveda 
v ospredju tudi druge dileme. Med številnimi konkretnimi 
predlogi pa je bila posebej zanimiva pobuda Petra Rakoče
viča, ki je menil, da bi morali dajati pomoč predvsem 
socialno ogroženim, ne pa, s subvencioniranjem glavnih 
živil, vsem. V državi je 800.000 družin z 1,8 milijona otrok, 
ki dobivajo otroški dodatek, 150.000 ljudi prejema denar iz 
skladov socialnih pomoči, kar 600.000 pa druge oblike soci
alnega varstva. S povečanjem socialnih dodatkov je treba 
pomagati tej kategoriji prebivalstva, ne pa s subvencijami 
omogočati tudi najbogatejšim, da kupujejo kruh in mleko 
po neekdhomskih cenah.

Predsedstvo sveta Zveze sindikatov Jugoslavije je za 
naslednji dveletni mandat za svojega sekretarja izvolilo 
Stojana Stojčevskega. Seznanilo se je tudi z razmerami 
v Agrokomercu in mednarodnim sodelovanjem sindi
katov.

S. N.

niča odbora predsedstva ZK SZDL za tisk, radio in tele* * * * v‘

»Nevarno je prizadevanje Mladine, da bi s svojimi i^ 
jami prodrla v druga okolja in revijo bi bilo treba prep°v 
dati.«

kiPa smo tam. Zagreb in Beograd sta odprta za izdelke. ^ 
se jih Ljubljana brani. Zdaj pa, po besedah ugledne 
onarke SZDL sodeč naj bi se vsa Jugoslavija ubranila ideJ' 
ki jih širi Mladina (vsekakor niso le njene). Trnova 
trnova. Težko bo namreč odpirati trge blaga, dokler bod 
zaprti trgi idej. Pa čeprav pod izgovorom, da so »protik^ 
munistične, protijugoslovanske in protiarmadne« kot je n 
seji odborov ZK SZDLJ za informiranje pleteničil Sav 
Kržavac. Kako naj trgujeta z izdelki okolji, ki ideje tak" 
različno ocenjujeta?! Marsikje se sicer tudi to čisto zlahk" 
in mirno dogaja. Težko pa bo steklo v naši še vedno o" 
fanatizma zideologizirani družbi.

Ciril Braje'

Govorjenje brez 
haska

V Jugoslaviji že nekaj časa ugotavljamo, da se integracJ 
ski procesi v Evropi krepijo in da naj bi do 1992. le 
v Evropski gospodarski skupnosti (EGS) uvedli enotentr' 
pa tudi nacionalno odločanje in enotno zunanjo politik®' 
Na dlani je, da se mora tudi naše gospodarstvo tehnološk 
tesneje povezati z evropskimi integracijami, saj bi morej 
bitna izolacija ogrozila naš gospodarski razvoj. Problem P,! 
je ta, da dalje od omenjene načelne opredelitve pravzapra' 
(še) nismo prišli in da tako vlada kot podjetja le spremim 
evropska integracijska gibanja, vendar ne razumel 
povsem njihovega bistva. Naše gospodarstvo je namr® 
relativno majhno, zato bi se morali hitreje prilagajati m6" 
narodnim ekonomskim tokovom in izdelati celovito št"_ 
dijo, kaj to pravzaprav pomeni. Člani odborov za zunart 
politiko in gospodarske stike s tujino so na primer ^ 
zadnji seji ugotavljali, da je naše povezovanje v EvroP 
življenjskega pomena za jugoslovansko gospodarstvo, tor 
že pred časom ugotovilo tudi državno predsedstvo, ZlS 
še bi lahko naštevali. Vlade v drugih evropskih državah P 
so dela lotile veliko bolj učinkovito, saj so imenova* 
posebne operativne skupine, ki sproti preučujejo predp)5! 
v svoji državi in EGS, ki načrtno odpravljajo razhajanj' 
med lastno pravno regulativo in zakoni v drugih državaj1 
- članicah EGS, ki statistično metodologijo spreminjajo,r 
jo prav tako prilagajajo skupni metodologiji.

Po mnenju članov komisije za mednarodne stike Pr 
republiški skupščini pa v Jugoslaviji ne vemo, kako him 
čas beži in kaj moramo narediti. Celo v vladi se ne zavedaj1] 
povsem, da lahko drugačen standard, na primer, spremen 
ves tehnološki postopek izdelovanja konzerv in da boej 
lahko naša podjetja še naprej prodala na trge EGS in EFT 
blizu 40 odstotkov svojega izvoza le, če bomo pravočas^ 
in dosledno spremenili številne tehnološke postopaj 
neučinkovito organizacijo dela, nadzor nad kakovosti] 
izdelkov, design in podobno. Prav tako bi nam moralo b> 
jasno, da vključevanje v EGS prek EFTA ni mogoče in d' , 
so nujne neposredne povezave. Zaskrbljujoče je, da 5

carinah in podobnem ne ukvarjajo za zdaj le nekateri sl"| ; 
venski inštituti, medtem ko slovenska in druga podj^lj ] 
čakajo, da bo kdo drug naredil tisto, kar bi morala nared*1, * 
sama. Tudi na državni ravni se ne dogaja nič razveseljive^ 
saj pristojni organi niso pripravljeni sprejeti pravih odlo"; 
tev, ampak še naprej delajo v prepričanju, da nam bo EFvtev, ampak še naprej delajo v prepričanju, da nam bo Ef^® ] 
priznala status dežele v razvoju, ki naj bi verjetno vel)' 
tudi v EGS. Dejstvo pa je, da Jugoslavija takšnega stah*5 ? 
ne bo mogla uživati v nedogled in se zanašati zgolj na tuJc Jl 
finančno pomoč in politično razumevanje. Napočil je čaS 0 
ko mora vlada čimprej izdelati natančni scenarij'vključeV3 h 
nja v evropske integracijske procese, z jasno opredeljeni11’ 
konkretnimi nalogami državnih organov, razvojnih us^ 
nov, podjetij, bank in še koga. E g 0

Izjava
Novinarji aktiva Delavske enotnosti, Naše žene 

Našega delavca smo prizadeti spričo finančne katastrof 
temeljne organizacije, ki izdaja časnik in revije, v katef 
pišemo. Mislimo, daje nemarno poslovanje naredilo velfn
škodo našemu dobremu imenu, zato se obračamo na P' 
nost z naslednjo izjavo.

Novinarji, ki s svojimi prispevki neposredno sodeluje^
v časniku Delavska enotnost, revijah Naša žena, Naš d®1, 
vec, Vzajemnost, ter uredniki družboslovne založbe 
zbirke Utrip nikakor nismo odgovorni za finančni 2l°‘‘. 
naše temeljne organizacije. Pri delu smo se dosledno
nali po novinarskem kodeksu in si po svojih močeh pdfl, . . - - tidevali za uveljavitev civilizacijskih norm in kulture okovi
v katerem živimo. S takšnim delom želimo tudi nadalje^ 
zato se kot aktiv in kot delavci zavzemamo za doslej 
opredelitev odgovornosti za nastale razmere, ki so že 
kritične, da je ogroženo pošteno novinarsko delo. Gk ■ 
tega prosimo za pomoč ne le ustanovitelje, temveč k 
naše stanovske kolege. Od vodstva delovne organizmi 
ČGP Delo pa javno zahtevamo, naj predloži podrobno 
Uzo vzrokov za nastale razmere pa tudi osebno odgov 
nost zanje ne samo delavcem našega tozda, temveč ta. 
vsej delovni organizaciji in javnosti.

Prav tako od posameznih uredniških vodstev edicij 
traj ČGP Delo zahtevamo, da nehajo slepomišiti m , 
novinarjem odprejo »svoje« strani za to, da bomo 
pometli pred svojim pragom. Opozarjamo jih, da, do» i 
tega ne storijo, novinarji v ČGP Delo nimamo nikakkj 
moralne legitimitete pisati o podobnih rečeh v 
hišah in družbi nasploh. Za aktiv novinci
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^vodni govor predsednika RS ZSS Miha Ravnika na razširjeni seji republiškega sveta ZSS

Vrniti samoupravljanje delavtem 
in omogočiti razmah 
socialističnega podjetništva
Današnjo sejo smo sklicali zato, ker ni- 

too zadovoljni s svojim delom in ker de- 
pci in razmere zahtevajo drugečen sin-

Pripravljali smo jo v času poglablja- 
te družbene in gosodarske krize, ki se kaže 
Zastoju materialnega razvoja in razvoja 

Slriouprvnih družbenoekonomskih odno- 
°v- V teh razmerah je tudi sindikat pred 
r^tomno odločitvijo. Dosedanji način 

>šP tfjučevanja v reševanje družbene in gosto- 
0re ,®rsA:e krize ima vse manj podpore našega 
npa ~‘aJistva, zato morajo biti današnja seja in 
^ra' \.riPrave nanjo dogovor za prenovo našega 
Ij# 
neJ?
(ire(
ned
Stu
art0 
r rt 
roP; 
toif

°vanja. Označujejo naj jo sposobnost,
r°kovnost, učinkovitost in samostojnost 

^Sanizacij sindikata na vseh ravneh orga- 
‘zifanosti. Samo takšna vloga lahko okre- 

f1 zaupanje delavcev v svojo organizacijo, 
j® v teh težkih rszmersh se kciko potrebu~

Čeprav smo v zadnjem obdobju v družbi 
^spešeno iskali izhod iz gospodarske kri-

S U *.e> Pa v sindikatih ugotavljamo, da vse to ni
hPž
vrt1
prt
art?
jvrt
jo*1

■ Pr 
litn
daj1
nen

daj0 ustreznih rezultatov. Zlasti ne takšnih,
J bi delavcu odpirali perspektivo, da bo 
jjhko s svojim delom, sadovi dela in gospo- 
ffijenjem ter s sredstvi zagotovil boljše, 
‘°veka vredno življenje, zase in za vse čla- 
e naše socialistične družbe.
^ prenovo sindikata smo se vključili že 

jb razpravah o ustavnih spremembah. Od- 
?čno smo se zavzeli za take spremembe, ki 
°Pdo omogočile vrnitev samoupravljanja 
klavcem in razmah samoupravnega soci-

)°rt ^stičnega podjetniškega gospodarjenja.pil
asrt
pkf
)Stjf
, bi|; 
n d* 
a 5°

Načelno se vsi zavzemamo za tržno, v svet 
Odprto gospodarstvo, za samoupravno ure- 
j!nJe družbenoekonomskih odnosov, za to, 
p le delavec nosilec pogojev za gospodar
je in da razpolaga s tržno ovrednotenimi 
pzultati dela. Vendar pa se v Jugoslaviji 
istveno razlikujejo mnenja o tem, kako 

arrt j1 ti na takšen način gospodarjenja, delo- 
S-ji 2 Pa tudi v Sloveniji. Moram kritično opo- 

jertl jti, da tržne pogoje za gospodarjenje, ki 
sdrt Pjenijo ločevanje dobrih programov od 
-ep5 jih, produktivne tehnologije od nepro- 
lofi jtivne, dobrih kadrov od slabih, delo od 
ii' j e^a’ tudi v nekaterih naših ozdih po svo- 

c- ? razumejo. Svojo nesposobnost skrivajo 
tuS' p državo in jo kličejo na pomoč. To potrju- 

- J rfJo ^ucli neupravičene zahteve po višjih 
ča- $ebnih dohodkih, ki nimajo pokritja v do- 

:ew ^obku.
.Družbenorazvojne, gospodarske in poli
je težave so se v zadnjem času še bolj 
jstrile. Rezultati gospodarjenja se vletoš- 
^‘b mesecih poslabšujejo, prišli smo do 

—y ,Jste točke, ko je ogrožena že enostavna 
.dJžbena reprodukcija. Poleg izrazitih mo- 
j in padanja proizvodnje so težave tudi 

i Ojyidnostjo združbega dela. V mnogih 
^ o njso več sposobni redno izplačevati 
0 j,* j^nih dohodkov, prav tako pa realna

nrt
is«

,J jdnost teh bistveno pada. Takšne razme- 
tefjl jorgjajo uravnilovske težnje, demotivira- 

°st delavcev in konfliktne razmere v orga- 
jcijah združenega dela. Usodo krize go
zdarstva delijo tudi družbene dejavnosti, 
° katerih smo v sindikatih jasno opredelili 
jj odnos. Družbene dejavnosti so nujen 
^stavni del in pogoj za gospodarsko ter 
bižbeno prenovo in razvoj. Priče smo po- 
j tej šem u zaostrovanju odnosov med go
zdarstvom in družbeno nadgradnjo zara- 

z Osiromašene materialne osnove. Zato je 
dar pornernbna naša zahteva, da je treba 
ati prednost uresničevanju dogovorjenih 

jgramov na vseh področjih, razvojna 
imaŠanja Pa naJ bodo stvar ekonomskega 
in eresa tn sporazumevanja, če to omogoča- 

Smotne možnosti.

nakopičene težave tudi 
b?jeni mnenj in predlaganjem

rešitev
^Z°Plčene težave v gospodarstvu in druž- 
dovi-° v t6*1 razmerab premagujemo za- 
bčrrh0 s kupnimi močmi, v boju raz- 
Ustv rnneni in pogledov, s spodbujanjem 
be \?r/alnos£i slehernega člana naše druž- 
rnerjT,n°Va za to 30 demokratični, odprti 

učloveški odnosi. Proces demokratizaci
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je je nedvomno pomemben vzvod izhoda iz 
krize, vendar pomeni hkrati veliko večjo 
odgovornost slehernega delavca in občana 
za svojo usodo, to je za svobodno in samo
stojno odločanje o svojem delu in življenju, 
o svoji prihodnosti.

V ponedeljek bo minilo 38 let, odkar so 
poslanci izglasovali zakon, s katerim smo 
uvedli delavsko samoupravljanje. Ta odlo
čilni dogodek v razvoju naše socialistične 
revolucije, v oblikovanju samoupravnega 
socializma, humane socialistične družbe, ki 
temelji na ekonomski, politični, socialni in 
kulturni enakopravnosti slehernega naro
da, narodnosti in posameznika, smo vedno 
tudi slavnostno obeležili. Letos ga praznu
jemo s spremenjenim odnosom do odloča
nja delavcev na vseh ravneh samoupravne
ga in delegatskega sistema, pomeni naj trd
nejšo odločnost za samoupravno sociali
stično pot razvoja in korenite spremembe 
v delu, odnosih in učinkovitemu upravlja
nju in samoupravljanju v družbi in s tem 
tudi doseganje večjih rezultatov. Osnova za 
izgrajevanje družbenoekonomskega in sa
moupravnega sistema ter ustave nam mor
ajo biti stališča konferenc ZKS in ZKJ.

Naš prispevek k obeleževanju tega do
godka naj bo tudi današnji dogovor za takš
ne delovne usmeritve, ki bodo v središču 
postavile delavce in obrnile sindikat v orga
nizacijo delavcev ter tako krepile samou
pravljanje v praksi.

Sedanji ukrepi so preizkusni kamen za 
uveljavitev tržnega načina gospodarjenja. 
V sindikatih se zavedamo, da so posledice 
ukrepov v posameznih kolektivih zelo raz
lične in da so se mnogi znašli v velikih 
težavah. Zmanjšali sta se tudi gmotna in 
socialna varnost delavcev. To pa zahteva 
oceno razmer v vsakem ozdu, v vsakem 
okolju ter na tej podlagi sprejem ukrepov 
za reševanje vprašanj, kijih taka usmeritev 
nosi. To pomeni sprotno preverjanje proiz
vodnih programov in njihovo potrjevanje 
na trgu, uvajanje prožne in razvojnim potre
bam prilagojene samoupravne in poslovne 
organiziranosti, kadrovsko prenovo organi
zacij združenega dela, zlasti vodilnih in 
strokovnih ljudi, ki naj se potijujejo z zna
njem, ustvarjalnostjo in uspešnim vode
njem ter gospodarjenjem. Sindikat mora 
spodbuditi delovanje v vseh teh ozdih in 
tudi tistih, ki poslujejo s pozitivno ničlo, 
životarijo in delavcem ne morejo zagotoviti 
najnižjih osebnih dohodkov, pri katerih 
vztrajamo. Na teh podlagah moramo spre
meniti gospodarsko in družbeno sestavo, 
prenoviti gospodarstvo in družbo, kar pa ni 
mogoče brez stvarnega vrednotenja vseh 

proizvodnih dejavnikov, med njimi tudi de
la. Samo s takšnim načinom reševanja po
sameznih problemov se bomo lahko pribli
ževali cilju: uveljavljanju trga in tržnih za
konitosti, ki zagotavlja uspešen razvoj in 
daje delavcem socialno varnost in prihod
nost. Tržni način gospodarjenja si postavlja 
za cilj samostojnost in odgovornost organi
zacij združenega dela za posledice svojih 
odločitev, ne pa administrativno urejanje in 
državno prisilo.

To velja tudi za razporejanje in delitev 
dohodka ter oblikovanje sredstev za osebne 
dohodke. V Zvezi sindikatov Slovenije 
vztrajamo pri uresničevanju družbenega 
dogovora o dohodku in neposredni odvis
nosti osebnih dohodkov od rezultatov dela 
in poslovanja.

V sindikatih smo sprejeli družbene usme
ritve za razporejanje dohodka v letu 1988, 
kar je osnova, da organizacije združenega 
dela, ki dosegajo nadpovprečno akumula
cijsko stopnjo, uveljavijo stimulativno rast 
osebnih dohodkov po periodičnem obraču
nu. Ocenili smo, da sprejeti ukrepi še do
datno zaostrujejo problematiko likvidnosti 
in s tem zaostrujejo pogoje za izplačilo 
osebnih dohodkov. Zato smo dali pobudo, 
kije sprejeta in je v postopku, da se omogo
či delavcem v ogranizacijah združenega de
la izplačilo osebnih dohodkov dvakrat na 
mesec, s tem da se prispevki obračunajo pri 
zadnji mesečni akontaciji osebnih dohod

kov. Tako bi ublažili likvidnostne težave 
organizacij združenega dela.

Uveljavljanje določil intervencijskega za
kona, ki temelji predvsem na dinamiki lan
skih in letošnjih izplačil osebnih dohodkov, 
povzroča vrsto zapletov. Organizacijam 
združenega dela smo predlagali, naj dina- 
mizirajo svoje plane in se tako prilagodijo 
intervencijskemu zakonu.

Noben delavec ne sme ostati 
brez dela, če za to ni kriv

Danes bomo na seji sprejeli tudi program 
zagotavljanja socialne varnosti delavcev, 
katerega temeljno izhodišče je, da noben 
delavec ne more ostati brez dela, če za to ni 
sam kriv, in da nihče ne sme biti prepuščen 
samemu sebi pri reševanju svojih življenj
skih vprašanj. Tako bomo ravnali v sindika
tih, to pa zahtevamo tudi od vseh drugih 
subjektov v družbi. Te težavne trenutke mo
ramo prebroditi z vzajemno pomočjo. Edina 
perspektiva delavca je lahko le v boljšem 
gospodarjenju, večji produktivnosti, 
ustvarjanju takšnega dohodka, ki bo omo
gočal kakovostno, bogatejše življenje in hu
manejše delo. V temeljih moramo spreme
niti naš odnos do družbene lastnine. Od 
monopola na delovno mesto moramo preiti 
v zdravo konkurenco dobrega dela. Ne 
smemo dovoliti obstoja takšnim gospodar

skim subjektom, ki ustvarjajo komaj toliko 
dohodka, da živijo od danes do jutri, da 
izplačujejo osebne dohodke, ki nimajo no
bene zveze z realno ceno dela. Realno vred
notenje dela zahteva, da sindikat sodeluje 
pri oblikovanju cene dela in zavaruje delav
čevo delo. Prvi, čeprav še majhen korak, 
smo naredili z določitvijo najnižjega oseb
nega dohodka. Prav zadnji dogodki so potr
dili, kako aktualna je naša zahteva po pravi 
ceni dela! Ob rasti cen in padcu življenjske 
ravni ter nizki ravni osebnih dohodkov 
v mnogih ozdih ima naša zahteva po hitrej
šem uveljavljanju najnižjega osebnega do
hodka vso podporo članstva. Omejitve v de
litvi osebnih dohodkov nam ne morejo biti 
ovira pri uveljavljanju najnižjih osebnih do
hodkov. Nismo za to, da z uveljavljanjem 
najnižjega osebnega dohodka ob doseganju 
minimalne akumulacije povzročamo urav
nilovko, vendar moramo jasno povedati, da

smo za popravke razponov v korist uvelja
vitve najnižjega osebnega dohodka povsod 
tam, kjer delavcem nista zagotovljena delo 
in razvojna perspektiva in zato ni opravičila 
za sedanje razpone v teh ozdih. Odločno pa 
je treba uveljavljati stimulativno nagrajeva
nje tistih strokovnih in vodilnih delavcev, 
ki pripomorejo z uspešnim gospodarje
njem in načrtovanjem razvoja k zagotavlja
nju dela in dolgoročne perspektive de
lavcem.

Pred letom smo v Zvezi sindikatov Slove
nije konkretizirali kongresne usmeritve 
o hitrejšem, kakovostnem razvoju proizva
jalnih sil, njihovem učinkovitem izrablja
nju, znanstveno-tehnološki revoluciji in na 
tem temelječem dvigu kakovosti življenja 
in dela. Opredelili smo naš odnos do preno
ve gospodarstva in ob tem poudarili zaščit
no vlogo in odgovornost sindikata. Tehno
loško, razvojno in kadrovsko prenovo raz
umemo kot celovit in hkraten proces. Pre
nova pomeni sprotno prilagajanje oziroma 
nastajanje novih izdelkov in storitev, ki jih 
narekujejo razmere razvitega trga, znanosti 
in tehnologije. Hkrati pa to pomeni tudi 
odpravljanje neproduktivnega družbenega 
dela, posameznih delov proizvodnje in pro
gramov, ki niso razvojno perspektivni in 
katerih nadaljnji obstoj je družbeno in go
spodarsko neopravičljiv. Prenova je proces, 
v katerem moramo neproduktivna delovna 
mesta zamenjati z novimi, produktivnimi. 
To je temeljni pogoj, da Zveza sindikatov 
Slovenije pristaja na morebitno začasno 
brezposelnost delavcev in tudi edina mož
nost za zagotavljanje gmotne in socialne 
varnosti ter perspektive delavcem in priha
jajočemu mlademu rodu. Novih produktiv
nih delovnih mest pa ne ustvarjata samo 
nova tehnologija in kapital, ampak pred
vsem ljudje, njihove ideje in znanje. Preno
ve brez znanja ne more biti, zato so tudi 
naša prizadevanja usmerjena v dvig izo
brazbe ravni zaposlenih, v stalno izpopol
njevanje znanja, v preusposabljanje, v hi
trejši prenos znanstvenih dosežkov v proiz
vodnjo, v zagotavljanje možnosti za večjo 
inovativnost in ustvaijalnost vseh zaposle
nih. Uveljaviti moramo izdelke in storitve, 
ki bodo nadomestili proizvodnjo, ki temelji 
na toni in metru, ki nesmotrno rabi surovi
ne in energijo, ki onesnažuje in uničuje 
okolje in ki podcenjuje delo. Pod prenovo 
gospodarstva razumemo tudi razvoj inova
cijske dejavnosti, sodobne programe, trže
nje, poslovno in samoupravno organizira
nost, ki pa ne terja vedno sredstev.

Družbeno prenovo lahko 
speljemo samo s podporo 
delavcev

Razvojno prenovo gospodarstva mora 
spremljati sočasna in soodvisna preobrazba 
družbenih dejavnosti in vse družbene nad
gradnje kot dela družbene reprodukcije, ki 
s svojimi programi in storitvami neposred
no zagotavljajo bistvene možnosti za druž
beni razvoj, za kakovostnejše delo in življe
nje vsakega posameznika, določajo družbe
ni standard in zagotavljajo socialno varnost 
prebivalstva. Prenova družbenih dejavno
sti mora zagotoviti v okviru smotrnih mož
nosti čimbolj kakovostno zadovoljevanje 
skupnih družbenih potreb. V sindikatih vi
dimo rešitev v tem, da bistveno povečamo 
učinkovitost gospodarjenja, tako v gospo
darstvu kot negospodarstvu.

Prenova gospodarstva in negospodarstva 
in reformo gospodarskega sistema lahko 
dosežemo le s podporo delavcev. Zato je 
pomembno, da imamo v času zaostrovanja 
socialnih in gmotnih problemov rešitve za 
njihovo odpravljanje oziroma blažitev. 
V zvezi sindikatov predlagamo program za
gotavljanja socialne varnosti. Delavci ne 
potrebujejo socialnih programov, ki bi na
domeščali delo in zagotavljanje varnosti iz 
dela. Potrebujejo in zahtevajo produktivno 
delo in družbeno opravičljivo solidarnost in 
vzajemnost v primerih, ko si ne morejo za-

Nadaljevanje na naslednji strani
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gotoviti ustreznega gmotnega in socialnega 
položaja z rezultati svojega dela. Zato je 
tudi osnova programa zagotovitev produk
tivnega dela za vse tiste delavce, ki danes še 
delajo na razvojno in tržno neperspektivnih 
programih, katerih rezultati dela ne ustvar
jajo dohodka in ne dela za mlado generaci
jo, ki se še šola. Odpiranje delovnih in živ
ljenjskih perspektiv mladim, njihovo čim- 
hitrejše vključevanje v delovne procese, op
timalna uporaba njihovih znanj in sposob
nosti je tudi eden izmed pogojev za učinko
vitejšo in hitrejšo prenovo naše družbe.

V program smo zapisali, da bo zveza sin
dikatov vztrajala, da noben delavec ne bo 
ostal sam pri premagovanju svojih gmotnih 
in socialnih težav. Delavcu moramo omogo
čati, da bo svoje ustvarjalne sposobnosti 
lahko usmeril v delo, gospodarjenje in 
upravljanje. Zaradi takšne odločenosti tudi 
predlagamo vse tiste dejavnosti, ki naj sicer 
v okviru sistema socialne politike zagotav
ljajo odpravljanje gmotne ogroženosti posa
meznih delavcev in njihovih družin. V času, 
ko pada življenjska raven, ko so se nekatere 
družine znašle že na robu eksistenčnega 
minimuma, ko se trgajo meje socialne 
vzdržljivosti, so še toliko bolj pereče social
ne razlike, ki ne izvirajo iz dela. Vse predol
go smo bili v naši družbi neprizadeti ob 
naraščajočem neupravičenem socialnem 
razlikovanju. Doslej smo se kampanjsko in 
neorganizirano lotevali posledic takega so
cialnega razlikovanja. Dopuščali smo in še 
dopuščamo delitev dohodka ne glede na 
delovne prispevke, odtujevanje presežne 
vrednosti delavcem, prelivanje družbenih 
sredstev v zasebne žepe. Predlagamo, da 
preverimo sistemske in druge rešitve, ki 
omogočajo neupravičeno pridobivanje do
hodka in neupravičeno kopičenje premože
nja na račun družbe.

Zaostrene družbene razmere narekujejo, 
da se program zagotavljanja socialne varno
sti konkretizira zlasti na področju socialne 
zaščite. Zato predlagamo, da na današnji 
seji sprejmemo naslednje zahteve:

• sprotno spremljanje rasti življenjskih 
stroškov, minimalne porabe in določanje 
»praga« socialne varnosti delavcev;
• poleg virov, ki omogočajo dodeljeva

nje socialno-varstvenih pomoči, je treba ne
mudoma proučiti in zagotoviti druge 
ustrezne dopolnilne vire za premagovanje 
težav pri zagotavljanju socialne in material

reditev dela članarine za zagotavljanje soci
alne varnosti delavcev. Predlagamo, naj ta
ko ravnajo tudi druge organizacije.

Stavka je način sindikalnega 
dela, ko gre za uveljavljanje 
delavčevih pravic

Zveza sindikatov Slovenije ne spreminja 
svojega odnosa do stavk. Enotni smo, da 
imajo delavci samoupravno pravico do izra
žanja svojih zahtev in hotenj tudi s stavko. 
Za nas je stavka način in vsebina sindikal
nega dela in boja, ko gre za uveljavljanje 
delavčevih pravic. Ta boj pa je lahko učin
kovit in uspešen le takrat, ko se v stavki 
ustvarijo razmere za demokratično, odprto, 
kulturno in ustvarjalno ozračje in dialog. 
V nasprotnem primeru zahtev in interesov 
ter ustvarjalnosti delavcev, ki se sproščajo 
vstavki, ni mogoče usmeriti v spreminjanje 
razmer in v odpravo temeljnih vzrokov za 
nezadovoljstvo. Brez tega se stavka spremi
nja v neučinkovit način za uveljavitev zah
tev delavcev. To so tudi ugodna tla za po
skuse, da bi interesi delavcev in samo stav
ko lahko izrabili za podtikanje ciljev, ki 
nimajo nič skupnega s samoupravnim si
stemom in razvojem demokracije v naši 
družbi ter za nenadzorovano stihijsko vede
nje, ki ne vodi k rešitvi osnovnih proble
mov delavcev, temveč le k zaostrovanju 
družbenih razmer. To pa ni cilj stavke niti 
v interesu delavcev. Zato moramo v vsa
kodnevnem ravnanju uresničevati dogo
vorjene usmeritve, in sicer, da sindikat vodi 
in organizira stavko, da stavkovni odbor 
kot organ stavkajočih delavcev dela v nji
hovem interesu in da za sodelovanje v stav
ki ali za njeno organiziranje ni mogoče ugo- 
tavljafti odgovornosti delavcev, razen za ne
disciplino in druga ravnanja, ki ogrožajo 
družbeno premoženje in življenje ljudi. Iz
ražanje nezadovoljstva s stavko nosi v sebi 
razen pravice tudi odgovornost sindikata in 
delavcev, da se zahteve in interesi delavcev 
uveljavijo, da se odpravijo vzroki za spor, 
ne pa da se poglobijo in zaostrijo gospodar
ske in družbene razmere in se s tem odma
kne reševanje ključnih vprašanj, ki jih po
stavljajo delavci.

Pričakujemo, da bo današnja razprava 
dala kar največ odgovorov na vprašanje, 
kako iz krize s sindikatom delavcev. V do
sedanjih razpravah smo največkrat ugotav-

združenega dela, v izvršnih svetih in drugih 
družbenopolitičnih organizacijah na občin
ski, republiški in zvezni ravni.

Prepričani smo, da se te kritike ne nana
šajo samo na naša stališča in ugotovitve, 
ampak so oprte predvsem na nezadovoljive 
praktične učinke našega dela.

Štiri temeljna vprašanja 
o sindikalni organizaciji

Naše delo mora sloneti predvsem na 
praktičnem uveljavljanju vsebine dela os
novnih organizacij ZS. Zato je izjemno po
membno, kako bomo spremenili odnos 
vodstev do članstva. Danes torej potrebuje
mo odgovore na tale temeljna vprašanja:

• kako vso sindikalno zgradbo obrniti 
k interesom delavca, v osnovne oblike na
šega dela v združenem delu;

• kako našo organizacijo odpreti za raz
lične, smele in prodorne ideje in predloge, 
za ustvarjalen, demokratičen in argumenti
ran dialog, za vztrajnost in znanje;

• kako prenoviti strokovne sindikate 
v samostojne nosilce strokovnih pobud, 
predlogov in znanja za pomoč osnovnim 
oblikam sindikalnega delovanja, pri čemer 
se moramo odmakniti od sedanjega gleda
nja nanje kot zgolj na metodo in obliko 
našega dela!

• kako prenoviti načine, metode in obli
ke dela za učinkovitejšo delo v sindikatu, 
v delegatskem in skupščinskem sistemu in 
SZDL kot frontni organizaciji.

Zahteve delavcev so nedvoumne. Hočejo, 
da sindikat postane dejansko sindikat de
lavcev, ne pa podaljšana roka države ali 
drugih institucij političnega sistema. Tem 
ciljem naj bosta podrejena naša kadrovska 
politika in usposabljanje. Potrebujemo sin
dikalna vodstva in aktiviste, ki bodo pri
pravljeni zastaviti svoje znanje, strokovnost 
in sebe za interese in zahteve delavcev.

Takšno preoblikovanje vloge sindikata 
smo zapisali tudi v naše dokumente, pred
vsem v stališča in usmeritve »Iz krize s sin
dikatom delavcev«. Te osnovne usmeritve 
so v razpravi dobile podporo, izraženih pa 
je bilo tudi veliko zahtev po njihovi nadalj
nji konkretizaciji in razdelavi. Brez tega bo
do tudi te usmeritve samo stališče več. 
Konkretizacija in razdelava teh listin je na
loga vodstev sindikata na vseh ravneh, še 
zlasti predsedstva republiškega sveta Zve
ze sindikatov Slovenije. Zato je naša dolž

ne varnosti delavcev, upokojencev in neza
poslenih;

• osebne dohodke in dohodek delovnih 
organizacij je treba razbremeniti - zmanj
šati je treba obveznosti iz osebnih dohod
kov za sofinanciranja proračunov občin in 
republike, zmanjšati obveznosti in prispev
ke za združenja in druge organizacije in jih 
usmeriti v zagotavljanje socialne varnosti 
delavcev:

• ob mehanizmih, ki jih moramo v ta 
namen dograditi, je treba ponovno preveriti 
davčni sistem in davčno politiko tudi z vidi
ka njune socialne funkcije;

• v sindikatih se odločamo za prerazpo

Ijali, da smo po kongresih zveze sindikatov 
opozarjali na prava, bistvena družbeno-raz- 
vojna vprašanja, ki zadevajo delavce in jih 
reševali. Pa vendar smo ob vsem tem doživ
ljali kritike članstva o delu osnovnih orga
nizacij zveze sindikatov, občinskih svetov 
ZSS, republiškega sveta ZSS in sveta Zve
ze sindikatov Jugoslavije, češ da smo ne
učinkoviti, da sindikatu ne zaupajo, da ni
mamo dovolj jasnih stališč in politike do 
konkretnih družbenih vprašanj, zlasti šte
vilnih ukrepov in posegov države. Veliko
krat smo bili deležni ocene, da so sindikal
na vodstva nesamostojna in preveč odvisna 
od vodstvenih delavcev v organizacijah

nost, da na prvi seji predsedstva sprejme
mo konkreten program našega dela z opre
delitvijo nalog, rokov in njihovih nosilcev. 
To naj bo tudi podlaga za oceno našega dela 
na kongresu.

V programu moramo postaviti v ospredje 
tale vprašanja:

Občinsko organizacijo je treba po oblikah 
in metodah dela postaviti tako, da se odloč
no in dosledno opre na izražene interese 
članstva in pobude osnovnih organizacij 
zveze sindikata, pa tudi odborov sindikatov 
dejavnosti, o vseh pomembnih vprašanjih, 
predvsem tistih, ki so temeljnega pomena 
za uveljavljanje interesov delavcev.

V sedanjih razmerah in nasploh je iz,e, 
no pomembno zgraditi učinkovit sistem 2 
varovanja sindikalnih aktivistov.

Občinski sindikati morajo dajati P°^fl 
in predloge organom Zveze sindikatov Sl 
venije za reševanje življenjskih vprašanj d 
lavcev. V tem vidimo njihov prispevek k 23 
gotavljanju vpliva članstva na vsebino de 
in politiko v Zvezi sindikatov Slovenije-

Drugo pomembno področje, ki lahko P" 
speva svoj delež k vsebinski in organizacij' 
ski prenovi sindikata, je v postavitvi ' 
katov dejavnosti v vlogo samostojnih, °a' 
govornih in strokovnih nosilcev rešitev 
dejavnosti, in ki naj bi pomagal osnovnih 
organizacijam zveze sindikatov. Biti onorfl. 
tudi nosilci posebnih interesov in pobudi1}' 
ki za usklajevanje le-teh pri oblikovanj11 
skupne politike sindikata. To zahteva 
kovno in kadrovsko okrepitev odborov sv1' 
dikatov.

Možnosti za interesna
združenja

Sindikati dejavnosti morajo z metodah11 
in vsebino svojega dela zagotavljati možn°' 
sti za izražanje in povezovanje različnihl!}, 
teresov in struktur delavcev v posamezna1 
dejavnostih. S takim načinom dela je trev3 
odgovoriti na zahteve članstva po obliko}!' 
nju raznih interesnih združenj in zvez in j1^1 
dati možnost, da te svoje interese zakona0 
izrazijo in uveljavijo v zvezi sindikatov.

Zahteva po nujnosti sprememb način3 
dela sindikata na vseh ravneh terja tud1 
globlje spremembe v strokovni službi rep0' 
bliškega sveta Zveze sindikatov Slovenil0’ 
v načinu njihovega dela, v njihovi strokov
nosti in odgovornosti.

Metode in oblike dela je treba prilagodi 
spremenjeni vsebini in delu zveze sindik0' 
tov, da ne bomo obremenjeni z vnaprej she
matsko določenimi oblikami dela. Metod0 
in oblike dela morajo biti v funkciji izgraj0' 
vanja jasnih stališč in politike sindikata tet 
njenega doslednega uresničevanja ter pr°' 
verjanja. Tak način našega dela bo omog°' 
čal hitrejše odzivanje na aktualne problem0 
delavcev in nudenje konkretnih rešitev10 
odgovorov, kijih zahtevajo od sindikata-

Vračanje zaupanja v sindikat in pripad
nost organizaciji ter učinkovitost našeg3 
dela je usodno povezana z našim argumeh' 
tiranim, strokovnim in odločnim delova
njem v delavskih svetih, v delegatskih 
skupščinah (zlasti v zborih združenega da
la) in v SZDL. Uveljaviti moramo, da p01 
odločanju o ključnih vprašanjih, ki zadeva
jo delavce, v teh organih ne bodo odločal1 
brez poznavanja in mimo stališč, usmerite^ 
in predlogov sindikata. Zavzemamo se Z3 
večjo vsebinsko in delovno povezanost sit1' 
dikata z delegacijami za zbore združeneg3 
dela, s čimer bomo neposredno okrepili °0' 
ločanje delavcev.

Razvijali bomo načine in metode usklaj? 
vanja in oblikovanja stališč v orgam0 
SZDL. Pri temeljnih vprašanjih, ki zadeva
jo socialni in gmotni položaj ter prihodno}' 
delavcev, pa vztrajamo, da postanejo stah}' 
ča sindikata podlaga za usklajevanj0 
v SZDL. Pri tem gre za uveljavljanje poseb
ne vloge sindikata in nujnost njenega uve
ljavljanja v sistemu, ki smo jo doslej prema
lo uporabljali.

Takšen odnos zahteva dograjevanje ak
tov v družbenopolitičnih skupnostih in oz
dih, ki naj v tem smislu določijo ustrezneje 
in odgovornejši odnos do sindikata.

Izgrajevanje Zveze sindikatov Jugoslavi
je kot organizacije delavcev je skupna od
govornost in naloga organov sindikata vseh 
republik in pokrajin. Današnje razmet0 
zahtevajo, da pridejo bolj do veljave intere
si delavcev, tako da bo Zveza sindikatov 
Jugoslavije odražala tiste skupne interes0’ 
ki so pomembni za uveljavljanje stališč sit)' 
dikata v skupščini SFRJ in zvezni kom0' 
renči SZDL. Če bomo zagotovili sprem0} 
njeno in aktivno vlogo sindikata v skupšč1' 
ni SFRJ in delegatskem sistemu, oblikova
nje skupne politike na interesih delavcev 
se bomo približali statutarnim nalogi0 
Zveze sindikatov Jugoslavije in ne bo vzrft 
kov za uvajanje novih institucij v polil111' 
nem sistemu (na primer zbora združene^3 
dela ali zvezne konference samoupravi)31' 
cev v skupščini SFRJ).

Za učinkovitejše delo potrebujemo cel°' 
vit informacijski sistem, ki bo dajal podlag 
za delovanje, učinkovitejše delo in odloč3' 
nje v zvezi sindikatov. Za naše delovanj 
potrebujemo podporo sredstev javnega o° 
veščanja pri sprotnem in učinkovitem 0°. 
veščanju članstva in kot pomembno OP?1. 
za naše politično delo. Na drugi stram P
lahko obveščanje pomeni kritičen odnos 
preverjanja našega dela. ,

In ravno preverjanje našega dela, izp°‘ 
njevanje nalog in usmeritev, spreminj3™^ 
razmer in doseganje dejanskih rezultatov! 
naša ključna opredelitev in merilo za o° 
njevanje naše uspešnosti. Temu bomo P 
dredili naše delo — to bo osnova za difeT°
ciacijo med nami.
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z razprave v komisijah

IZ KRIZE S SINDIKATOM DELAVCEV
z*
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Prva komisija
Bernik, (Ilirija Vedrog) je razmišljal 

sjr°{e: »Premalo skrbimo za izobraževanje 
nikalnih delavcev. S tem ne mislim sa- 
sindikalnega izobraževanja. Pomemb- 

,Je predvsem strokovno izobraževanje, ki 
do s/nc^J^ra^'njm delavcem zagotovilo, da ho
te *0s. strokovnim odločitvam in da bodo 
odi pr.iPom°gle k boljšim in pametnejšim 
k britvam in da bodo res pripomogli 
k boljšim in pametnim odločitvam. Tako 

res rodili nove programe, s katerimi 
orno zadovoljni in na katere bomo ponos- 

0' m to je naloga sindikata, namreč pravil- 
1-b izobraževanje, če res želimo boljši in 

Sbejši sindikat, ki bo imel večjo veljavo in 
zaupanja sodelavcev. To je tudi izhod iz 

pZe in zagotavljanje socialne varnosti de
dcev. «

Vlado Šmerc, Tomos tozd Proizvodnja,

Skoraj o vsem » 
*dlo£ss federa€Ha
toiloš Varga je razmišljal o ustavnih spre- 

.^inbah. » V bistvu smo razporejanje, odlo- 
razporedili tako, da o 60% zadev odlo- 

^ Beograd (na ravni federacije), o približno 
^ odločajo v republiki, občini pa ostane 
sj/° odločanja o bistvenih vprašanjih. Mi- ■ 
bah’ -ie *ucri to krivo, da so zbori v obči- 

dokaj pasivni.
!ou°Je z^mišljsd o organiziranosti sindika- 
3 Je dejal: »Zato nikakor ne moremo pod- 

bti ideje, da bi ukinjali sindikate dejavno- 
v._ Mislimo, da bi bilo to skregano z zgodo- 
ka't^° nastajanja zveze sindikatov,
Jfn zveza sindikatov pomeni zvezo stro
gih sindikatov!«

jj^ris Macur, Tovarna celuloze in papir- 
rijuro Salaj Krško: »Naša tovarna, ki je 

spVe.bja tovarna celuloze in papirja v Jugo- 
ste*’- zaradi pomanjkanja finančnih sred- 
l/ar mogla redno obnavljati in posodab- 

u svojih proizvajalnih zmogljivosti, tako 
tev^3 Zc^ PreceJ zastarelo opremo, ki zah- 
0 a znatna sredstva za vzdrževalce... 

oh teemo 23 proizvodnjo celuloze in papirja 
r6 b^m° uvažati, in to v glavnem s konverti- 

tzžišča, saj je v Jugoslaviji skoraj 
ace ne proizvaja. Kljub temu pa moramo 
° °Premo plačevati izredno veliko cari- 

’ carinske dajatve in takse, kar vse skupaj 
tenSe do 40% dinarske protivrednosti uvo- 
pJne opreme... V tovarni brezlesnega pa- 

v Titovem Drvarju so porabili za opre- 
Uj Približno 50 milijonov dolarjev, vendar 

bratovala, ker je niso znali uporabljati.«

H*p€>frebni strošld
Milosavacjegovoril vimenu grad- 

gfaJfov » Opozoril bi rad, da ima slovensko 
»ostbeSištvo zasedeni dve tretjini zmoglji- 
tazm Stvar se bo še slabšala, zato bodo 
je;/1 ®re v naši dejavnosti vse hujše. Hudo 
Halogi v tujim; kjer se prav tako zmanjšuje 
W,°ena dejavnost in smo seveda vse 
nasfabukurenčni... V tujini še kar naprej 
istih F311?0 nepovezano, si konkuriramo na 
cen„ •Lyj“ tržiščih. S tem povzročamo nižje 
ttehn n družbeni skupnosti vehke in nepo- 
Scsfinrt broške... Ker si res želimo iz te 
ftiora/ aJske krize, menimo, da bi sindikat 
Pravn trzati svojo vlogo in se postaviti na 

r, .an. Sindikat mora (v to ga sili tudi 
bo °>skat1 boljšo obliko dela, tako, ki mu 
kžje ,,,g^tla več samostojnosti, tako da bo 
2a n,-,'l, eJJavljal zahteve delavcev in skrbel 

OVo socialno varnost«

Marjan Koren je ocenil delo Zveze sindi
katov Slovenije po 11. kongresu in ugotovil, 
daje vloga sindikatov v družbenem dogaja
nju skopnela in da je sindikat le spremlje
valec družbenih dogajanj. Dobre zamisli, ki 
so jih imeli posamezniki v sindikatu, so 
prevzeli drugi in so z večjo odgovornostjo 
krepili svoj ugled. »Menim, da bi se morali 
bolj odločno zavzemati za to, da bi stali 
v ospredju družbenopolitičnih dogod
kov. .., kar pa hkrati pomeni, da se morajo 
v vseh organizacijskih oblikah delovanja 
sindikata vsi organi in funkcionarji hitro in 
ustrezno odzivati na zahteve članstva.«

na začetku pribil, da neštetokrat priha- 
j ,0 v položaje, ki so zreli za prekinitvey6i«J " - -a» pa vendar smo doslej uspeli zadržati 
, upanje delavcev sindikatu, tako da do 
^rih konfliktnih situacij zaradi likvid- 

®stnih težav ni prišlo. Seveda to ni porok 
jj Naprej, saj nismo sposobni predvideti, 
ricšen način gospodaijenja nam bo držav- 
a administracija predpisala.
°eno Hočevar, je govoril o umetnosti or- 

jribziranja sindikatov v regijah. »Naše zah- 
t Ve po preučitvi regijske organiziranosti 
^bieljijo predvsem na dejstvu, da nobena 
. Saniziranost, kije v nekem trenutku mor- 
a celo dobra, ne more biti pa večno, saj se 

, °ra*no organizirati v smislu gospodarskih 
življenjskih tokov.«

Izstopiti iz koalisije 
oblasti_____________

Drago Horvat, Avtoradgona »...Danes, 
ko smo priča dogodkom v Mariboru in dru
gih delih Slovenije, moramo kritično pre
tresti nenačelni in omahujoči odnos do 
stavke oziroma delavskega gibanja, katere
ga cilj je doseči nujne spremembe v naši 
družbi in zagotoviti človeka vredno življe
nje. Želim opozoriti na nedoslednost pri 
ocenjevanju posameznih stavk, do katerih 
se tudi sindikat pogosto dvoumno oprede- 
Ijuje in je njegova ocena odvisna od konste
lacije sil v nekem okolju in stopnje spolitizi
ranosti same stavke. Govorim predvsem 
o oportunizmu posameznih sindikalnih 
funkcionarjev. Sindikat doslej še ni odgo
voril, kakšen odnos bo imel do delavcev, ki 
v stavki nočejo sodelovati in kakšna sred
stva so na voljo stavkovnemu odboru, da 
zaščiti delavce, ki sodelujejo v stavki. 
V stavkovnih pravilih smo povedali, da bo
mo sankcionirali tiste delavce, ki se na po
ziv stavkovnega odbora ne bodo vrnili na 
delo. Mene pa zanima, kaj bomo naredili 
s tistimi, ki sena poziv stavkovnega odbora 
ne bodo priključili k stavkajočim.

... Sindikat bo moral, če bo hotel uživati 
zaupanje zaposlenih izstopiti iz koalicije 
oblasti in začeti uresničevati poslanstvo, za
radi katerega pravzaprav obstaja. Mislim, 
da je potrebno prenehati prakso, da se sin
dikat vtikuje v vse in da vse ve in da lahko 
vsepovsod kaj pametnega reče. Tembolj, 
ker obenem govorimo, da je za strokovne 
zadeve pristojna le stroka. Sindikatu oči
tam tudi premalo odločen odnos do razmer 
v delegatskem sistemu. Skrajni čas je, da 
ugotovimo konkretne slabosti tega sistema 
in jih začnemo odpravljati. Danes sem želel 
postaviti vprašanje tudi predsedniku Mihu 
Ravniku, in sicer, kdaj so mu delavci pove
dali, da niso za referendumski sprejem 
ustavnih dopolnil. Mi v Avtoradgoni smo 
imeli namreč zelo dobro razpravo o ustav
nih dopolnilih in smo se odločili za referen
dum. Tako da v našem imenu in vimenu še 
nekaterih delovnih organizacij Miha Rav
nik tega ni imel pravice reči.

Adrian Furlan, Slavnik Koper: Sindikat 
pri svojem delu pogosto opaža odpor 
upravnih in poslovodnih organov. Ugotav
ljam, da se to dogaja pogosto zato, ker je 
sindikat spričo svoje organiziranosti nemo
čan. Sistem organiziranosti, od organizacije 
združenega dela, občine, republiških odbo
rov dejavnosti, ni povezan, kar pomeni, da 
v republiških sindikatih ni pravih predstav
nikov dejavnosti, zato je prav tu treba iskati 
odgovor na vprašanje, zakaj se ti ne zavze
majo za pravice delavcev in njihovo social
no varnost. Iz prakse lahko potrdim, da 
republiškega sveta, predvsem pa republi
škega odbora prometa in zvez, ni bilo čutiti 
pri reševapju vprašanj avtobusnega potni
škega prometa. Po dveh stavkah v naši de
lovni organizaciji, kakor tudi po stavkah 
v drugih organizacijah združnega dela, smo 
pričakovali učinkovitejše in agresivnejše 
odzivanje sindikata. Zato lahko rečem, da 
mi pravzaprav še do danes ni jasna vloga 
sindikatov dejavnosti, ki bi morali po mo
jem prepričanju bistveno spremeniti svoje 
delovanje, če res hočejo iz krize s sindika
tom delavcev. Upam si trditi, daje sindikat 
močan le takrat, ko pride do stavke v delov
ni organizaciji. Prav zato sem prepričan, da 
stavke ne morejo biti kršitev zakona in 
predpisov in da jih je treba vnesti v ustavo 
kot zakonito pravico delavskega razreda 
v bitki za svoj prav.

Alfonz Gramc, Certus Maribor: Pridru
žujem se mnenju tovariša iz Gornje Radgo
ne, ki pravi, da delavci želijo delati, tudi 
tisti, ki so na ulicah, in to dobro delati ter si 
tako zagotavljati obstoj, sebi in svoji dru
žini.

O preobrazbi še ni 
sledov_____________

Irena Fister, Koper: Sindikat si mora 
prizadevati predvsem za krepitev samou
pravnega položaja delavca in zagotavljati 
možnosti za njegovo ustvarjalno delo ter 
s tem kakovostno življenje. Pa ne le v bese
dah, temveč predvsem z dejanji. Zato mora
mo v sindikatih stalno preverjati svoje delo
vanje in pri tem gledati, ali nas to približuje 
cilju ali oddaljuje od njega. To pomeni, da 
moramo podpirati vse tiste predloge in 
ukrepe gospodarstva in drugih politik, ki 
peljejo k omenjenemu cilju. Z vso odloč
nostjo pa moramo odklanjati vse tisto, kar 
je v nasprotju s to našo temeljno opredeli
tvijo.«

Mija Fajfar, Zagorje ob Savi: ZAGORJE 
OB SAVI Svobodna menjava dela ni zažive
la. Zaradi omejitvenih zakonov je danes 
ostalo še zelo malo zadev, o katerih delegati 
lahko odločajo. Posledica tega je, da so 
skupščine sisov pogosto nesklepčne. Dele
gati preprosto ne prihajajo na seje, ker se 
počutjjo kot deli glasovalnega stroja, ne pa 
kot resnični oblikovalci politike. Odločajo 
o že odločenem.

Anton Miklavčič, Kranj: Prenovo gospo
darstva mora spremljati tudi preobrazba 
družbenih dejavnosti in družbene nadgrad
nje, ki s svojimi storitvammi neposredno 
zagotavljajo bistvene možnosti za nadaljnji 
družbeni razvoj. Ugotoviti je treba, da, žal, 
doslej o kakšni preobrazbi še ni sledu, pač 
pa smo priče le siromašenju teh dejavnosti. 
Z ukrepi v zadnjih dveh letih, torej ne šele 
z letošnjimi se je gmotni položaj, na primer 
kulturnih dejavnosti, nezadržno in zelo hi
tro slabšal in se še slabša.

S seje so poročali: Andrej Agnič, Sašo 
Bernardi, Ciril Brajer, Marija Frančeškin, 
Marjan Horvat, Ivo Kuljaj, Emil Lab, Ja
ro Novak, Sašo Novak, Boris Rugelj in 
Igor Žitnik.

Jože Arzenšek, Celje: Republiški odbor 
sindikata zdravstvenih delavcev daje na da
našnji seji pobudo, da ponovno preverimo 
in določimo višino oziroma spremenimo vi
šino zajamčenega osebnega dohodka v zne
sku 220.000 dinarjev, ker meni, da je to 
premalo za preživetje. Skladno s tem daje
mo v presojo tudi mnenje, po katerem bi se 
morali delavci, ki izpolnjujejo enega od po
gojev za upokojitev, upokojiti. To pa zato, 
da bi prepustili mesto mladim, ki čakajo na 
zaposlitev, ker vidimo edino v tem rešitev, 
da bi si vsak z zaposlitvijo poskrbel za svojo 
socialno varnost.

Nezaupanje
ešelavtev

Alenka Kovšca, Kranj: »Zgrešene so 
predstave, da bomo z zniževanjem družbe
nega standarda povečali učinkovitost de
lovnih organizacij; še posebej, če kdo misli, 
da nam bo to uspelo z zapiranjem vrtcev in 
zdravstvenih ustanov, povečevanjem parti- 
pacije, preprečevanjem gradnje novih šol, 
ukinjanjem kulture itd. Mislim, daje pravil
na ocena, da za visok družbeni standard 
premalo ustvarimo. Res pa je, da se mora
mo vprašati, ali je ta res tako visok. Priznaj
mo: v nekaterih delih je res neracionalen. 
Bojim se, da z ukrepi, kijih sprejemamo še 
zdaleč nismo posegli v katerega od tistih 
delov, v katerih je za tak poseg veliko pre
malo časa in ocen. O tem, zakaj jih nimamo 
in zakaj so bile neracionalnosti tudi podpr
te, tako v politiki kot v strokovnih službah, 
bodo morali odgovorni jasno spregovoriti.«

Slavko Bastič, Trbovlje: »V najtežjem 
položaju smo delavci v tistih delovnih orga
nizacijah, v katerih potekajo sanacije in 
v katerih že več mesecev prejmemo zajam
čene osebne dohodke, ki ne zagotavljajo 
niti dostojnega preživetje. V Strojni tovarni 
v Trbovljah je maja približno 900 delavcev 
prejelo manj kot 320.000 dinarjev osebnega 
dohodka, 300 delavcev celo manj kot 
230.000 dinaijev. Med njimi je precej kvali

ficiranih delavcev. Večina je celo mlajša od 
35 let, zato je bržda odveč poudaijati, da 
takšni osebni dohodki ne zagotavljajo niti 
najosnovnejših življenjskih možnosti, kaj 
šele da bi z njimi napolnili košarico, o kateri 
govorimo v sindikatih. Zaradi tega morajo 
programi gmotne in socialne varnosti de
lavcev predvideti tudi vire potrebnih sred
stev, kijih je za ta namen občutno premalo. 
Vendar pa menimo, da takšen program ne 
bo odigral svoje vloge, če sindikati ne bomo 
uspeli tega programa zapisati tudi v ustrez
ne akte delovnih organizacij in družbeno
političnih skupnosti.«

Ivan Gnus, Hrastnik: »Če ti je predpisa
na višina osebnih dohodkov ne glede na 
rezultati poslovanja, potem dejansko ne 
moremo govoriti o samoupravljanju. Ne 
vem, kako lahko v takšnih razmerah priča
kujemo večjo zagnanost delavcev za delo, 
večjo produktivnost, bolj smotrno porabo 
sredstev itd. In kakšno nalogo smo v teh 
razmerah opravili sindikalisti ? Bili smo raz- 
glaševalci najrazličnejših ukrepov vlade, 
mirili smo delavce, obljubljali boljše stanje 
in v strahu pričakovali morebitne stavke. 
Vse to je rodilo nezaupanje delavcev sindi
katu, tako da vse pogosteje postavljajo 
vprašanje o vlogi in pomenu sindikata v na
ši družbi. Takšna vprašanja se tudi meni 
zastavljajo, zato mislim, da takšnega sindi
kata ne potrebujemo. Zato podpiram pred
ložene dokumente, v katerih smo zapisali, 
da se bomo uprli intervencijskemu ukrepa
nju države in da bomo za to uporabili vsa 
sredstva sindikalnega boja.«

Ivan Mlakar, Domžale: »Naša sindikalna 
organiziranost ne temelji na sprotnem in 
doslednem ocenjevanju dela, temveč na to
go zapisanih dogovorih. Takšna je pač naša 
organiziranost in ne bomo si dovoljevali, da 
nam bi jo kdo spreminjal, kar seveda ni 
dobro. Borimo se, da sindikat ne bi bil tran- 
smisijski, na drugi strani pa imamo na sle
hernem koraku številne nepotrebne tran
smisije. Omenim naj vlogo in potrebnost 
medobčinskih svetov, kar ne velja samo za 
sindikat, temveč tudi za druge družbenopo
litične organizacije in strokovne ustanove. 
Ali ne bi bilo namesto teh v okviru predsed
stva RS ZSS smotrneje imenovati izvršne 
sekretarje, ki bi skrbeli za določena vsebin
ska vprašanja, hkrati pa tudi teritorialno 
bdeli nad delom določenega števila občin
skih svetov. Mislim, da se o tem ne bi smeli 
kaj dosti več spraševati. In če res mislimo 
ločiti sindikat od države, potem bi morali 
- poleg tistega, kar sem že dejal - temeljito 
spremeniti tudi vlogo republiških odborov 
dejavnosti.«

Ne potrebujejo
miloščine___________

Edo Kavčič z Jesenic: » V razpravi je bila 
potrjena tudi ugotovitev, daje temeljni po
goj za uresničevanje in krepitev vloge sindi
kata v političnem sistemu tudi kadrovska 
in akcijska usposobljenost. Zato moramo 
kadrovapju posvetiti veliko več pozornosti, 
zlasti za vodstva osnovnih organizacij, saj je 
popolnoma jasno, da se bitka za uveljavlja
nje usmeritev in stališč začenja v osnovnih 
organizacijah, rezultat pa je v veliki meri 
odvisen tudi od usposobljenosti nosilcev 
funkcij. Zato se zavzemamo za primerne 
oblike usposabljanja. Hkrati menimo, da 
dveletni mandat za predsednike in člane 
izvršnih odborov ne ustreza in predlagamo, 
da se pripravijo in podrobno izdelajo pravi
la za izvajanje kadrovske politike. Tako bo
do v vodstvih sindikata delavci, ki uživajo 
zaupanje, so sposobni in želijo reševati na
loge in zahteve svojega članstva.

V razpravah smo med drugim poudarili, 
da je potrebno osnovne organizacije sindi
kata okrepiti tudi gmotno. Zato se zavzema
mo za delitev članarine v korist osnovnih 
organizacij in predlagamo, da se pripravi 
predlog za razpravo.

Na koncu pa želim poudariti še to, da 
sedanji sistem družbenoekonomskih odno
sov mora upoštevati sindikat in daje sindi
kat njegov sestavni del in ne alternativa, 
zato je nadvse pomembno, da ga nenehno 
prilagajamo in dograjujemo. Ob zaostrova
nju družbenopolitičnih in gospodarskih 
razmer pa postaja vedno bolj očitno, da za
res potrebujemo sindikat kot organizacijo 
delavcev, ki bo sposobna najti izhod iz te 
krize.

Nadaljevanje na naslednji strani
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Joie Levstik iz Kočevja: Današnji polo
žaj je takšen, da zahteva nove začetke, pred
vsem razgibanje zasebne pobude po vzoru 
razvitega sveta. Spoštovanje naravnih zako
nitosti, sodobne tehnologije in ekonomskih 
kazalcev nam ponuja model zaokrožene or
ganske družinske kmetije, ki poseduje tudi 
gozd. Taki sposobni gospodarski subjekti 
ne potrebujejo nobene miloščine. Kmetij
ski strokovnjaki naj ne bodo paketni agro
nomi, temveč naj se vključijo v neposredno 
proizvodnjo.

Ada Lovše predlaga, da bi se tako kot 
v družbenem sektorju, v katerem postane 
delavec član sindikata takoj, ko se zaposh, 
to uveljavilo tudi pri delavcih, zaposlenih 
pri obrtnikih. Pristopna izjava bi morala 
biti sestavni del pogodbe o sklenitvi delov
nega razmerja, ne pa, da je to poseben Ust, 
ki je ločen od pogodbe. Prepričana sem, da 
bi tak način včlanjevanja poenostavil orga
niziranost. Članarina bi bila samodejno od
vedena pri mesečnem obračunu. Le če de
lavec ne bi želel biti član Zveze sindikatov 
Slovenije, ga na podlagi njegove pisne izja
ve o tem ne bi včlanili v vrste ZSS. MisUm, 
da bo ta predlog sprejet tudi na kongresu 
ZSJ, čeprav sem v gradivu za to sejo pre
brala malce drugačen predlog in tudi tova
riš pred mano je to vprašanje obravnaval 
v drugačnem smislu. Za nas, delavce pri 
obrtnikih, še do danes ni pripravljena pre
novljena kolektivna pogodba, čeprav je ta, 
kije uradno v rabi, izleta 1981 in je označe
na z »neuradno prečiščeno besedUo«. Res 
so jo nekoliko dopolnih in popraviU, toda 
v tem gospodarskem položaju je treba va
nje nujno vnesti tudi to, da delavec dobi 
zagotovljen osebni dohodek. Sprašujem se, 
kje je tu zveza sindikatov, in ali ni ravno tu 
njeno mesto, da zaščiti delavca.

Programi
preobrazbe________

Jože Oblak iz Ljubljane: »Konferenca 
sindikata sozda Iskra je na osnovi idej 
o spremembi zakona o združenem delu in 
ustave ter konkretnih dogajanj v Iskri skle
nila, da se mora zavzemati za zagotavljanje 
polne zaposlenosti kot dolgoročnega in te
meljnega cilja združevanja v sozdu Iskra, 
sij je to ena izmed osnovnih vrednot, ki 
povezuje delavce v Iskri. Sindikat se zave
da neizprosnega razvoja tehnologij, ki pri
našajo s seboj tehnološke in ekonomske 
presežke delovne sile, vendar vztraja pri 
tem, da se je treba v poslovodnih in stro
kovnih službah ter ozdih skupnega pomena 
veliko bolj truditi za zagotavljanje polne 
zaposlenosti, preden lahko govorimo o pre
sežkih delovne sile v sozdu Iskra. Sindikat 
Iskra bo deloval predvsem tako, da bodo 
delavci zavestno sprejemali spremembe, ki 
jih prinašata nova tehnologija in ekonom
ska kriza, v kateri sta tako sozd Iskra in kot 
vsa družba. Sindikat ne bo varoval slabega 
dela ali nedela. Potrebno je sprejemati nova 
dela, ne da bi se delavec pri tem sklicevali 
na opise del in nalog, za katere združuje 
delo in sredstva, vendar pa je pri tem treba 
upoštevati ustrezno izobrazbo in sposobno
sti posameznika. Tako postane mobilnost 
delavcev med tozdi in delovno organizacijo 
večja in zato se zmanjšujejo tehnološki pre
sežki. Od odgovornih delavcev v sozdu, de
lovni organizaciji in tozdih se zahteva anali
za stanja in predlogi glede zagotavljanja 
polne zaposlenosti. Sindikat zahteva od 
ustreznih služb tozdov in delovne organiza
cije, da pripravijo programe preobrazbe, 
s katerimi bi zagotovih prekvalifikacijo in 
dokvalifikacijo delavcev, ki delajo pri ne
perspektivnih programih. V vseh naložbe
nih, sanacijskih in predsanacijskih progra
mih morajo posvetiti več pozornosti ka
drovskemu delu dokumenta. V programih 
morajo biti jasno izdelane analize za preno
vo sedanjih kadrov in načinov reševanja 
morebitnih ekonomskih in tehnoloških 
presežkov. Sindikat bo poskrbel za ustvar
janje primernih družbenih razmer za reše
vanje tehnoloških in ekonomskih presež
kov prek delegatskega sistema, in sicer za 
predčasno upokojevanje z možnostjo doku
pa delovne dobe, za skrajševanje delovnega 
časa, za spremembe zakonodaje, kar zadeva 
reševanje tehnoloških in ekonomskih pre
sežkov z družbenimi sredstvi, pred steča
jem ali redno likvidacijo ozda, za zgraditev 
boljšega sistema socialnih ukrepov v pri
meru brezposelnosti, za izboljšanje pogojev 
za oblikovanje sredstev, namenjenih izo
braževanju, prekvalifikaciji in dokvalifika
ciji. Konferenca sindikata bo vztrajala pri 
tem, da se v samoupravnem sporazumu 
o združevanju v sozdu opredeli obveznost 
do zagotavljanja dela v sozdu. Če tega ne bi 
uresničili, bo sindikat ocenil poslovodne 
organe glede uresničevanja sprejetih stališč 
in raziskal njihovo odgovornost ter predla
gal ustrezne ukrepe. Seveda pa so za dejan
sko prenovo, potrebna tudi dodatna sred
stva, ki naj bi jih po mnenju članstva delo

ma zagotovili tudi iz sredstev, ki se izločajo 
za pomoč nerazvitim. Tehnološki in eko
nomski presežki skoraj zagotovo spadajo 
v to kategorijo.

Boris Lipužič iz Ljubljane: »Oblikovanja 
nove strategije razvoja izobraževanja in pre
obrazbe vzgoje in izobraževanja zaradi se
danje družbene in gospodarske krize ni mo
goče odlagati na boljše čase. Zato-menim, 
da bodo nujne premišljene postopne spre
membe v vzgojnoizobraževalnem sistemu, 
ki bodo upoštevale zlasti naslednje:

- Da zagotovimo več splošnega znanja, 
zlasti s področja informatike in računalni
štva ter naravoslovno-matematičnih ved, 
mladini na vseh ravneh šolanja in delavcem 
z izpopolnjevanjem ob delu,

- da omogočimo fleksibilnejše pridobi
vanje dopolnilnega znanja tistemu delu 
mlajše populacije, ki ni uspešno končala 
osnovne ali srednje šole in nima ustrezne 
podlage za pridobivanje strokovne uspo
sobljenosti, pa je zaradi nedokončane stro
kovne izobrazbe brez prave perspektive 
v slepi ulici.

- Čimprej opraviti revizijo nomenklatu
re poklicev po dejavnostih, da tako odpra
vimo razdrobljenost poklicev z ozkimi izo
brazbenimi profih, kajti v sodobnem svetu 
je vse bolj očitno, da je treba šolati širše 
izobrazbene profile, torej poskrbeti za so
lidno splošno in širšo strokovno izobrazbo. 
Preveč razdrobljeni izobraževalni programi 
in usmeritve pogojujejo tudi sedanjo raz
drobljeno in neracionalno šolsko mrežo, ki 
je nastala v zadnjem desetletju.

- Upoštevati sistem stalnega inoviranja 
znanja in strokovnega izpopolnjevanja de
lavcev ob delu za pridobitev novih znanj, 
dopolnih znanj, potrebnih za uresničevanje 
novih proizvodnih programov oziroma za 
prezaposlitve, o čemer je govoril tudi tova
riš iz Iskre. In tako dalje.

Redna pot ni vedno 
mogoia___________

dolgoročne interese delavcev, ki zna ločiti 
upravičene zahteve od tistih, ki so v na
sprotju s splošno družbeno sprejetimi 
usmeritvami, ki zna zahteve opredeliti in 
jih nasloviti na tistega, kije za njihovo reše
vanje pristojen. Naša stavka dokazuje, da 
v razmerah, ko je vloga sindikata nejasna, 
ko pristojnosti poslovodnih struktur samo
upravnih organov in države niso natančno 
razmejene, ko ni razčiščen pojem družbene 
lastnine - to ni preprosto. Vlogo voditelja 
stavke bi gotovo opravil sindikat, bodisi 
osnovna organizacija, občinski, mestni ali 
celo republiški sindikat. Sicer se pa tudi 
v drugih primerih, ko bi stavko vodila DOS, 
angažiranje zunanjega, zlasti občinskega in 
panožnega sindikata, zelo pomembno, če 
dosledno zagovarja stališča in politiko sin
dikata in pri tem podpira DOS in pomaga 
s strokovnim znanjem.

Sonja Pestotnik, Domžale: »Papirnica 
Količevo ima ne glede na izredno težak po
ložaj svojo perspektivo. Zato menimo, da bi 
bila pomoč širše skupnosti opravičena. 
S svojo zadolženostjo in negativnimi rezul
tati poslovanja presega zmožnost rešitve ta
ko v okviru delovne organizacije kot obči
ne. Vloga in pomen sindikalne organizacije, 
sta bila v zadnjem obdobju ob dobri zased
bi vodstva sindikata zelo uspešna. Sindikat 
soobhkuje najpomembnejše odločitve 
o usodi delovne organizacije in s tem o soci
alni varnosti zaposlenih. Razreševati poma
ga vprašanja kadrovske, socialne in razvoj
ne politike, saj stalno mobilizira delavce 
z razmišljanjem o njih. Pri tem ohranja veli
ko samostojnost in skuša slediti večinskim 
težnjam v kolektivu. Zato menimo, da bi 
moral sindikat čimprej postati neodvisen 
od drugih pohtičnih struktur, zlasti pa od 
dnevne politike, in postati tisto, kar je opre
deljeno v temeljnem poslanstvu sindikalne 
skupine, ki mora biti delavska.«

Rudi Zupanc iz Grosupljega Po februar
ski stavki v SGP Grosuplje smo v sindikatu 
prepričani, da vseh nasprotujočih si intere
sov in napetosti v delovni organizaciji ni 
mogoče vedno reševati po redni poti. To še 
zlasti ni mogoče v razmerah, ko so delavci 
socialno ogroženi, ko delovna organizacija 
ne obvladuje vseh vzvodov za reševnje nji
hovega položaja in zahtev, zato menimo, da 
je stavka sicer izredna, vendar legitimna 
obhka reševanja konfliktov. Naša stavka je 
trajala tri dni, od tega dva dni spontano in 
neorganizirano, ker so delavci vsak zase po
stavljali zahteve, ki so se nanašale pred
vsem na delitev oziroma prerazdehtev sred
stev stavkajočih, nihče pa ni zahteval bolj 
stimulativnega nagrajevanja, ukrepov za iz
boljšanje produktivnosti in ekonomičnosti 
proizvodnje, manj administrativnega pose
ganja v poslovanje, razbremenitev dohodka 
in podobno. Vse upiranje in vse zahteve so 
letele na organe upravljanja v podjetju, ne 
glede na to, da so ti le deloma odgovorni za 
težak položaj delavcev in da niso povsem 
pristojni za reševanje njihovih zahtev. Veči
na seje zato medlo ali pa se sploh ni zaveda
la, da je del odgovornosti in pristojnosti 
v rokah države. Menimo, da bi stavka traja
la manj časa in bi nastalo manj škode, če bi 
od začetka potekala organizirano, po zna
nih pravilih igre. Ker stavkovna pravila se
daj niso obvezujoča, bi lahko nekaj najpo
membnejših določil vnesli v interne akte in 
z njimi vsaj v grobem opredelili ravnanje 
vseh strani v primeru stavke. Zdi se nam 
pomembno, da stavko vodi organizirana in 
osveščena skupina, ki pozna kratkoročne in

Marjan Mimik, Celje: »Tovariš predsed
nik je na peti strani uvodnega referata dejal, 
,da noben delavec brez lastne krivde ne 
more ostati brez dela in da nihče ne sme biti 
prepuščen samemu sebi pri reševanju eksi
stenčnih problemov.’ Zdaj smo pa tam. Do
bro in veliko lahko dela le zadovoljen dela
vec. Program zagotavljanja socialne varno
sti vsebuje vse prvine dobrega gospodarje
nja ali dobre organiziranosti. Trdim, da mo
ra delavec z dobrim in poštenim delom 
osem ur dnevno zaslužiti toliko, da lahko 
človeku dostojno preživi sebe in družino. 
To se pravi da mora imeti ustrezen osebni 
dohodek. Če pomislimo, da zdaj v Sloveniji 
dobiva socialne pomoči okoli 300.000 ljudi, 
potem se moramo zavedati, da so naši oseb
ni dohodki prej vse drugo kot dobri.

dopolnitve, ki zadevajo vlogo in učinki 
tejše delovanje ZS Slovenije. To predlaga 
tudi zato, ker smo v predloženem £Ta<*‘0. 
za razširjeno sejo ostali na nekaterih P 
dročjih premalo definirani pa tudi s^are\e 
ponavljamo več kot v tezah. Tako srn°

Franc Dmks, Titovo Velenje: »Sindikat 
je v krizi, saj govorimo o splošni družbeni 
krizi. Menim, da se ta kriza v sindikazu ne 
pozna tohko po tem, da bi delavci množič
no obračali hrbet svoji organizaciji. Menim, 
da je sindikat v krizi zato, ker delavci od 
njega pričakujejo več, kot mu omogoča in 
prepušča pač družbeni in politični sistem. 
Ko s temi osnovnimi opredehtvami v tezah 
ocenjujemo gradivo za razširjeno sejo RS, 
gotovo ugotovimo tudi, da je bilo verjetno 
premalo časa, da bi lahko temeljiteje pri
pravili izhodiščna vprašanja, ki smo si jih 
postavili v tezah. Ta lahko pomeni, da bo ta 
razširjena seja odgovorila le na nekaj vpra
šanj in dilem, s katerimi se srečujemo sindi
kati, ko preverjamo in dograjujemo svojo 
vlogo in delovanje kot organizacija delav
cev. Da pa bi do kongresa ta vprašanja ven
darle definirali, predlagam, da zadolžimo 
enega svojih organov - predsedstvo ali 
druge organe -, da nadaljuje danes začeto 
delo. Tako bi lahko na kongresu sprejeli 
potrebne statutarne in druge spremembe in

ponavljamo vec kul v lezan. i anu . 
vedno premalo rekli o ustavni poziciji si
j-] i Ir n ž- sir r 'I 'o Ir sr r\ r*o t rV žil s-j i' n srž rt Tdikatov. Tako pravi tudi peta ahnea ted
nih usmeritev za delovanje sindikatov vp . 
glavju o krizi sindikatov delavcev na osp 
strani gradiva, namreč, da mora biti ZS S' 
dikat članstva in ne državni ah transTniSv 
partije. Tu so namreč možne razhčne inte 
pretacije kljub določenim kasnejšim oP1* 
dehtvam v gradivu. .

V tem okviru je obravnavati tudi sindi* . 
te dejavnosti. V našem ROS smo se ^.avip ' 
da morejo le-ti postati konstitutivni de]W 
nik ZK. V gradivu so sindikati dejavnosti^ 
naprej opredeljeni kot obhka in metoda d SJ 
la, kar pomeni nekakšen fakultativni P°‘Z 
žaj v delovanju ZS. To sindikate dejavnoS 
potiska od sodelovanja v soobhkovanju P\. b 
h tike ZK, saj se kljub širitvi in poglobi^ p 
njene defmicje še vedno znajde v ceho $( 
skem položaju.« ^

Ladislav Pevnik, Izola: »Potrebna je Pf* o 
nova tudi v delovanju sindikata. Začeti b $1
mo morah pri osnovni odgovornosti * 
upravljanje in odločanje o delu in rezultat1 
dela. Sindikati se bodo morah zavzemati 
takšno pohtiko, da delavcu te pravice ne D 
mogel in ne smel nihče odvzeti z nobeni1^ j 
predpisom. Le tako bomo vzbudili v dela 'CTWZ—i\Z t-O-TV t/ V

cih čut gospodarja, ki ne bo težil samo P i 
delitvi, ampak tudi po večjem poslovne" I 
skladu, obnovi dotrajanih osnovnih sreO[&IUČIUU, UUI1UV1 UUU djcU 1111 UZ11UV11Ž1* ff)
štev. Sindikat se je s krizo znašel v novel" 
položaju, na katerega ni bil d ovoj strokov 
no in pohtično pripravjen, in sicer ne v o 
ganizacjah združenega dela ne v občinski" 
in repubhških svetih, kjer je še vedno vs 
preveč forumskega in voluntarističnega o 
lovanja pa tudi preveč zhzanosti sindikate 
in to izvršilnih in vodstvenih ter vodilo}" 
struktur delovnih organizacj ter občinskih 
repubhških in zveznih organov. Zveza sv1' 
dikatov bo morala upoštevati mnenje člaO' 
stva in uresničevati njihove zahteve pie,- 
izvršilnih in vodstvenih organov v ns 
družbi. Pri reševanju iz krize sindikata d 
lavcev se ne moremo strinjati, da posttJ 
osnovni nosilec razvoja, sistema in politik 
delitve osebnih dohodkov kot sestavu} 
ustvarjenega dohodka, kot temeja 
gmotne stimulacije oziroma zdaj nestimOl". 
eje delavcev. Sindikat mora zahtevati O0 
strokovnih institucj takšen družbeni dog}' 
vor o nagrajevanju, ki bo zagotavjal vec] 
samostojnost združenega dela, vse drug 
pa kategorično zavrača.

Andjelko Čakarun, Koper: Čas je, da o 
ganiziramo sindikat tako, da bo organizac 
ja delavcev, njihovih potreb, žeja in 0° 
pravjalcev težav, ki nas vsakodnevno P" | 
st jo. Sindikat se mora otresti svoje Pren?\j 
ne naloge in koketiranja z ZK in drugi"! 
družbenopolitičnimi organizacjami. v 
namen so nam potrebne lastne ideje, j 
potrebni lastni judje, ki bodo vodih sinO 
kat v osnovni organizaciji in navzgor tak’
da bodo imeli delovne judi za sabo.

- - - - ■ osti" *šam se, kakšna sta naša organizirano^^ -^ 
delo, da iz občil zvemo, da štrajkajo in da k^ 
vemo, kakšne težave pestjo nam sorodu , 
organizacj e iz iste panoge. Tu je nekaj k \ , 
robe. Organizirati se moramo tako, da boo" , 
strojniki, gradbinci, tekstilci, delavci vPr°! 
metu in drugi zahtevah, zastopah in im6 ( 
ista stališča za svojo panogo, ne vsak zas ( 
skrbeh, kohko bodo lahko odtrgali. ,

Naj končam s predlogom, da razmislil".. ‘ 
o naši organiziranosti po dejavnosti, o us 
povezanosti in o našem delu. Skušajmo ^ 
zavedati tega, da je v sindikatu potrebk 
nekaj narediti, da bi lahko rekh, da smo tis 
sindikat, ki bo opravičil naziv organizacij 
delavcev, in sicer tistih, ki nekaj hočejo 
nečesa nočejo, ne pa da morajo samo zal 
govati že tako ozek pas. Skratka, začni"1 
delati tako, da si bomo lahko gledali v oci 
ne vsak na svojem koncu v tla.

Najvtainejše: 
kadrovska prenove.

Jože Antolin, Kranj: »Največji poudai^ 
in pomen v snovanju prenove sindi*3 
smo v kranjskih sindikatih namenili P 
trebni kadrovski prenovi Zveze sindikat 
Slovenje. Globoko smo prepričani, daJ \ 
kadrovska prenova v sindikatih kjučnM 
pomena in izhodišče prenove sindikata-", 
našnji čas in sedanje naloge zahtevajo 
sindikatov, še posebno pa od poklicnih s. 
dikalnih funkcionarjev strokovno uspos 
jene, pogum in nekompromisnost, j
judi, ki se bodo pripravjeni argument1 p 
no boriti za resnične delavske interese, 
bodo imeh pri svojih članih resničen, nev 
lažen ugled, ki se bodo čutih odgoV° ^ 
svojim članom, ne pa samo višjim organ 
in forumom, judi, ki bodo sposobni sP. 
minjati kritične razmere in tako utrje 
ugled in večjo samostojnost sindikata-*
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ivi- je Škerl, Ajdovščina: »Občinski svet 
Puhpfj6! naslednje stališče do pobude re- 
elnihškega vo<^sfva za poseben sklad soci- 
h„ j3 Pomoči članom sindikata in predlaga- 

avodila za te pomoči.

Poseb'sprejema se predlog za ustanovitev
tioy.eSa sklada za socialne pomoči čla- 
s f Slndikata. To utemeljujemo predvsem 
bet!*1’ Jo osnovna naloga sindikata skr- 

razvojno politiko in zagotavljati pro- 
ttiu]-0 delo, iz katerega bo delavec sti- 
bef' n’ stimulativno nagrajen, in ne skr- 
stvJ Za socialno pomoč. Poleg tega se sred-

C* ,Q 7 ni n z* ir-t sJ i r-r*-i n y-» »-vi y-» P* »

bdrU‘
to °sebnega dohodka. Zato ni smotrno, 
se viri predvsem podvajajo, še posebno 1^0, -------- - ------ ---------- — —•er osnovnim organizacijam primanj-

jd za socialne in druge pomoči že zbirajo 
• amgih virov tudi v breme dohodka in

Si

stn 6 sredstev iz članarine za dejavnost. Kot 
^ 0 lahko ugotovili iz predloženih navodil 
.Pomoči, bo tak način zbiranja sredstev 
()o ^Publiški ravni neučinkovit. Zahteval 
k se nove komisije, administriranje. Ob 
^snjkanju enotnih evidenc prejemnikov 
^alno-zdravstvenih dodatkov bo sumlji- 
^ ‘■udi pravičnost dodeljevanja. Predlaga- 
sr°\da so sredstva za socialne pomoči del 
to štev, s katerimi razpolaga osnovna or- 
tjk‘,Zaciia’ ki jH1 b° najbolj učinkovito po
kljala.«

po meri ljudi alf 
Politike _______
^Marjan Čeme, Koper: »Če drži, da šele 

Zadnjem času ugotavljamo, da ta sindikat 
/ f čl ti dovolj delavca, skratka ni po meri 
fa.ca’ P°tem moramo ugotoviti, da je bil 

sindikat po meri politike in razmer, v ka- 
dh smo doslej živeli. Razmere so se bi- 
'Ve«o spremenile. To zahteva tudi bistve- 
P spremembe v delu sindikata, saj si bodo 
klavci sicer sami poiskali sebi ustrezno 

, Saniziranost. Zato mora sindikat v boj, in 
c° Predvsem proti tistim, 'ki želijo delav- 
^rn dobro’, jim vse predpisujejo, dajejo na
bila za izhode iz krize in od njih zahteva
la so dobri, produktivni objekti, pri tem 
Pozabljajo, da delavci komaj živijo in se 

^ borijo več za boljši jutri, ampak za da- 
Jf^nje preživetje. Urejanje današnjih raz- 
/ler zahteva naprej v sindikalnih vrhovih 
t^štenein odločne ljudi, ki bodo pripravlje- 
I nastaviti pleča v korist delavca. Primere 
jlamo, tako kot je v ZK tov. Kučan, 
.SZDL tov. Smole in tudi v mladini tov. 
yiderlič. Tak način dela bo gotovo pripo- 
p°gel k večjemu zaupanju delavcev svoji 
.Sanizaciji in profesionalnim delavcem, ki 
^ Organizacijo vodijo in predstavljajo. Da- 

bi morali doreči tudi vlogo aktivistov 
U bazi, v združenem delu jim omogočiti 
JPešno delo. Ovrednotiti moramo delo ak- 
tfJStov *n Povedati, ali je njegovo politično 
^ 0 družbeno potrebno in če je, ga ustrez- 
£ stimulirati, ali pa povedati, daje to hobi 
i. uelo zanesenjakov. To vprašanje postav- 

3,73 tudi zato, ker aktiviste zvečine šikani

rajo tako sodelavci kot nadrejeni, na koncu 
pa so prikrajšani še pri osebnem dohodku.«

Ivan Šuligoj, Idrija: »Kaj lahko naredi
mo sindikati? Mislimi, da si moramo priz
nati, da smo prevečkrat nemočni, čeprav so 
naše usmeritve jasne in dosledne. Ta naša 
nemoč je očitna, saj smo priče vse večjemu 
administrativnemu, etatističnemu urejanju 
pogojev za gospodarjenje in samoupravnim 
družbenoekonomskim odnosom. Delavec 
vse bolj postaja mezdni delavec države. Ta
kemu, administrativnemu, etatističnemu 
urejanju pogojev življenje se moramo še 
resneje upreti. Doseči moramo, da se bo 
glas sindikata slišal in upošteval. Ni potreb
no posebej poudarjati, da podpiramo go
spodarsko stabilizacijo, protiinflacijski pro
gram, vendar morajo ti programi vsebovati 
kakovostne prvine, iz katerih mora biti raz
vidno, da bomo iz dneva V dan bližje izhodu 
iz krize. To pa nam ne zagotavljajo niti zad
nji gospodarski ukrepi. Naše usmeritve re
ševanja iz krize sindikatov delavcev jasno 
opredeljujejo naše delovanje, zato bomo 
morali še bolj strniti naše vrste, presekati 
forumsko delo ter se posvetiti in prisluhniti 
članstvu, ter dosledno zagovarjti vse naše 
sklepe in stališča na vseh ravneh in sicer 
brez odstopanja. Smo pred. težkim izpitom, 
ki ga polagamo pred članstvom. Člani od 
nas zahtevajo jasne odgovore na vse vpraša
nja današnjega časa.«

Ivan Hržič, Ormož: »Iz krize s sindika
tom delavcev smo si zapisali v današnji do
kument. Tako smo to naslovili in menim, 
da bi tako morali tudi delati. Nedvomno pa 
so pogoj za učinkovitost in izpolnitev nalog 
taka organiziranost in take metode in obli
ke, da bo sindikat organizacija članstva. 
Ker ugotavjjamo v gradivih in še posebno 
v nekaterih razpravah, da nekatere naše 
oblike organiziranost in delovne metode ni
so brez napak in da pobude in predlogi 
članstva ne prihajajo do izraza pri delova
nju nekaterih organov sindikatov, denimo 
obhkovanje politike naše družbe, menim ga 
bi mogli končno opredeliti, kako in kaj 
v bodoče. Nič novega ne bom povedal, ko 
trdim, da tako stanje pogojuje ngjšibkejši 
člen v organizaciji našega sindikata. Me
nim, da je najšibkejši člen osnovna organi
zacija. Delovanje sindikata poteka v osnov
ni organizaciji in šele potem na občinski 
ravni, saj je ta že nadstavba sindikalne orga
niziranosti. Prav v osnovni organizaciji se 
rojevajo tudi problemi

Milojka Lahajnar, Koper: »Razmere zah
tevajo, da v sindikatu selekcioniramo nalo
ge in jih razdelimo vse od osnovnih organi
zacij do Zveze sindikatov Jugoslavije. Pre
pričana sem, da samostojnosti, neodvisno
sti sindikata ne moremo graditi od osnov
nih organizacij do Zveze sindikatov Jugo
slavije, ampak od Zveze sindikatov Jugo
slavije do osnovnih organizacij. Tu se ne 
strinjam povsem z uvodnim mnenjem tov. 
Ravnika, ki izhaja iz osnovne organizacije. 
Menim namreč, da mora imeti aktivist v os
novni organizaciji sindikata jasna stališča 
do tistih temeljnih vprašanj, ki zadevajo 
gmotni in socialni položaj delavcev.

bruga komisija
razpravljalec v drugi komisiji Alojz 

^ejc, član RS ZSS iz Kranja, je poudaril, 
s Se sindikati vrtijo v začaranem krogu 
^čjemanja deklarativnih mnenj in stališč, 

Pa ne zagotavljajo konkretnih dosežkov, 
Jo sP°dbujajo nezadovoljstvo in apati- 
»pipdifalneg3 članstva. Za razpoloženje 

avcev v tekstilni industriji je značilno, 
so vse bol; zaskrbljeni zaradi zastarelosti 

rnlerne: se ne s preveliko obre-
Pitvijo dohodka z davki in prispevki in 

opozarjajo na izrodno tožko dolov- 
hu[azmere tekstilnih delavcev in delavk.
/Povi osebni dohodki so za 18 odstotkov 

$tr * oc* osebnih dohodkov delavcev v indu- 
ajtn rudarstvu, kar ogroža njihovo soci- 
Ce 0Zato podpirajo zahteve delav- 

Maribora, da je gospodarstvo po- 
Por n° obremeniti in delavcem zagotoviti 

možnosti za uspešnejše poslo-

deiai ^°gaJanJa v naši družbi je značilno, je 
Gof,- VaIter Vodopivec, delegat Elektro 
in (jCe’ de nimamo dovolj stikov s svetom 
siJnn STno zapb v krizi, predvsem zaradi 

strimnja in intervencijskih zakonov. 
$isterJno Je’ so tudi sindikati ujetniki 
Loeifi3 >n Podeljšene roka organov oblasti. 
Ponr,na0e- Potemtakem zahteva delavcev 
''PriH^1,smdikatih, saj sedanji ne delujejo 
fSzšir-; klavskih interesov. Tudi gradivo za 
Pialofi110 sei° RS ZS Slovenije je bilo pre- 

j? y javni razpravi. Vprašati se mo- 
njj Predčasno ne zamenjamo volje-
Jev, u: lrnenovamh sindikalnih funkcionar- 
^ kai f3350 kos nalogam. Vprašanje je tudi, 
^ti sindikalna članarina, ki bi morala 

amenjena predvsem izobraževalnim

programom, obveščanju in socialno ogrože
nim delavcem. Za članstvo ZS Slovenije bi 
moralo veljati, da naj temelji na prostovolj
nosti in da delavci dobivajo pravno in dru
go pomoč, če tudi niso člani ZS Slovenije.

Nagrajevanje pe 
delu podrejeno 
»povprečnežem«

Po besedah Marjana Hojana so delavci 
apatični predvsem zato, ker je nagrajevanje 
po delu in rezultatih dela podrejeno »pov
prečnežem«, ki jih je precej zlasti v admini
straciji. Tako tudi gostinski delavci ugotav
ljajo, da se bo družbena produktivnost dela 
povečala le, če bo osebni dohodek delavca 
odvisen od njegovega prispevka dohodku, 
ne pa od indeksov. Sindikat bi moral na 
vseh ravneh skrbeti predvsem za takšno 
izobraževanje delavcev, ki bi neposredno 
pomagalo ustvarjati večji dohodek, ne pa 
da ljudi silimo v moralno-politično in voja
ško vzgojo, ki v ničemer ne pripomore 
k večji poslovnosti podjetij.

Janez Cerkvenčič delegat osnovne orga
nizacije SPIZ, je ugotovil, da gradiva za 
razširjeno sejo RS ZS Slovenije niso dobra 
in da tudi uvodna beseda Miha Ravnika ni 
prestopila meje ponavljanja že znanih dej
stev. Bistveno je, da se pove, da sindikat 
izgublja zaupanje množic, da republiško 
sindikalno vodstvo nima pravega zaledja in 
da se članstvo vede oportunistično, ker vi
di, da vodilni sidikalni funkcionarji skrbijo

le za svojo socialno varnost na vodilnih po
litičnih sindikalnih funkcijah.

Velika večina delavcev je razočarana zla
sti zato - je menila predstavnica Beti 
- Metlika Marija Bukovec - ker se sindi
kalne obljube o razpolaganju delavcev z do
hodkom niso izpolnile in da se življenjska 
raven vse bolj slabša. Nezaupanje delavcev 
sindikalnim in drugim vodstvom v podjet
jih, občinah, republiki in federaciji se po
glablja. Razpoloženje delavcev se slabša tu
di zaradi vse večjih obremenjenosti gospo
darstva z davki in prispevki. Poglavje zase 
pa je, da delovno mesto še vedno pomeni 
socialno kategorijo, ne pa legitimacije ka
kovostnega in odgovornega dela posamez
nika. Nujna je torej prenova metod in nači
nov dela sindikalnih organizacij, ki mora 
pripeljati do konkretnih učinkov v prid 
večje socialne in gmotne varnosti delavcev.

PRoblem pa je v tem, je nadaljeval raz
pravo Marko Medič, da sindikalna parola 
o nagrajevanju po delu in rezultatih dela 
postaja obrabljena fraza, ki ji delavci ne 
verjamejo več, da sindikat ni prava delav
ska organizacija, ki bi ustavila hudo pada
nje življenjske ravni in da sindikat ne ve, 
kaj storiti, da bi bilo v vsakodnevnem go
spodarskem življenju manj administrira
nja. Nesprejemljivo je, da so majski ukrepi 
ZIS prizadeli vse enako in da se gospodar
ska kriza še naprej poglablja. Zato sindikal
no članstvo zahteva povsem drugačno vlo
go sindikatov v naši družbi, namreč tako, ki 
bo branila elementarne delavske interese, 
saj bo sicer prišlo do množičnega izstopanja 
iz slovenskih sindikatov, ki ga bo zelo težko 
zaustaviti. Tudi na današnji razširjeni seji 
RS ZS Slovenije smo slišali obilo političnih 
fraz, s katerimi se članstvo ne strinja. De
lavci namreč odklanjajo socialne kartice in 
socialne pomoči, zato pa zahtevajo takšno 
delo, ki jim bo omogočalo normalno preživ
ljanje družine in človeka dostojno življenje. 
Delavci menijo, da so številne delovne so
bote neproduktivne zlasti zaradi velikih za
gonskih in energetskih stroškov.

Svojega dela nismo 
opravili tako, kol bi 
morali

Izredni ukrepi za ureditev razmer so po 
mnenju Dragice Kukelj-Ušla iz Pomurskih 
mlekarn potrebni tudi v družbenih dejav
nostih, še posebej v zdravstvu, v katerem 
bodo imele večje participacije za zdravstve
ne storitve tudi škodljive posledice. Social
ne razlike se bodo namreč povečale in 
zdravstvene storitve si bodo lahko privošči
li le delavci z višjimi osebnimi dohodki. 
Člani ROS delavcev v zdravstvu in social
nem varstvu se sprašujejo, zakaj še ni bila 
izpolnjena obljuba predsednika republiške
ga izvršnega sveta Dušana Šinigoja o po
kritju izgub na področju zdravstva.

Današnja razprava in seja je pokazala, 
vsaj po mnenju Vlado Maka iz ravenske 
železarne, da so gradiva pripravljali ljudje, 
ki so zelo oddaljeni od sindikalne baze in ki 
ne poznajo dejanskega razpoloženja sindi
kalnega članstva. Dejstvo pa je, da se kon
kretnih vprašanj v vsakdanji praksi ne da 
reševati zgolj na osnovi zapisnikov o sejah 
osnovnih sindikalnih organizacij. Ključno 
delovno izhodišče sindikatov je torej samo
kritično spoznanje, da svojega dela nismo 
opravili tako, kot bi ga morali.

Po besedah Martine Kralj so sindikati 
premalo odločno vztrajali pri uveljavljanju 
minimalnih standardov za zagotavljanje 
življenjskih razmer delavcev. Tako marsik
je ni dovolj prostora v vzgojnovarstvenih 
ustanovah, stanovanjska gradnja seje upo
časnila, možnosti za zasebno reševanje sta
novanjskih vprašanj delavcev pa so vse 
slabše.

Pogosto se postavlja vprašanje, je dejal 
predsednik OS ZSS Ljubljana Center 
Branko Omerza, zakaj delavci štrajkajo in 
proti komu; morda predvsem zato, ker so 
izgubili zaupanje vodilnim političnim 
strukturam, ker ne vidijo boljše prihodno
sti zase in za mlajše rodove. Kljub apatiji pa 
se delavci še vedno obračajo na sindikat, ki 
ima morda zadnjo priložnost, da ne potepta 
njihovega upanja. Za zdaj je tako, da je 
ocena pokongresnega sindikalnega delova
nja presplošna. Delavci pa od sindikata pri
čakujejo, da bo sestavil konkreten program 
dela z jasno opredeljenimi cilji. Zdaj je ta
ko, da se sindikati zavzemajo za preventiv
no zdravljenje delavcev s poklicnimi bolez
nimi, namesto da bi se zavzemali za odprav
ljanje takšnih delovnih mest, ki povečujejo 
število bolnih delavcev.

V poročilu in gradivu pogrešam pojasni
lo, zakaj zveza sindikatov dopušča, da se 
položaj delavcev iz dneva v dan slabša, je 
menil Ivan Pišlar, član RS ZSS iz Kopra, 
čeprav ima sindikat v sistemu opredeljeno 
vlogo in vpliv. Zato se ne smemo oddaljeva

ti od sklepa, da sindikat ne bo podpiral 
nobenega ukrepa, pri katerem ne bodo 
ovrednotene posledice.

Od gesla »znamo, 
zmoremo« ostal le 
»hoiemo«__________

Menil je, da smo na zadnjem kongresu 
sicer ploskali geslu »Znamo, hočemo, mo
remo«. Bojim pa se - če pregledamo rezul
tate —, da najbrže sicer hočemo, dvomim 
pa, da znamo in zmoremo. Ko je govoril 
o zadnji stavki v Mariboru, je dejal, da sin
dikat še ni sposoben voditi stavk. Zahteval 
je, da zbirajo in objavljajo podatke o živ
ljenjskih stroških in osebnih dohodkih, še 
posebej o najnižjem prejemku, ki še zago
tavlja normalno preživetje.

V tako zaostrenih družbenih razmerah 
delavci kritično ocenjujejo mesto in vlogo 
svoje organizacije, je dejal Nace Štancer, 
predsednik občinskega sindikalnega sveta 
Novo mesto. Zato bomo morali ocenjevati 
delo sindikatov po tem, kaj je s svojim de
lom oziroma s političnim delovanjem dose
gel, in ne samo po tem, kakšna so bila nje
gova stališča oziroma zahteve. To terja tudi 
drugačen položaj in vlogo sindikatov. Cilje 
si preširoko in presplošno postavljamo. 
Vztrajati bomo morali, in sicer ne glede na 
napor, da bi cilje tudi dosegli. Delavci to 
pričakujejo od svoje organizacije.

Prenovo moramo začeti tudi na kadrov
skem področju. Pritegniti moramo strokov
njake ter jih politično in strokovno izobra
ževati in usposabljati. Včasih nam očitajo, 
da nismo izbrali prave metode. Sploh ima
mo metode dela premalo izoblikovane, vsaj 
na nekaterih področjih.

Na končuje menil, da nam bodo delavci, 
ki zahtevajo, da postane sindikat pri svojem 
delu samostojen in neodvisen in ne državni 
ali partijski sindikat, zaupali le, če si bomo 
postavili stvarne cilje, ustrezne prostoru in 
času, v katerem živimo, in če jih bomo spo
sobni doseči.

Toliko je bilo že povedanega, je dejal Vin
ko Škof, predsednik OOSIMV, tozd Tovar
na avtomobilov Novo mesto, daje težko biti 
izviren in povedati kaj novega. Na tematski 
konferenci v IMV smo dokumente za da
našnjo razširjeno sejo podprli, zahtevamo 
pa, daje potrebna prenova na vseh ravneh 
sindikalnega delovanja. Zakaj, verjetno ni 
treba govoriti. V boju proti vsemu tistemu, 
kar nas duši in pritiska, je treba opustiti 
načelno in deklarativno in se odločiti za 
moč delovanja, sodelovanja in odločanja. 
Bedno je gledati in brati stvari, ki se dogaja
jo v Tamu pa tudi drugod po državi. Osebno 
bi temu težko rekel stavka. Mene to spomi
nja na romanje podložnikov k fevdalnemu 
gospodu. V najboljšem primeru pa so to 
demonstracije nemoči, neorganiziranosti, 
obupa in nepripravljenosti. Je pa tudi res, 
da sicer smo za tržne zakonitosti, vendar 
marsikdo ne ve, da bo zato morda lačen. 
Nič pa ne vemo o socialnih programih, ki bi 
morali biti že zdavnaj pripravljeni. V IMV 
smo dolgoročno rešili proizvodni program 
in menimo, da je to tudi najboljši socialni 
program.

Anton Kranjc je zatrdil, da so delavci 
Železniškega gospodarstva Ljubljana v ne
enakem položaju z delavci drugih organiza
cij združenega dela, saj cene na železnici 
določajo administrativno in z večjim zao
stankom. Zato so lahko leto končali zlil 
milijardami primanjkljaja, letos pa bo kljub 
delnemu povečanju cen verjetno še večji, 
kar 149 milijard. Temu primerni so tudi 
osebni dohodki, ki že ogrožajo varnost že
lezniškega prometa.

Odločanje o osebnih 
dohodkih znova 
vrniti
samoupravljanju

O dogodkih v Mariboru je govoril Jože 
Korošec, član republiškega sveta ZSS, si
cer pa iz TVT Boris Kidrič Maribor. Ne gre 
le za TAM in MIT, ampak za ves delavski 
razred v Mariboru, ki tako ali drugače na
stopa skupaj, solidarno. To ni stavka, to so 
bili protestni pohodi, ki so se sem in tja tudi 
izrodili v nenormalno vedenje nekaterih 
skupin ljudi. Mislim pa, da prav po zaslugi 
sindikalnih delavcev, in sicer tako v združe
nem delu kot na občinski in mestni ravni, 
razmere zdaj mnogo bolj umirjene, kot so 
bile prve dni. Na sindikatu v Mariboru smo 
pripravili za delavce posebna stališča in 
sklepe, ki jih je sprejela večina delavcev, 
zato bi rad, da jih sprejmejo tudi na današ
nji razširjeni seji. V tej zahtevi so med dru
gim zapisali, da zahtevajo ponovno samou
pravno urejanje delitve dohodka, predvsem
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pa osebnih dohodkov. Zahtevali so tudi iz
redno sejo skupščine SFRJ, na kateri naj bi 
razveljavili intervencijski zakon o osebnih 
dohodkih. Zmanjšali naj bi davke in pri
spevke iz dohodka in osebnih dohodkoov, 
da bi ustavili odtekanje akumulacije gospo
darstva. V socialnih programih, ki jih pri
pravljajo na opredelijo ustrezne vire finan
ciranja, ki ne bodo vezani na osebne dohod
ke delavcev in dohodek iz delovnih organi- 
uacij ter določijo, da je najnižji osebni do
hodek 320.000 dinarjev.

Hočemo samostojne in učinkovitejše sin
dikata. Če to hočemo, bomo morali prisluh
niti tem in še nekaterim zahtevam de
lavcev.

O obveznostih organizacij združenega de
la do federacije in nerazvitih je govoril Mar
ko Glažar iz sozda Mercator, ki ima 19.000 
delavcev in tudi 20.000 kmetov kooperan
tov. Veliko razmišljajo o načinih določanja 
prispevka za nerazvite, ki se vsako leto 
spreminja in potem še vsaj dvakrat v letu 
revalorizira, seveda vedno za nazaj, takrat, 
ko so znane potrebe po teh sredstvih. Zgo
dovina se vsako leto ponavlja, le da je za 
mnoge delovne organizacije vsako leto tež
ja, ker je teh delovnih organizacij s temi 
obveznostmi manj. Predlagal je tudi nekaj 
variantnih rešitev, po katerih bi načelno 
prizadete delovne organizacije vsaj vedele, 
koliko morajo prispevati.

Pred sabo imam ustavo. Knjižica je že 
pošteno zdelana, ker razmišljam in iščem, 
kaj je narobe v tej ustavi, da je v praksi 
tako, kot je. Vselej dobim odgovor, da je 
s to ustavo vse v redu, da so v njej tista 
temeljna določila, ki jih kriči v združenem 
delu vsak dan najbolj preprost, v modro 
haljo oblečen delavec. Opredelitev sindika
ta v ustavi je famozna. V njej veje interes 
človeka za človeka, za boljšega človeka. Žal 
pa ugotavljamo, da ta sindikat na dela tako. 
Sindikat je postal tribuna besed, čvekanja, 
filozofiranja. Ugotovitve, stališča in akcije 
stalno samo v besedah niso rešitve.

Albert A vguštinčič iz osnovne organiza
cije ZS Srednje šole za splošno kulturo in 
družboslovje Ljubljana Bežigrad je ugotav
ljal, daje pri nas žal tako, da po samouprav
ni poti ne dosežeš tako rekoč ničesar in da 
je žalostno to, da dosežeš mnogo več če 
čimbolj vpiješ, in to na ulici. Sindikat mora 
biti samostojen in moral bi odsevati samo 
filozofijo in življenje delavcev. To pa bo 
lahko počel samo z javnostjo dela, demo
kratičnostjo in avtonomnostjo ter suvere
nostjo. Teža dela bi mora biti v osnovni 
organizaciji.

Premajhna vloga 
sindikttfov 
dejavnosfi_________

Panožni sindikati imajo premajhno vlo
go, je dejal Srečko Čater, član RS ZSS iz 
Hmezadovega tozda Farma Pudlig, saj se 
ostrina problematike kristalizira predvsem 
v dejavnosti. V množici problemov se ti 
porazgubijo, zato je reševanje prepočasno 
in premalo učinkovito. Preveč je transmisij, 
ki ne nazadnje zamegljujejo bistvo proble
mov, zato je delo sindikatov ocenjeno kot 
neučinkovito. V republiških odborih sindi
katov sta združeni stroka in politična moč, 
ki bi mnorali uveljaviti želje članstva, ven
dar vse preveč govorita sami sebi, zato skle
pi in stališče na najdejo poti do veljave. 
Želje in zahteve bi morali nujno uresničeva
ti prej preden pride do konfliktnih situacij, 
ki v končni fazi pomenijo samo nezaupnico 
organiziranosti zveze sindikatov. Taka ne
zaupnica je tudi kmečka zveza, saj kmetov 
nismo znali ali hoteli vključiti v sindikat. 
Tovariš Srečko Čarterje govoril tudi o pro
gramu socialne varnosti. Odgovornost zanj 
bi razdelili med sindikat, Gospodarsko 
zbornico, republiko in občino, kar pa je po 
mojem nesmiselno. Sindikat naj si pripravi 
program program aktivnosti, kijih bo sam, 
s svojimi nemajhnimi službami sposoben 
voditi in tudi odgovarjati zanje. Prenašanje 
odgovornosti na druge ne bo okrepil ugleda 
sindikata.

Kot prispevek za razpravo in oblikovanje 
sklepov tega plenuma smo pripravili deset 
točk, ki so bistvene za našo nadaljnjo strate
ško usmeritev, je v začetku svoje razprave 
dejal Rajko Lesjak, predsednik MS ZSS za 
Koroško. Med temi desetimi točkami je tu
di zahteva po demokratizaciji kadrovske 
politike. V obrazložitvi so med drugim na- 
pisali, da je čas, da si v družbi že enkrat 
priznamo, da gre tudi za krizo vodenja. Kot 
da nočemo priznati dejstva, da moramo 
imeti za doseganje višje ravni demokracije, 
to namreč terja življenje, prave ljudi na pra
vem mestu, zlasti vodilne.

Ena od predlaganih točk sta tudi večja 
agresivnost in agitacija za uresničevanje 
politike sindikata prek množičnih občil. 
V obrazložitvi pa je med drugim rečeno, da 
cilj in namen sindikata ni zahtevati od mno

žičnih občil, da pišejo to, kar si želi. Namen 
mora biti skupen dogovor, da bodo množič
na občila še bolj pisala o opredeljeni politi
ki sindikata, njenem uresničevanju, njenim 
konkretnim aktivnostim. Sodelovanje z no
vinarji, uredniki in drugimi zadolženimi za 
obveščanje mora postati sestavni del meto
de političnega dela v sindikatih. Brez trga si 
ni mogoče zamisliti uspešnega dela pa tudi 
ne prenovo sindikata.

Sindikati, podaljšana roka partije, to si 
priznajmo, se ukvarjamo z istimi vprašanji 
kot partija: kako se prenoviti, kako si prido
biti zaupanje množic, kako najti svojo vlogo 
v krizni situaciji, za kaj se boriti. Ob tem 
delamo iste napake kot zveza komunistov. 
Vse bolj se obračamo vase, v sebi iščemo 
napake in pri tem pozabljamo, daje okolje 
tisto, za katerega smo in da je v okolju treba 
najti prave cilje in prave naloge, je dejala 
članica RS ZSS Marija Novak (Lek, tozd 
Farmacija). Govorila je o socialnih razlikah, 
ki so posledica slabe denarne politike in 
zakonodaje. Jugoslavijo je primerjala z ne
razvitimi kapitalističnimi družbami, ki ima 
prav tako izredno bogate in revne. Po nje
nem mnenju sindikatom manjka bistvena 
stvar, namreč ukrepi za reševanje revnih, 
resen socialni program, ki ga vlada ni znala 
ah ni hotela pripraviti. Boj za hitro pripravo 
učinkovitega programa in za njegovo uve
ljavljanje bodi naša glavna naloga. Vse dru
go je manj pomembno. Le tako bomo ostali 
angažirana organizacija in ohranili delavski 
značaj.

V samoupravljanju 
spoštovati pravire 
narodnosti_________

Na razširjenem plenumu je govorila tudi 
predstavnica italijanske narodnosti, govori
la je v italijanskem jeziku, sicer članica RS 
ZSS, zaposlena v Osrednji knjižnici v Ko
pru Amalia Petronio. Ko je govorila o vse 
močnejši želji po demokratizaciji družbeno
političnih in gospodarskih odnosov v Slo
veniji, je menila, da naj bi se to kazalo v več
ji odgovornosti in učinkovitosti pri reševa
nju vprašanj vzajemnosti in spoštovanja na
roda in narodnosti. Prav je, da sindikat SRS 
natančno opredeli svojo ključno vlogo pri 
tem. Predvsem naj gre za varstvo pravic 
delavcev v v našem samoupravnem siste
mu, kar je treba dostikrat dosegati bolj pro
fesionalno in tudi bolj avtonomno. Večjo 
pozornost bi morali posvetiti položaju na
rodnosti. Priznanje in uveljavljanje narod
nostnih pravic je izhodišče za družbeno 
osamosvojitev. Govorila je o težavah itali
janske narodnosti, ki ji grozi asimilacija, in 
sicer tudi zato, ker narodnostno vprašanje 
pogosto obravnavajo preveč formalno in ne 
kot osnovno sestavino družbenih in druž
benogospodarskih odnosov. Ustavna nače
la SRS, ki zadevajo pravice italijanske na
rodnosti, so največkrat le na papirju. Morda 
so to malenkosti, vendar iz dneva v dan 
zgubljamo, kar je za narodnost seveda 
usodno. Odpovedati se hočemo statusu 
podpiranca in postati enakopraven sogo
vornik, ki bo imel možnost dogovarjati se 
bodisi v okviru obeh republik, v naši družbi 
nasploh pa tudi v okviru italijanskih in 
evropskih institucij. Italijanska narodnost 
ima radio, televizijo, tisk, s katerimi se po
vezuje, vendar v njih premalo dejavno so
deluje. Dejala je tudi, da če bodo množična 
občina pomanjkljivo obveščala javnost 
o vprašanjih narodnosti, bodo dejstva osta
la javnosti tuja in bo prišlo tudi do naciona- 
hzma, ki se sicer ne bo izražal s političnim 
izgredi, ampak z zaprtostjo, pasivnostjo in 
nepripravljenostjo reševati vprašanja na
rodnosti.

Splošna ocena delavcev v združenem de
lu o sindikatu je, da ima bogat program, 
dokaj dobre metode dela, uresničevanje 
stališč pa je izredno slabo, je v svoji razpra
vi povedal Edmund Ozimič iz Maribora. 
Hočemo takšen sindikat, ki bo samostojna, 
učinkovita organizacija organiziranih de
lavcev, zato je potrebno pri spreminjanju 
ustave doseči večjo avtonomijo in bolj avto
ritativno in argumentirano zavzemanje za 
pravice in zahteve delavcev. Sindikat si mo
ra izbojevati pravico neke vrste veta na pro
računsko porabo, če ugotovi, daje za delav
ce ta proračunska poraba prevelika. Glede 
sindikatov dejavnosti seje zavzel za to, da 
bi morali povezovati osnovne organizacije 
dejavnosti in v svetih koordinirati in uskla
jevati interese in stališča, izražene v odbo
rih sindikatov dejavnosti. Ko je govoril o iz
kušnjah mariborske stavke, je opozoril na 
težave, ki so jih imeli pri upoštevanju stav
kovnih pravil. Ko so oblikovali stavkovni 
odbor, so ga priznavali le dve uri. Tisti hip, 
ko seje stavkovni odbor začel konstruktiv
no pogovarjati s predstavniki vodstva, za 
delavce ni bil več njihov in zahtevali so nov 
stavkovni odbor. Po njegovem mora sindi
kat nastopati v vlogi zaščitnika najslabše
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plačanih slojev delavskega razreda, ki ga 
povečanje cen tudi najbolj ogroža.

Tudi Erih Šerbec, ki je na seji zastopal 
mariborske zdravstvene delavce, seje zav
zel za večjo avtonomnost sindikatov delav
cev dejavnosti. Če želimo delovati kot sin
dikat delavcev, se moramo organizirati ta
ko, da bodo imeli delavci pravico odločati 
o ne^boljših na pravem mestu. Ne moremo 
več pristajati na stalne mandate, ki bi jih 
potem še obnavljali. Glede participacje 
v zdravstvu je menil, da ne gre več za parti- 
cipacjo, marveč to pomeni sofinanciranje. 
Po njegovem je skrajni čas, da bi se uporab
niki zdravstvenih storitev uprli in povedali, 
kaj in kakšno javno zdravstvo potrebuje
mo. Mednarodna zdravstvena organizacija 
je ugotovila, daje ustrezna rizična skupina 
tista, ki obsega od dva do tri miljone ljudi. 
Misli, da bi to morali upoštevati pri zmanj
ševanju števila samoupravnih interesnih 
skupnosti. Z večjo rizično skupnostjo bi 
zagotovili toliko denarja, kolikor ga potre
bujejo tisti, ki so bolj revni, in pri tem ne bi 
izražali lažne solidarnosti in vzajemnosti.

Pozornost 
usposabljanju za 
samoupravno 
odločanje * v

Če se bo ta družba zares odločila za realno 
ekonomjo, se mora vloga samouprave, po
slovodstva oziroma sploh odločanja v zdru
ženem delu popolnoma spremeniti, je po
udaril Vinko Kastelic iz Ljubljane. Če želi
mo, da bodo naše odločitve tudi samou
pravne in dobre, je treba vedeti, kaj je sa
moupravno odločanje in kako odločati. Da
nes že imamo uspešno organizirane šole za 
poslovodne ljudi, v katerih se slušatelji sez
nanjajo z najnovejšimi dogajanji iz stroke 
doma in v svetu, ker smo v resnici spoznali, 
daje poslovodstvo poklic. Prav tako mora
mo organizirati — seveda na strokovnih in 
znanstvenih osnovah — tudi izobraževanje 
za samoupravljanje. Zato je predlagal, da se 
izobraževanja za samoupravljanje lotimo 
strokovno in da poteka na ustrezno stroko
ven, ne pa volonterski način. Potrebna bi 
bila organizirana prizadevanja za to izobra
ževanje, povezati pa bi se bilo treba s stro
kovnimi in znanstvenimi delavci.

v javni razpravi prea razširjeno sejo v or 
čini Logatec je prevladovala kadrovsk 
problematika, je povedal Jože Urbanču 
Vzroki za to so občutno pomanjkanje ki 
drov v delovnih organizacijah in na ravr 
občine. Zaradi prevladujoče miselnosti vc 
dilnih v gospodarskih organizacijah, da r 
treba ustvarjati konkurence za posamezn 
delovna mesta, so se v treh največjih delo\ 
nih organizacijah v občini znašli v kadro\ 
skih težavah, in prepustih sindikatu odgc 
vomost za kadrovanje na Vodilna delovn 
mesta. Delavci so v osnovnih organizacija 
zahtevah aktivnejše in bolj odločno v kiji 
čevanje zveze sindikatov v kadrovsko pol 
tiko. Zato razširjeni seji predlagajo, da kor 
kretno opredeh vlogo zveze sindikato 
v SZDL, pri sestavi in vlogi razpisnih kom 
sij. Za kadrovske rešitve odgovarjajo dela\ 
ci, medtem ko SZDL prek svojih koordim 
cijskih odborov za kadrovska vprašanj 
kroji kadrovsko politiko v združenem deli

vati1Za zgrešeno kadrovsko pohtiko odgoV' 
sindikat, delavci pa jo v največji meri opa
tijo v svojih kuvertah. Povedal je, “/..j.
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nih delavcev več strokovnopohtičnega z 
nja, ki pa bi si ga aktivisti šele morah Prl e. 
biti. Ljudje z višjo stopnjo izobrazbe se 
radi vključujejo v delo sindikata, saj sele$ 
zdi sindikat delavska organizacija v oile 
pomenu besede.

Dragan Mirkovič iz Ljubljanske ba^e 
Združene banke je dejal, da zakon o zdru*. 
nem delu v številnih določnih opredeli^ 
vlogo in naloge sindikatov v združenem e
lu, vendar pa vloga zveze sindikatov 
opredeljena in vgrajena v politični siste..\
na drugih ravneh - na ravni republik6^ 
federacije, kjer se odloča o \ntalnih
sih delavskega razreda. Zato sindikat na1
ravneh s svojimi pobudami velikokrat ^ 
prodre, potisnjen pa je v položaj, ko mo'
blažiti in požirati posledice administratl
nega in etatističnega urejanja zadev gmc 
nega in socialnega položaja delavcev. D® 
stvo je, da delavec ni še nikoh doslej ool
čal o tako malo vprašanjih kot danes, 
prav vsi dokumenti nenehno poudarjal' _ 
kako nujen je njegov odločujoči vpm: [ 
Skrajni čas je, da se sindikat otrese skrb*1 
kov in si zagotovi status enakopravne^ 
udeleženca in sogovornika, ki bi odločuje6 
sodeloval na vseh ravneh samoupravne!! 
in družbenega odločanja, od temeljne org3' 
nizacije združenega dela do federacije, P6, 
sprejemanju tistih rešitev in predpisov, j0 « 
vphvajo na gmotni in socialni položaj A/e' 
govega članstva. Zanimivo je, da v stavka3 i 
delavci največkrat zahtevajo odstop sVO]e’l 
ga sindikalnega vodstva, le redko pa zasl6' . 
dimo pobudo za uvedbo postopka za odp°) • 
khc delegatov v delavskem svetu, čeprav J j 
ta organ sprejel konkretne odločitve, kis • 
povzročile nejevoljo delavcev. Treba je uvf' 
Ijaviti načelo, da v temeljni organiza61! s 
združenega dela oziroma v delovni organ1' . 
zaciji sindikat razpravlja o vseh tistih vprk { 
šanjih, ki vplivajo na gmotni in sociala f 
položaj zaposlenih, in posreduje svoja sta' ? 
hšča delavskemu svetu. (

Delove€ še nikoli
doslej ni odloial 
o tako tnalo 
vptašanjih_____

Janez Železnik iz Ljubljane je razprav^ 
o družbenopohtičnem izobraževanju sina 
kalnih aktivistov kot o pogoju za izhod1 
krize. Zavzel se je za to, da bi v statut 
organizacij združenega dela vključih tua 
določbe o obveznostih samoupravnih org. 
nov do sindikalne organizacije. Zahteve!
strnil v šest točk. Vsa gradiva za seje sam0̂' r L. l-.1. r oJl* A «14.1 V Cl Iv« v- ~

ipravnih organov morajo obravnavati tu 
undikalne organizacije. Strokovne sluz™. 
bi morale pomagati sindikalni organiza6’ 
am pri organiziranju javne razprave o 
ičnih gradivih. Prav tako bi morale opna ' 
jati tudi administrativna dela za sindikaln 
organizacije. V samoupravne akte bi mota3 
vključiti tudi obveznosti samoupravnih 
janov za poravnavanje stroškov skupaj. ^ 
jovoijenih akcij, ki jih organizira sindikat 
°oleg tega noben član sindikata ne bi sme 
o iti prikrajšan pri osebnem dohodku, tu6 
ori gibljivem delu ne, kadar opravlja naM 
ra sindikalno organizacijo. Članom sindik3' 
a pa bi bilo treba zagotoviti tudi varstvo,6 
ih nihče ne bi khcal na odgovornost, kada> j 
■agovarjajo stališča sindikata.

Janez Kovač iz Murske Sobote je dej^ 
da dejstvo, da stavkovnih pravil še nlSi\.e 
sprejeli, vnaša zmedo med delavce. 
priznavamo, pravil vedenja med stavko^
nimamo, kar pomeni, da se vedemo^
slabi gospodarji, ki se lotijo naložbe 
pred tem dobro pripravljenega naložben ■ 
ga programa. Spregovoril je o izkušnjah, 
so jih dobili ob dvodnevni stavki podaSt
ških delavcev v Murski Soboti. Takrat
prav so stavko poprej najavih in spr&jeli
lastna stavkovna pravila - stavkovni 
ni znal opredeliti svojih pooblastil. 
odločal tudi o zadevah, ki niso sPa.% 
v njegovo pristojnost. Zahteval je 
se zveza sindikatov mora opredeliti g*60 
tega, ali je legalna stavka le takrat, ko P°l j 
ka pod okriljem sindikata, ali pa je to vsa1' 
stavka, ki jo organizirajo delavci.

Razpravam, ki so kritizirale dejstvo, 
obveščanju v predloženih dokumentih 
sejo posvečajo premalo pozornosti in nf 
bilo tistega mesta, ki ga zasluži, sejep316 
žil tudi Drago Seliger iz Ljubljane. OP°zoSt 
ril je na staro resnico, da je obveščen 
prvi in osnovni pogoj, da se človek lan 
osebno in resnično odloča o tem, ha3.^ 
predlogi ponujajo. Če ta obveščenost m ■ 
lovita in jasna, ostane predmet manipu1
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J© i Večkrat tudi sporov, ki se navsezadnje 
MaJh kujejo - kot so povedali tovariši iz 
f)jL JP°^a - na ulici, ne pa v ustreznih orga- 
°dn Vzvezi sindikatov smo jasno opredelili 
v D°® obveščanja, veliko tega smo 
I'eij a^fsj ŽUf^J uresničili, pri nekaterih stva- 

smo še nedosledni. Še vedno je živa 
Ka u°s^’ <^a ie obveščanje stvar posebne
ga S^ioria zdi področja, ne pa metoda naše- 
l0 ^akodnevnega dela, ki bi nam omogoči- 
y’J*3 smo nenehno v bližini živih pobud. 
faJjzoženem delu imamo praviloma dokaj 
fan eiano mrežo različnih sredstev obveš- 
bj ]a’ sindikati pa bi morali poskrbeti, da 
bit ° om°Sočalo delavcem pravočasno do- 

J celovito, resnično in razumljivo infor- 
osn°' le takšna informacija je lahko 
t-eL0Va za samoupravno odločanje o stva- 
ji ’ ^ so pomembne za življenje in delo 
l0^erneSa delavca in organizacije kot ce-

§uj*drej Cimerman iz občine Ljubljana 
,ska je opozoril, da delež osebnih dohod- 

v v dohodku gospodarstva njihove obči- 
fia(na^a odstotka. Vendar največji delež

se dejavnosti poteka prav v zvezi s tem 
Smentom, vse drugo pa nas kaj malo za- 

M ni?a' Sindikati bi morali biti zelo dejavni 
| 0 J sprejemanju ustavnih amandmajev, 

e(ivsem v gospodarstvu in pri obravnavi

sistemskih zakonov. Ce hočemo priti iz kri
ze, moramo začeti drugače delati. Opustiti 
bomo morali prakso, da napadamo vse zu
naj sebe, kot da smo sami idealni. To se 
nam dogaja na vseh ravneh, od organizacije 
združenega dela do občine in družbenopoli
tičnih organizacij. Ko pa neka organizacija 
zaide v krizo, z grozo ugotovimo, da nihče 
ni opravljal svojih nalog. Vsi so ne nekaj 
opozarjali, nihče pa ni bil konkretno odgo
voren. Filozofijo, da bo nekdo namesto nas 
opravil tisto, kar je potrebno, je treba opu
stiti in usposobiti sindikalne organizacije 
na vseh ravneh, da se skupaj lotijo posa
meznih nalog.

Republiški svet Zveze sindikatov Slove
nije bi moral biti ne le nosilec vseh aktivno
sti, marveč tudi koordinator in usklajevalec 
posebnih interesov delavcev posamezne 
panoge z drugimi interesi; za to seje zavzel 
Miloš Mikolič, sekretar ROS delavcev ko
munale in stanovanjskega gospodarstva. 
To je ponazoril s primeri iz njihove dejavno
sti, saj prihajajo večkrat v konflikt z drugi
mi sindikati dejavnosti, če na primer zahte
vajo nove cene v stanovanjskem in komu
nalnem gospodarstvu. Govoril je tudi 
o tem, kako potrebno je poiskati učinkovite 
poti prenašanja stališč in pretoka interesov 
in pobud v samem sindikatu dejavnosti.

Tretja komisijaP'.
Pf1.
, V
veh

# Smotrnejše 
% Podpiranje 
^ Porazvitih
ve
cb‘ sJ*.°jan Frangeš iz Zagorja ob Savi o samo- 
ltl1' ^nosti sindikata: Ne morem razumeti, da 
,r3 Se<^aJ’ P° 40 letih dela sindikata, pri- 
tlflJi ^ zvljamo nekakšna pravila za stavko, raz- 
P' £ Pravilnike, kar ima vsako društvo že na 

k Cetku svojega delovanja. Glas sindikata 
j .31 pomenil, ko bomo sposobni zame- 

.Jati tudi vodilne delavce, če ti ne uresniču- 
J° tistega, kar je v prid delovnim organiza- 

n ln delovnim ljudem, 
j, Vušan Deglerja iz Industrije usnja Vrhni- 
^ le opozoril, da se običajno jezimo le na 
Jy-no vlado, pozabljamo pa daje tudi vla- 
,■ v naši republiki ukrepala proti aktivnim 
Rožnikom. Eno od dosedanjih olajšav za 

^ tj °znike na konvertibilno tržišče, predvi- 
n° s sistemom zbiranja sredstev za razvoj

bliškega sindikalnega vodstva zahtevati, 
naj pripravi operativni pravočasni pro
gram, ki naj se sproti preverja in dopol
njuje.

^7 s'k rePubliškega zakona. Uradna gospodar- 
11 t, a Politika bi torej morala spodbujati ak-‘10 na n o -iih 'rotriroti

^Jzzvitih, smo odpravili sami s spremem

bi l‘2e izvoznike, ne pa jih zavirati.
. hijftjaž Hrgovič (Peko Tržič) je govoril 

drugim tudi o obremenjevanju dohod- 
-1 Cj.' zla primer je navedel delovno organiza- 

tiiiZ Pckaj sto zaposlenimi, ki je sicer v le- 
je 1987 ustvarila 122 milijonov akumulaci- 

^■ tiL^dtem ko je bila njena obveznost do 
3C>. oH^vidb kar 102 milijona, se pravi 83,5 
b’ sJtotkov- Upoštevajoč vse obveznosti do 
b\ tn ?Vje kolektivu ostalo za vladanje le še 1,9 

n' stih°na dinarjev. Ko smo že pri obvezno- 
srn ^et- Zavzel se je za pametnejše in 

j1'., v °irnejše podpiranje nerazvitih in s tem 
t c/Vezi tud> normalnejšo rast prispevkov 
I Ko je govoril o vlogi sindikatov pa je

bj, or/a ’ morajo sindikati danes zahtevati 
p VihV0dstev delovnih organizacij in od njiho- 

D tokovnih služb takšne kratkoročne 
trovrame- ki jih je mogoče spremljati, kon- 

Ant ftii 7?^ kk P° potrebi tudi zamenjati z novi- 
‘ 0 pa pomeni, da moramo tudi od repu-

izvimejša stališča
Dušan Zupanc, sekretar ROS kulture: 

Vloga in delovanje članov sindikata v kul
turnih dejavnostih ne more biti le reševanje 
družbenega standarda delavcev in organizi
ranje njihovega prostega časa. Zaradi dr
žavne zakonodaje in dejanskih gmotnih 
razmer je prostor za odločanje v delovni 
organizaciji močno zožen. To stanje nez
možnosti delovanja in s tem v zvezi pasiv
nosti je mogoče spremeniti le tako, da sin
dikat zavzema izvirna stališča in jih skuša 
uveljaviti tudi za ceno nesporazumov 
v konkretnem okolju.

Edo Kukič iz Ptuja: Hočemo učinkovit in 
angažiran sindikat! Dosegli pa bomo ta cilj 
le, če se sindikat ne bo ubadal več s samim 
seboj, ampk bo šel v akcijo. Mnogih stvari 
v sindikatu nismo uresničili: sklepov kon
gresa se ne držimo, položaj delavca je vse 
slabši, še zlasti v kmetijstvu. Sindikata v or
ganih oblasti ni čutiti. Sindikat mora sood
ločati, ne pa da se odloča mnogokrat mimo 
sindikata. Ker je tako, sindikat ne more 
sprejemati krivde za sklepe, proti katerim 
je glasoval, ali za sklepe, pri katerih sploh ni 
sodeloval. Ko je govoril o novih gospodar
skih ukrepih, seje pridušal, da so nestimu
lativni za boljše delo in uspehe. Delavci iz 
neposredne proizvodnje so zato ogorčeni 
nad našo politiko in takšnim socializmom, 
ki omejujejo delo.

Janez Levstik iz Sevnice: Delavci opozar
jajo, naj se sindikalna vodstva čimprej 
osvobodijo vplivov državnega aparata in sa
mostojno ukrepajo. Ljudje dvomijo zlasti 
o profesionalnem državnem aparatu, pa tu
di o političnem, češ da je zastarel, obreme
njen in zasvojen s preteklostjo in da bo

takšen le s težavo spreminjal sedanjost. Za
to je nujna pomladitev z neobremenjenimi, 
izobraženimi člani naše družbe, tako v go
spodarstvu kot na vseh ravneh upravljanja. 
Z obetajočim prihodom na tržno gospodar
jenje, ki bo marsikje zelo boleče, bo morala 
biti funkcija sindikata usmerjena predvsem 
v reševanju socialnih vprašanj in obrambo 
samoupravljanja. Sindikat v ozdih se mora 
upreti poskusom manipulacije raznih po
slovodnih struktur z vodstvi osnovnih orga
nizacij. Po drugi strani pa se mora postaviti 
po robu lažni solidarnostni s slabimi delav
ci. Skladno z našo ekonomsko politiko si ne 
smemo zadajati previsokih ciljev glede 
družbenega standarda, življenjskih in de
lovnih razmer. Uspeh da bo že, če bi uspeli 
zadržati nekaj let obstoječo raven. Ljudje so 
razočarani zaradi neuresničenih previsokih 
ciljev.

Mišo Kralj (tovarna usnja Slovenj Gra
dec) se je omejil na možnost nadaljnjega 
vlaganja tujega kapitala pri nas, pri čemer 
je posebej poudaril štiri glavna vprašanja: 
lastniški odnos, vprašanje odločanja, prav
na in ekonomska zanesljivost ter stimulaci
ja tujega in izvozno usmerjenega gospodar
stva. Tujega partnerja namreč zelo moti, da 
iz svojega vloženega kapitala ne more dobi
ti solastniškega dela. V bistvu vloži le svoj 
kapital, potem pa je stvar zanj končana. 
Pobira le še dobiček, če pa pride do izgub, 
potegne svoj del nazaj. Banka mu je tako ali 
tako zagotovila, da bo svoj del vedno dobil. 
S tem pa smo tujega partnerja pravno odri
nili od motivacije za uspešno poslovno poli
tiko te delovne organizacije. Po zdravi logi
ki pa bi moral tudi partner dobiti solastni
štvo glede na vloženi kapital, s čemer bi bil 
stimuliran, da skrbi za uspešno poslovanje 
delovne organizacije, saj bi v primeru likvi
dacije tudi sam izgubil svoj delež.

V Verigi Lesce in v Psihiatrični bolnici 
Begunje so v osnovnih organizacijah sindi
kata sklenili, da delijo članarino 70:30 v ko
rist osnovnih organizacij in jo tako tudi 
obračunavajo, je dejal Ciril Ažman iz Ra
dovljice. Ta pobuda je sprožila plaz razprav 
po vsej Gorenjski, še posebej zato, ker de
lovne organizacije gospodarijo v težkih raz
merah. Vsiljuje se mišljenje ali se omenjeni 
sindikat še lahko povezuje v okviru občin
ske, republiške in zvezne organizacije sin
dikata. V slovenskem prostoru je možna 
drugačne razporeditev članarine v korist 
osnovnih organizacij, vendar ne v predlaga
ni višini.

Sindikat ni 
podaljšana roka 
direktorjev_________

Marjanca Kovač iz ABC Pomurka je več
ji del svoje razprave namenila prenovi sin
dikata. Poudarila je, da mora sindikat s svo
jim delom in kadrovanjem doseči popolno 
avtonomnost, šele potem ga bodo delavci 
vzeli za svojega. V primeru konfliktnih situ
acij morajo delavci čutiti, da je sindikalni 
funkcionar njihov, da ni tujek, podaljšana 
roka poslovodnih organov, občinske ali re
publiške politike. Sindikat tudi ne sme biti 
vzvod, ki bi služil poslovodnim organom za 
doseganje izključno tehniško-planskih ci
ljev izboljšanja proizvodnje, ampak mora 
upoštevati tudi dejanske zagate delavcev. 
Dosedanja stališča sindikata so bila večkrat 
uperjena zgolj v uresničevanje strateških 
ciljev politike na področju gospodarstva. 
Izkazalo pa seje, da so bili ti cilji večkrat 
zgrešeni in se je zato tudi sindikat sam 
kompromitiral.

Jože Vrabič iz Slovenj Gradca je govoril 
o perečih vprašanjih v zdravstvu. Predlaga
ni varčevalni program zdravstvenega var
stva bo še bolj posegel v žepe zavarovancev 
oziroma bolnikov. Zato je skrajni čas, da se 
na tem področju najdejo sistemske rešitve. 
Kar naprej opozarjamo zdravstvo, da mora 
upoštevati razpoložljiva sredstva, zmanjšati 
zmogljivosti, znižati stroške poslovanja. 
Nenadoma iščemo krivce samo v zdrav
stvu, ki pa se samo nikoli ne bi tako razvilo, 
če ne bi nanj pritiskali s svojimi potrebami 
in željami posameznikov. Z zasebno prakso 
v zdravstvu pa bi lahko pomagali posamez
nim uporabnikom, da bi hitreje zadovolje
vali svoje potrebe. Seveda pa bi morali po
skrbeti za učinkovit nadzor nad delom za
sebnih zdravnikov in dovoliti le opravljanje 
storitev, za katere bi imeli ustrezno znanje 
in opremo.

Zaupanje v sindikat je zelo omajano, kriz
no obdobje pa daje možnost, da si ga spet 
pridobi, je modroval Vlado Rančigaj iz Ti
tovega Velenja. Za takšno preobrazbo pa je 
osnovni pogoj usposobljenost in možnost 
delovanja sindikalnih aktivistov. Za izdela
vo raznih analiz, ocen iz strokovnih omeji
tev v sindikalnih organizacijah niso dovolj 
usposobljeni. Nekaj bi morali ukreniti tudi 
glede zaščite sindikalnih aktivistov, saj so ti 
večkrat šikanirani zaradi svojih stališč.

Slavko Uršič je rekel, da so delavci upra
vičeno nezadovoljni. Zdaj je edino vpraša

nje, kdo bo znal pomagati delavskemu raz
redu, kdo ga bo vodU pri premagovanju 
njegovih težav. Nevarnost je, da bodo to 
izkoristile razne neformalne skupine in po
samezniki, ki komaj čakajo na svoj trenu
tek. Sindikat pa je neuspešen, neaktiven, 
brez avtoritete. To pa je odraz razmer v Ju
goslaviji. Zavzel se je za to, da se mora 
sindikat boriti za resnično rezbremenitev 
delovne organizacije.

Deiovti imajo dovolj 
parol_____

Metka Roksandič je prišla naravnost iz 
mariborskega stavkovnega vala. Takole je 
povedala: Delavci imajo dovolj parol: Mi 
smo to že vse slišali po televiziji, prebrali 
v časopisih, hočemo konkretne rešitve, od 
gesel danes ne moremo živeti, so dejali. 
V preteklih dnevih je mariborski sindikat 
nastopil organizirano, skupaj z delavci 
opredelil njihove zahteve in jih posredoval 
republiški skupščini. Vendar republiška 
skupščina ni podprla njihovih sklepov, ne
katere zahteve po zmanjševanju obreme
njenosti gospodarstva je enostavno »zavila« 
in prestavila na naslednjo sejo. Danes neka
teri v mariborski politiki pa tudi v republiki 
in celo v sindikatih ocenjujejo, da so spreje
li sklepe v nasprotju z usmeritvami sindika
ta. Takšno trditev in oceno v mariborskih 
sindikatih odločno zavračajo. Sindikat mo
ra uveljavljati svoja samostojna stahšča in 
prisluhniti članstvu. Delavci menijo, da re
publiško vodstvo prihaja v tovarne le na 
proslave, ne pa takrat, ko v tovarni izbruh
ne štrajk, ko je največja priložnost za uve
ljavitev sindikata.

Tudi Milan Utroša iz Murske Sobote seje 
dotaknil vprašanja delitve sindikalne člana
rine. Poudaril je, da članstvo zahteva spre
membo predvsem zato, ker s tem želi opo
zoriti in nekako prisiliti svoja vodstva, da bi 
bila bolj učinkovita. Povedal je, da je med 
članstvom precej pomislekov glede usta
navljanja sklada za solidarnostno pomoč, 
ker se bojijo, da bi se sredstva namenjala 
predvsem za reševanje socialnih stisk de
lavcev v velikih sistemih. Predlagal je tudi 
nekatere spremembe statuta glede volitev 
sindikalnih funkcionarjev in letnih pro- 
gramsko-volilnih sej. Po njegovem mnenju 
bi morali v sindikatu odpraviti ozko opre
deljeni mandat in svoje stališče konkretizi
ral s primerom iz osnovnih organizacij. 
Predsednika izvršnega odbora ponavadi iz
volijo izmed članov tega organa, ki so že en 
mandat delovali in so tako predsedniki obi
čajno na izvoljenih funkcijah samo dve leti. 
Menil je tudi, da bi bilo vredno razmisliti 
o predsedniku osnovne organizacije zveze 
sindikatov namesto o predsedniku izvršne
ga odbora. Tega bi volili vsi člani osnovne 
organizacije neposredno.

O položaju tekstilne industrije v občini 
Sevnica je govorila Marija Bezjak iz Lisce. 
V tej občini je kar 38 odstotkov zaposlenih 
v tej panogi, ki se otepa s številnimi zagata
mi. Zaradi odlivanja akumulacije ni denarja 
za razvojne programe, z denarjem, ki odha
ja v druge republike pa se širi tekstilna 
industrija prek vseh razumnih meja in pov
zroča nelojalno konkurenco. Oprema naših 
tekstilnih tovarn je izrabljena in odpisana, 
nova oprema, ki jo kupujejo v drugih repu
blikah, pa neizkoriščena. Posledice take po
litike pa že občutijo, ker se pojavljajo eko
nomski in tehnološki presežki delavcev.

Jože Plesec iz mežiškega rudnika je med 
drugim poudaril, da so se v njihovi delovni 
organizaciji otepali s številnimi notranjimi 
slabostmi. Posledica tega je bil ukrep druž
benega varstva. Takrat pa seje močno spre
menila kadrovska sestava zaposlenih, pred
vsem starostna, kajti številni mladi in stro
kovno usposobljeni delavci so zaradi ne
spodbudnih osebnih dohodkov zapustili 
delovno organizacijo. Resnici na ljubo pa 
velja poudariti, da so odhajali predvsem 
proizvodni delavci. Soglašal je s predlaga
nim socialnim programom in omenil, da 
imajo samo v tozdu TOM od 217 zaposlenih 
kar dvajset takih, ki s svojim osebnim do
hodkom ne zmorejo minimalnih življenj
skih stroškov. Dosti bolje pa se ne godi niti 
večini drugih delavcev, zato si za kolikor 
toliko znosno življenje pomagajo z nadur
nim delom, kmetijstvom in sivo ekonomijo. 
Odločili so se, da bodo v delovni organizaci
ji uporabili vsa možna sredstva, da bi poma
gali ogroženim: od sklada skupne porabe, 
sindikalne članarine do vzajemne pomoči.

Za enoien program 
sotiainega varstva

Razprava Janka Kolarja iz Slovenske Bi
strice seje nanašala predvsem na predlaga
ni socialni program. Menil je, da vsebina 
listine ne ustreza naslovu, ker zajema le

Nadaljevanje na naslednji strani
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nekatere globalne opredelitve o prenovi go
spodarstva, ki posredno sicer zagotavlja 
večjo socialno varnost, ne povedo pa dovolj 
jasno, kako konkretno ukrepati. Program 
zagotavljanja socialne varnosti bi morali 
graditi na natančni analizi razmer na tem 
področju. Take analize pa ni. Sindikalni 
program nikjer ne omenja samoupravnega 
sporazuma o zagotavljanju socialnega var
stva, ki spada med temeljna družbena izho
dišča socialne pohtike, sindikati pa niso 
njegov podpisnik. Nesmiselno je, po njego
vem mnenju, da se v sindikatih lotevamo 
posebnega socialnega programa, kajti vsi 
člani sindikata so delavci, zanje pa v praksi 
obstqja kar 31 različnih oblik socialne po
moči in drugih oblik socialnega varstva raz
ličnih ustanov. Pri tem pa je mogoče voditi 
evidenco le za 19 pomoči, preostale pa niso 
sistemsko urejene. Zanje namenjamo sred
stva iz desetih različnih virov. Predlagal je 
reformo sistema socialnovarstvenih pravic, 
tako da bi na ravni občin in republike vse
binsko celovito združili organizacijo, stroko 
in denar za to področje. Družino bi morali 
obravnavati kot temeljno celico naše druž
be in njej posvečati celovito socialno skrb. 
Tak sistem socialnega varstva pa bi moral 
nastati s sodelovanjem slovenskih sindika
tov in vseh pristojnih organov v republiki, 
njegova oblika pa bi morala biti zakon, 
sprejet v skupščini SRS.

Srečko Kapun iz Slovenske Bistrice je 
razpravljal o težavah lesne industrije. Poleg 
surovin vse huje primanjkuje strokovnja
kov, saj jih usmerjeno izobraževanje ne da
je. Izobraževalna skupnost bo morala raz
misliti tudi o usposabljanju strokovnjakov 
za lesarstvo. O osebnih dohodkih meni, da 
je njihov fiksni del nesorazmerno velik 
v primerjavi z gibljivim. Vse to vpliva tudi 
na možnosti in pripravljenosti za delo v sin
dikatu. Spričo tega zagovarjajo neomejen 
mandat za sposobne aktiviste. Šibka je tudi 
obveščenost^po organizacijski vertikali, za 
kar se bodo morali bolj truditi občinski 
sveti.

Borut Bratina, predstavnik mariborske 
univerze, je izhajal iz ugotovitev, da doslej 
ni bilo dejanskega samoupravljanja. Merilo 
za presojo gospodarskih organizacij morajo 
biti tržni dosežki, pri čemer pa trg prinaša 
konkurenco in neizprosen boj, zato mora 
biti s prenovami zagotovljen tudi socialni 
program. Osebni dohodek mora biti samo 
ekonomska kategorija. Skrbeti je treba, da 
se razponi pri njem ne bi manjšali. Osebni 
dohodek, ki ga izplačujejo brez podlage, 
samo še podaljšuje agonijo. Za nedonosne 
je treba dopustiti stečgj, za ogrožene pa 
imeti vnaprej socialne programe.

Z vidika ekonomike ni pomembno, kakš
ne narave je kapital, družbeni ali zasebni, 
marveč koliko stane in da se seh tja, kjer se 
oplaja.

Polna produktivnost
je iluzijo___________

»Polna produktivna zaposlenost« je iluzi
ja. Lahko je cilj ali želja in škodljivo je, če se 
rešuje s fiktivno zaposlenostjo. Delavcem 
ne smemo zapirati oči pred tem. Pomemb
no je, da delavec ne bi bil osamljen pri 
premagovanju težav. Vendar sindikat mora 
zahtevati, daje to skrb vse družbe, sicer ne 
bomo mogli izpeljati tehnološke prenove. 
Ta pa je tudi zaradi padanja OD in vse večje 
brezposelnosti.

Franjo Miklavc z Raven je iz razmer, ki 
se kažejo v zahtevah po civilni družbi, ugo
tovil, da je sindikat navznoter slabo pove

zan, zato neučinkovit, in ni vpet v delegat
ski sistem. Usmeritve so res nesporne, ter
jajo pa enotnost, vztrajnost, homogenost or
ganizacije, da bi enotna nastopala v delegat
skem sistemu. Prenova mora aktivirati tudi 
vse notranje rezerve. Zavzel seje za opušča
nje neproduktivnih delovnih mest, usklaje
no s hkratnim preusposabljanjem.

Ocenjuje, da so občinski odbori tako kot 
vse teritorialne tvorbe neučinkoviti, zaradi 
česar je treba okrepiti sindikate dejavnosti, 
vendar ne s funkcionarji, ampak s strokov
njaki.

Bruno Šali iz Trbovelj zameri sindikatu, 
da odločamo o že odločenem. Tudi uravni
lovka duši ustvarjalnost. V revirjih zahteva
jo, da se sindikat pojavlja tudi v skupščini 
Jugoslavije.

P

Okrepiti vlogo 
sindikatov 
dejavnosti_________

Abdulah Zejlenagič je kot predstavnik 
sindikata kemične in nekovinske industrije 
zastopal stališče, da je položaj republiških 
odborov sindikatov dejavnosti neustrezen 
zahtevam časa in nekakšna vmesna tvorba 
med osnovno organizacijo sindikata in RS 
ZSS. Tak kakršen je, ne more odigrati svoje 
vloge. Vpliv sindikata se bo povečal z več 
skupnimi nastopi.

Viktor Ramšak je nastopil v imenu sindi
kata stanovanjskega in komunalnega go
spodarstva. Zavzel seje za dosledno sprem
ljanje nastopanja predstavnikov sindikata 
v različnih forumih. Kritiziral je tiste, ki so 
vnaprej proti poslovodnim delavcem. Bolj 
morata priti do veljave dehtev nalog in od
govornost. Sindikat pa se mora osredotočiti 
na dvoje: ohranjati vrednost družbenih 
sredstev in na minimalni osebni dohodek. 
Ta je planska kategorija, morala pa bo po
stati tudi analitična. V stanovanjski politiki 
zahajamo v protislovja - enkrat zagovarja
mo načelo ekonomike, drugič sociale. Sta
novanjski dinar pa mora ostati za stano- 
vanjsko zidavo in tudi za prenovo.

Ciril Urek je v imenu sindikalnih delav
cev Zasavja zahteval, da se sindikat druga
če utiri, da ne bo počel vsega mogočega. 
Selekcijo nalog je treba poveriti republiške
mu sindikalnemu vodstvu. Opaža, da v dru
gih delih političnega sistema ni pobud, sin
dikat pa se defenzivno opredeljuje. Zahte
vajmo, da se vsi frontni deli opredelijo do 
naših stališč, saj imajo vsi v svojih progra
mih delavca in samoupravljanje... Pogreša 
tudi ugotavljanje vzrokov neučinkovitosti, 
ker pri predstavnikih sindikata nikjer ne 
preverjajo, kako so zastopali naša stališča 
ali pa jih niso. Gre za nadzor nad vsemi 
organi sindikata.

Brane Bambič iz Krke Novo mesto je
predstavljal delavce farmacevtske industri
je. Zavzel seje, daje treba ovrednotiti, koli
ko so upravičene vse družbene dajatve gle
de na dohodek. Gospodarstvu je treba omo
gočiti tržno nastopanje in s kaznovalno po
litiko zaostriti odgovornost za posledice sla
bih odločitev. Pri nagrajevanju je treba uve
ljaviti osebno oceno, pri poslovodnih delav
cih pa njihov delež pri uspešnosti oziroma 
dohodku.

Solidarnostna pomoč naj bo predvidena 
le za naravne nesreče.

Če narava problemov to terja, mora sindi
kat organizirati stavko v vsej panogi. Kjer 
uporabljajo v ozdih ustvarjena sredstva, 
mora imeti združeno delo odločilno besedo.

Bojan Novak iz Škofje Loke je bil izjem
no kritičen. Ocenil je, da so današnji cilji

sindikata bolj podobni geslom kot stvarnim 
ciljem. Sindikat je odtujen od delavcev in 
se omejuje na načelna stališča. Posledica je 
pasivizacija članstva. Za novo vsebino dela 
seje treba drugače organizirati. Včlanjeva
nje ne more biti samodejno povezano z za
poslitvijo. Prekinitve dela marsikdaj ne vo
dijo sindikati, kajti vzroke zanje bi moral 
sindikat že zdavnaj odpraviti.

Vladimir Tkalec je govoril vimenu sindi
kata vzgoje in izobraževanja. Panoga je 
imela preveč ekstenziven pa tudi zgrešen 
razvoj, zdaj pa jo pestijo omejitve. Zato je 
v njej tudi tohko zahtev po prenovi sindika
ta. Delavci zahtevajo enakopraven položaj 
z delavci v gospodarstvu. Za to področje je 
veliko ustanov, nobena pa šene čuti pristoj
no, da bi rešila položaj. Zanemarili smo tudi 
usposabljanje učenca za delo, kar vodi 
v dokvalifikacijo. Problematična je tudi ev
forija pri uveljavljanju tržnega načela v izo
braževanju. Tu moramo biti previdni, kajti 
to so nevarne poti v Uberalizem in kasnejša 
socialna nesorazmerja.

Odgovorimo na 
vprašanja danes, da 
jutri ne bo
presenečenj________

Franc Štelcer iz Maribora je v razpravi 
o temeljnih usmeritvah za delovanje sindi
kata menil, da so lahko širša in splošna 
platforma za delovanje, ki pa premalo upo
števajo čas in razmere, v katerih živimo. 
Poudaril je, da bi morali upoštevati pred
vsem to, da se v tem trenutku pripravljamo 
na nekatere temeljne družbene spremembe 
kot sta na primer sprememba ustave in go
spodarska reforma, hkrati pa aktualne 
družbene in gospodarske razmere zahteva
jo jasen odgovor sindikatov. Če ob reformi 
govorimo o uvajanju trga delovne sile, po
tem se moramo tudi v sindikatu opredeliti 
do tega vprašanja. Podobno velja za odnos 
do uvajanja delnic in še za mnoga druga 
vprašanja, na katera bi morah že danes najti 
odgovore, da nas jutri ne bodo presenetila. 
Ko je govoril o opredehtvah v zvezi z oseb
nimi dohodki, je menil, da ti niso zgolj cena 
delovne sile, temveč tudi kategorija, ki mo-

ra zagotavljati delavcu preživetje. PoU' 
je, da se v mariborskem sindikatu niso ^ 
gli strinjati z zakonom, ki omejuje izpl^
osebnih dohodkov, ker je v nasprotju s

' " sindikatov, sprejetimi ^

io

hšči slovenskih 
13. seji repubhškega sveta. Ko je gof. 
o tehnoloških presežkih pa je poudaru, 
jih je treba reševati v organizacijah zdfltf
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nega dela, ki imajo jasne razvojne prof3

Rogaška — ,,
Poudarila je, da je akumulativna spoSO 
nost turističnega gospodarstva pod Pf. ^ke[prečjem gospodarstva, še posebej zato, * 
je to delovno intenzivna dejavnost. Zato £ 
težko zamišljajo, da bi lahko izboljšali P0‘< ros 
žaj v panogi brezprihva kapitala od drug°a_\teh 
Sindikalni delavci v tej dejavnosti se zaV2 . r«e 
majo za takšno zakonodajo, ki bo omogoc 'ičj 
la prihv tujega kapitala, ki se zelo zavzel11 vo( 
za vlaganja v naš turizem. Spregovorile} J 
še o posebnih delovnih razmerah v gost12, da 
stvu in turizmu, kjer delovni proces traja*' -pr 
ur na dan, ponoči, ob praznikih, ob ned? Prc 
Ijah. Za takšno delo pa delavcev ni ^ feP 
nagraditi in stimuhrati, zato je za turizem -'e 
značilno, da se otepa z veliko fluktuaclj0- rk 

Branko Kramar iz Sežane je uvodort* 'Jei 
govoril o tem, da so bile razprave v osno'1' 
nih organizacijah o predlaganih hstinah d0" 
kaj šibke, premalo kritične in zato pričak0' 
vanja niso bila izpolnjena. Potem pa je P0" ca. 
udaril, da imamo takšen sindikat dejavfl0' jir< 
sti, kakršnega žehmo imeti v zvezi sindik2' fe 
tov. Takšen pa ne more odigrati svoje vlo&e ‘pi 
in prispevati k bistveno boljšim rezultatok}’ 
Sindikat je po njegovih besedah v središči “o, 
pozornosti članstva, kar pomeni, da so °" i t 
njegovega delovanja močno odvisne dni2 j&i 
benopohtične razmere v vsakem ozdu & ™ 
družbenopolitični skupnosti. Če upoštev2 w
mo, da je najpomembnejše merilo uspešfl2 Onsti sindikata položaj v temeljnih okolji’ 
potem moramo biti pri ocenjevanju takep3 * 
dela objektivni in močno kritični. Frizi#0 
moramo, daje to področje, na katerem s#0 
v prciksi najšibkejši. To pa je predvsem P°' 
sledica dosedanjega razvoja, forumskeP3
dela, na drugi strani pa množice vprašati^ ^
s katerimi se ukvarja sindikat. Zato imakf^l- 
pri uveljavljanju vloge sindikatov v politi2 ^ 
nem sistemu socialističnega samoupravi)2 1 
nja in izpolnjevanju pričakovanj članstva® 
veliko rezerv, ki jih je potrebno z več]0 1
smelostjo izrabiti, še posebno v času kriz2

/z razprave Marjana Orožna na plenarnem zasedanju
jrs
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Reforme zahtevajo | 
tudi prenovljen 
sindikat

»Pridružujem se oceni, da zamujamo in 
da zato prihaja do položaja, ki postavlja 
našo organizacijo pred veliko preizkušnjo. 
Temeljno vprašanje je, kako se kot organi
zacija delavcev usposobiti, da bi silno po
tencialno energijo, ki je skrita v delovnih 
ljudeh, usmerjali v prid tistim reformam, ki 
naj našemu sistemu vrnejo njegovo eko
nomsko in socialno učinkovitost, in ne 
v nekaj drugega, nepremišljenega, kar bi 
morda celo koristilo nesamoupravnim si
lam. V sklop teh reform spada seveda pre
nova gospodarske strukture, gospodarske
ga sistema in njegovih instrumentarijev, 
prenova političnega sistema, prenova sindi
katov samih, in sicer takšna, da ne bomo 
niti privesek niti partner v odločanju, pri 
čemer zahtevamo, da se pred odločitvijo 
sliši tudi mnenje delavske organizacije in 
daje to prispevek k nadaljnji demokratiza
ciji odnosov v naši družbi.«

Rešitev za izhod iz položaja očitno ni več 
mogoča v popravljanju sedanjih sistemskih 
rešitev, temveč samo v radikalnem spremi
njanju sedanjih odnosov pri ustvarjanju do
hodka in razpolaganju z njim, v skladu s ti
stimi sklepi in usmeritvami, za katere seje 
ta organizacija, ta zveza sindikatov, zavze
mala in jih tudi sprejela na svojih zadnjih 
kongresih, pa tudi zveze komunistov na 
svojih kongresih in na repubhški in zvezni 
konferenci.

Značilen primer takšnih odnosov, ki ne 
zdržijo več kritike, je sistem omejevanja 
osebnih dohodkov, čeprav velja to bolj ali 
za tiste organizacije, ki so že doslej ustvarja
le dohodek po tržnih merilih in se vedle kot 
dobri gospodarji, manj pa za tiste, ki so 
živele od inflacije, se pravi od dohodka dru
gih. Na zadnji seji predsedstva smo analizi
rali položaj, ki nastaja zaradi tega zakona, in 
s te seje smo zveznemu izvršnemu svetu

poslali zahtevo po tem, da se delovanje te$3, ' 
zakona temeljito preuči, v jesenskem i°* ( 
pa pripravijo ustrezne spremembe. Te w 
upoštevajo to, da ne smejo biti kaznovs# 
tisti, ki dobro delajo in dobro gospodari]0’ 
tisti, ki so morda lani štedili, da bi se >zV^ 
kli iz izgub, letos pa so prikrajšani pri oss°'
nih dohodkih. n ,

Mislim, da pomenijo za nas v sindikati * 
dogajanja zadnjega časa in vloga delavc° 3 
v njih objektivno progresivni pritisk za t°’ Sj 
da se hitreje in odločneje lotimo spremen}0'. 3 
te sistemske reforme pa morajo sprenaj]0:
ustrezen socialni program, pravične].jši 10----------- ---------- x--- -------7 x--- ----  „
učinkovitejši davčni sistem, predvsem su 
dobni sistem motivacije za delo in nagi3!0.:
vanje. Predvsem pa se moramo pripri
na nove zakone, ki bodo sprejeti verjetno 1°
v jesenskih mesecih, vsekakor pa še let°s‘ 

Obstaja velika enotnost, da so za ZS sp10 
jemljive samo tiste rešitve, ki združeno d# 
osvobajajo tutorstva države in ki bodo vj 
zaposlene motivirale za boljše delo in S 
spodarjenje ter samoupravljanje, za tohn
loški napredek, učinkovito ustvarjanj'je 10
delitev dohodka, za konkurenco na sveto 
nih tržiščih. Pravi izhod vidimo samo v f 
jem razpoložljivem dohodku, ne pa v P021 j 
vičnejšem »prerazdeljevanju« sedanjega: I j
je omejen, ki je takšen, da očitno ne m° , 
zadovoljiti vseh potreb. .. ;

V ZSJ se bomo ob lastni preobrazbi mn ^ 
go bolj usmerili na dve ključni P0^r0J. 
sindikalnega dela, na uresničevanje in 23^ ) 
čito vseh pravic iz dela in na osnovi de#: ^ ; 
sicer z vsemi samoupravnimi pravicam1 
pravicami do samoupravljanja, ter na P
speševanje razvoja razširjenih možnosti j}} 
jih prinašajo ustavne spremembe, k-
v sindikatu podpiramo in za katere se \ 
zemamo kot prave podlage za zdravo soC,-Jie 
no varnost in za uresničevanje tem21! 
ustavne pravice in pravice do dela.
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jpot fe^J'sen. demokratičen, avtonomen, suve- 
ze0 ve sindikat, ki bo sposoben uveljaviti pra
lo- siMnterese delavcev. Spremenjeno vlogo 
00 ^i-kata zahteva tako njegova dosedanja

iodimir Brolih

Poskus sinteze 
k razširjene seje RS ZSS
h^našnja razprava je pokazala upraviče- 
kh t-an^šnje seje, ker se v vseh organizaci- 
i}] ,!n organih sindikatov postavlja kot te- 

vprašanje zahteva po drugačni, bolj 
fj^.ijoviti vlogi sindikata v sedanjih in bo

lh družbenogospodarskih razmerah. 
fja erT,eljno sporočilo, ki ste ga prenesli je, 
s()/e P^nnhno vlogo sindikata v temelju 
k ej^]eniti- Zahtevate borben, brezkom-

not' 
! dv
zkO'

^Učinkovitost kot uveljavljanje trga v na- 
č1 družbenogospodarskem sistemu. No-VovL°go pa določa dvojni karakter delavca

po- ca ~:avca upravljalca in delavca proizvajal
ko- Ur Sindikat mora najmanj v enaki meri 

ejničevati interes obeh. Pri tem je po- 
i veljavi ti neka

00 ižk^- sindik3 ia in se Ppi delu opreti na

<H(S' mmres ooen. irn tem je po-
, ae Ponovno uveljaviti nekaj klasičnih
00 kk-j- sindikate in se Pri delu opreti 
iš£u hoj^nje svetovnega sindikalnega dela in

}Ja.\^eviine in pestre razprave, v katerih je 
iOor °Va^ udeleženec, so značilne zlasti

1 P dj, ^‘nn, da smo se vsi odmaknili od dosedaj 
'no- i$ii.ne£Z opisovanja razmer in začeli 
)iih b0atl rešitve, vlogo in naloge sindikata, ki 
"J sPosoben izražati in uresničevati dejan-

ati z»!nterese članstva. Za večino razprav je 
” 0 ig ^ilna izjemna kritičnost do lastnega de- 

n- fa, 0 organov in vodstev sindikata na vseh 
k a Heh, še zlasti vodstva RS ZSS in tudi 
ni R*1 subjektov v družbi. 

rtO i;Z'a'iPrava je se£ia po vseh današnjih vpra- 
Pt-liaJh’ usmeijena pa je bila na tista področ- 
y jM so tudi osrednja v predloženih gradi- 
^ L/1- Y razpravi so bila za sejo predložena 
yo1 Vj ;va’ 2 uvodnim referatom vred, v osno- 

■ ij^edprta, posamezni razpravljalni pa so 
0' tudi zelo kritično ovrednotili tako po 

i i^iui kot po načinu priprave seje. Vrsta 
zpravljalcev je zahtevala večjo konkreti- 

U ^ ^ujusnost usmeritev z natančno opre-
I h vij o nalog, njihovih nosilcev in rokov, 
^osebej je bilo poudarjeno, da mora sin- 

postati gibanje delavcev in prosto- 
[ !Jaorganizacija, ki bo zagotavljala uve- 
I Zv,ianje delavskih interesov v delavskih 
j ^dQlQg&tsk.ihi skupščinah (predvsem 

boru združenega dela) in SZDL. 
k0azpravljalci dela Zveze sindikatov Slo- 

Of e P° H- kongresu ZSS niso posebej 
^Plevah au spreminjali ocene, temveč so 
skih^ ocenJevanJU političnih in gospodar- 
Op razmer dotikali posameznih vidikov. 
gf„ena je bila dopolnjena zlasti z dodatnimi 

^ VttUmenth za kaj nismo bili dovolj učinko- 
,gaUv* Razprava je potrdilet temeljne usmeri- 
'0.1 stn!u bejevnosti sindikata na področju pre- 
njj j^turiranja gospodarstva in prenove ce- 
0 e '
jo, 
je 
eb-

hi družbe. Potrdili smo, da je izhod iz 
k0pe tržna naravnanost gospodarstva, ta- 

Ja °dprava intervencionizma na vseh 
ki delavcem onemogoča samou- 

tavuanje, svobodno odločanje o pogojih in 
k^i-tih dela. Sporočila z današnje seje 
ag ej0 na odločno zahtevo članstva po re- 
sinrr^Cb‘ sarnouPra vljanja in zahtevo, daje 

kot organizacija delavcev ključni 
rja dec tega procesa. Razprave so pokazale, 
jf, nami ni razlik v opredeljevanju, kaj

tih 
'6't 
W, 
ib, 
ah 
ih 
0 
k ib
že 
s- 
re
jo 
■se 
0 
0 
ih
j. o 2tfAeaanJe rešitve v ustavi in zakonu 

friO),r!JŽer2em delu, ki podrobno urejajo sa- 
ki\kvrayno organiziranje in odločanje de- 

■ ločij V’ tr.eba nadomestiti s splošnimi do- 
klrjjddf ki bodo omogočile delavcem, da 
hravj ° Jn samostojno uresničujejo te svoje

potrebno na področju gospodarskega si- 
opo ’ Vendar je bilo slišati mnogo resnih 
zSr,Zoril, da se sindikat nikoli več ne sme 
Q^v°ljiti s tem, da oblikuje stališča in da 
jo ‘So sprejeta, zadovolji že s to ugotovitvi- 
sr’5ac Pa mora ukrepati in uporabljati vsa 
it)t„stva> da prepreči odločitve, ki škodijo 

resom delavcev.

■ pr<vnaz?rav^ 30 bili dodatno dani naslednji 
i iogi, pobude in zahteve:

sedanje rešitve

• sistem pospeševanja gospodarskega 
razvoja gospodarsko manj razvitih republik 
in AP Kosovo se mora spremeniti tako, da 
bi sredstva v celoti porabljali za konkretne 
projekte,

• konkretizirati in operacionalizirati je 
treba rešitve za tehnološke presežke de
lavcev.

Ob teh predlogih je bila dana vrsta pobud 
za reševanje problemov posameznih dejav
nosti ali območij (kmetijstvo, javnega cest
nega prometa, železnice, zdravstva, šolstva, 
stanovanjskega gospodarstva, gradbeni
štva).

Četudi so bile v razpravi podprte usmeri
tve na področju delitve dohodka in osebnih 
dohodkov, skoraj soglasna stališča, da ome
jitvena politika osebnih dohodkov vodi 
k uravnilovki, nezadovoljstvu delavcev in 
vedno večjo demotiviziranost. Zato je bila 
ponovno postavljena zahteva, da sindikat 
prepreči intervencijsko poseganje države 
v delitev osebnih dohodkov daje treba do
brim gospodarjem omogočiti povsem sa
mostojno odločanje o delitvi brez vsakih 
omejitev.

■' sfre U^repe razvojne in tekoče gospodar
ili dajj-k^i6 * treba sprejemati za naprej in

V ee* Slndikat mora tudi zaradi zaščite delav- 
'h ; Pre’Vznf- sarno zevoljo večjega dohodka, 
i': Gin # ®tj večjo odgovornost za izobraževa- 
1- zaPoslenih delavcev,
6 PacJs^L3 ie racionalizacija vse družbene

e Izplačevanje osebnih dohodkov 
v dveh delih je potrebno še proučiti z različ
nih vidikov, zlasti pa z vidika delavcev 
z nizkimi osebnimi dohodki.

V razpravi v vseh skupinah je bila 
v ospredju nova vloga sindikata oziroma 
njegova vsebinska, organizacijska in ka
drovska prenova. Razpravljale! so ta del 
gradiv kritično ocenili in zahtevali zlasti 
njihovo dograditev in večjo konkretizaci
jo pa tudi razumljivost.

V razpravi so bile danes zlasti naslednje 
pobude, predlogi in zahteve:

e vloga sindikata pri sprejemanju druž
benih usmeritev je treba povečati tako, da 
bi bilo njegovo mnenje upoštevano že pri 
njihovem oblikovanju in sprejemanju. Sin
dikat bi moral imeti pravico do veta pri 
sprejemanju za delavce najpomembnejših 
odločitev, tistih odločitev, ki zadevajo de
lavčev družbenoekonomski položaj v orga
nih upravljanja in v skupščinah nikakor ne 
morejo sprejeti brez obravnave v sindikatu 
in njegovega mnenja,

• sindikat se mora strokovno usposobiti 
in osamosvojiti ter pri sprejemanju samou
pravnih in delegatskih odločitev v bistvu 
v večji meri nastopati kot kontrolor uresni
čevanja sprejetih odločitev,

e sindikat mora bistveno spremeniti me
tode in oblike svojega dela, če noče postati 
samostojna organizacija delavcev, zlasti pa 
mora svoja stališča argumentirati s stališči 
in zahtevami članstva,

• stavkovna pravila je treba dograditi in 
jih uveljaviti tako, da je sindikat organiza
tor in voditelj stavke, zlasti pa je treba opre
deliti, kako sindikat stavko organizira, 
kakšno vlogo imajo pri tem delavci, kaj je

s tistimi delavci, ki se stavke ne udeležijo, 
osebnimi dohodki za čas stavke ipd.,

• vsi organi sindikata morajo biti v bi
stveno večji meri povezani z delom organi
zacij sindikata v organizacijah združenega 
dela,

e osnovne organizacije je potrebno 
usposobiti za halogo pri usposabljanju vod
stev, urejanje pogojev za delo sindikalnih 
aktivov, njihovi profesionalizaciji, odprav
ljanju omejitev mandatov oziroma njihove 
vezave na oceno njihovega dela ipd.,

e bistveno je treba povečati odgovornost 
članov vodstev in organov sindikata, še po
sebej pa nosilcev profesionalnih funkcij. 
Dodelati je treba merila za ugotavljanje od
govornosti, kadrovanje v organe sindikata, 
zlasti pa uveljavljati vertikalno prehodnost, 
zmanjšati število profesionalnih kadrov ob 
hkratnem povečanju njihove strokovne 
usposobljenosti in ne nazadnje uveljaviti 
vse oblike njihovega vračanja v temeljnih 
okoljih,

e bistveno je treba okrepiti vlogo odbo
rov dejavnosti kot konstruktivnih delov 
ZSS ter uveljaviti občinske in republiški 
svet kot mesto usklajevanja njihovih in- 
tersov,

e proučiti smiselnost in potrebnost na
daljnjega obstoja medobčinskih svetov, 
v vsakem primeru pa jih deprofesionalizi- 
rati,

e ob krepitvi zasebne pobude je potreb
no podrobneje proučiti in drugače zasnova
ti sindikalno organiziranost in delovanje 
delavcev, ki ne delajo s sredstvi v družbeni 
lastnimi,

e poleg teh je bila še cela vrsta drugih 
predlogov, pobud in zahtev, za katere pred
lagamo, da jih proučijo ustrezna strokovna 
telesa in statutarna komisija.

Današnja seja mora odgovoriti tudi na 
zahteve, ki sojih izrekli delavci v Mariboru 
v preteklih dneh. Zlasti gre za njihove zah
teve po izboljšanju njihovega družbenoeko
nomskega, gmotnega in socialnega položa
ja ter zahtev po pomoči širše družbene 
skupnosti pri izhodu iz razvojnih težav.

Razprava o socialni in gmotni varnosti 
je pokazala, da delavci zahtevajo, da si 
svojo gmotno in socialno varnost zagotav
ljajo z delom.

Opredelitev v usmeritvah in vsebino 
programa zagotavljanja socialne varnosti 
je treba dopolniti z naslednjim:

e določiti je treba dogovorjeno, zagotov
ljeno raven družbenega standarda in na tej 
podlagi uveljavljati socialno politiko na ce
lotnem območju republike. Samoupravne 
interesne skupnosti družbenih dejavnosti 
je treba ustrezno preurediti,

# preveriti sistem solidarnosti in vzajem
nosti,

Petecpgti in gostje
Razširjene seje republiškega sveta se 

je od 304 vabljenih udeležilo 244 sindi
kalnih delavcev (nekaj nad 80 odstot
kov) in v razpravah jih je sodelovalo 
skoraj polovica (101). Med gosti so bili 
tudi Marjan Orožen, predsednik sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije; Jože 
Smole, predsednik republiške konfe
rence SZDL; Dušan Semolič, sekretar 
RK SZDL; Ciril Ribičič, član predsed
stva CK ZKS; Anica Popovič, družbena 
pravobranilka samoupravljanja SRS; 
Stjepan Martinovič, izvršni sekretar 
predsedstva RS ZS Hrvatske; Miljenko 
Cimeša, predstavnik zavoda za samou
pravljanje Hrvatske; Zdenko Skok, član 
predsedstva RS ZS Bosne in Hercegovi
ne, in Husein Kahvič, sekretar RS ZS 
BiH.

Razširjeno sejo je spremljalo 65 novi
narjev iz 25 uredništev.

• sproti objavljati minimalne življenjske 
stroške kot osnovo za izračun najnižjega 
osebnega dohodka,

• bremena družbene krize in prestruktu
riranja gospodarstva morajo biti enakomer
no porazdeljena na vse družbene dejavnike, 
pri čemer je treba ugotavljati in odpravljati 
napotrebno družbeno režijo.

V razpravi so bile dane tudi pobude za 
drugačna stališča in sklepe oziroma pred
stavljena tudi drugačna mnenja:

• predloženi program ne ustreza naslovu 
oziroma ostaja le na ravni smernic za preno
vo gospodarstva,

• zahtevati je treba prenovo sistema so- 
cialno-varstvenih pravic in pomoči, ki bo 
v okviru ene institucije na ravni družbeno
politične skupnosti ter usklajeno na ravni 
republike združevala organizacijo, sredstva 
in stroko,

0 potreben je tak sistem socialne varno
sti, ki bo zajemal družino kot veloto in ji 
izključno in neposredno namenjal takšno 
celovito denarno pomoč, kakršno omogo
čajo kriteriji,

• izražen je bil dvom o učinkovitosti do
datnega združevanja sindikalne članarine 
za razreševanje socialnih vprašanj delavcev 
na republiški ravni

0 pa tudi o upravičenosti predlaganja 
programa socialne pomoči iz različnih raz
logov: premalo temeljita razprava o predlo
gu v osnovnih organizacijah zveze sindika
tov, neuresničljivost programa pa tudi 
mnenje, da takšnega programa sindikat ne 
more sprejemati, temveč ga lahko zahteva 
od drugih družbenih dejavnikov.

Volitve in 
imenovanja

Republiški svet Zveze sindikatov Slo
venije je 24. junija izvolil tudi sedem 
novih članov. Izvoljeni so bili: Marija 
Bezjak, Marjan Bogovič, Ivan Bradač, 
Srečko Čater, Rajko Lesjak, Anton Mi
klavčič in Franc Štibernik. Za nova 
člana predsedstva RS ZSS sta bila izvo
ljena Ivan Bradač in Rajko Lesjak, kije 
bil hkrati izvoljen za sekretarja republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije, 
in sicer namesto Franca Hribarja, ki je 
bil na lastno željo iz zdravstvenih razlo
gov razrešen.

Člani republiškega sveta so izvolili tu
di večje število novih članov sveta, od
bora in komisij. V svet za vprašanja izo
braževanja, znanosti in kulture so bili 
izvoljeni Zoran Bizjak, Norberta Jed- 
lovčnik, Jožica Jordan, Vida Mohorčič- 
Špolar, v svet za tradicije Delavskega 
gibanja Danila Kavčič, Ivana Kordiš, 
Emil Lajh in Lučka Zorenč. V svet sin
dikalnih aktivistov je bil imenovan Vin
ko Hafner, v odbor za družbenopolitič
no usposabljanje pa Anton Bezgovšek, 
Danica Tetičkovič, Števan Kričej, Franc 
Klepec in Katja Dovžak. Novi član od
bora za inovativno dejavnost je postal 
Forta Turk, odbora za kadrovska vpra
šanja pa Ciril Urek, Slavko Kovačič in 
Ciril Obid. V komisijo za finančno mate
rialno poslovanje je bila imenovana Me
ta Benčič in v odbor za sindikalna priz
nanja Marija Lukežič. Imenovali so še 
novega člana in hkrati predsednika ko
misije za prošnje in pritožbe Janeza 
Kremžarja in pet novih članov odbora 
za mednarodne odnose: Janka Foštner- 
ja, Angelco Mohar, Jožeta Ostanka, 
Branka Soka in Borisa Strleta.

Vse pripombe na statut Zveze sindikatov 
Slovenije bodo proučene in upoštevane pri 
spremembi in dograditvi statuta na nasled
njem sindikalnem kongresu. Gre za spre
membo mandatov v osnovnih organizaci
jah, zaščito sindikalnih aktivistov, racional
nost organiziranja, metode in oblike dela 
organizacij in organov zveze sindikatov ter 
za nadaljnjo demokratizacijo kadrovske po
litike.

Glede drugih statutarno-izvedbenih ak
tov, ki so bili v razpravi, lahko predlagamo 
republiškemu svetu ZSS le to, da ustrezni 
organi proučijo vse pobude in predloge za 
njihovo dograditev in da republiški svet 
ZSS sklepa o njih na naslednji seji.

Predlagamo, da republiški svet ZSS da
nes še ne sprejme sklepa o drugačnem deli
tvenem razmerju za sindikalno članarino, 
ker so te pobude še premalo pretehtane. 
Obdelati je treba tudi predloge za poseben 
sklad pri RS ZSS, odgovoriti na vprašanje 
o merilih za delitev sredstev tega sklada, 
namembnosti, sedežu sklada itd.

Dan je bil tudi predlog za celovito analizo 
porabe sindikalne članarine, o kateri je tre
ba obvestiti vse članstvo in na tej podlagi 
oblikovati sklep o morebitni spremembi 
delitvenega razmerja sindikalne članarine, 
oceniti ustreznost števila profesionalnih de
lavcev na vseh ravneh sindikalnega organi
ziranja, da bi ga zmanjšali za 10% in ta 
sredstva nameniti tudi sindikalni solidar
nosti.

Skušali smo zajeti večino pobud, vendar 
je predlogov toliko, da vseh ni mogoče zaje
ti v poročilu. Zato jih bodo proučili organi 
RS ZSS in odgovorili nanje.
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PRILOŽNOST 
ZA PREKVALI
FIKACIJE

Od prvega julija dalje bo prispevek Zvezi skupnosti za 
zaposlovanje Slovenije (iz osebnih dohodkov) za uveljavlja
nje pravic iz zavarovanja za primer brezposelnosti za polo
vico večji. Znašal bo 0,3 odstotka, republiška skupščina pa 
je pristala, da zakon o tem sprejme po hitrem postopku. 
Vzrok za intervencijski zakon: konec junija poteče veljav
nost novele zakona o zaposlovanju in zavarovanju za pri
mer brezposelnosti, samoupravni sporazum o temeljih 
plana Zveze skupnosti za zaposlovanje, na podlagi kate
rega bi se zbirala sredstva za zagotavljanje pravic iz zavaro
vanja v primeru brezposelnosti pa še ni sprejet. Intervencij
ski zakon bo veljal do sprejetja samoupravnega sporazuma, 
najdlje pa do konca leta (kot se za intervencijske zakone 
spodobi).

Povečanje prispevka za polovico pa ima drugo ozadje. Če 
smo ga pravilno doumeli, gre za povečanje zaradi pričako
vanega večjega števila brezposelnih v Sloveniji (uradne 
ocene govore o okoli 5000 novih brezposelnih, neuradne pa 
o vsaj dvakrat višjem številu) in pa zaradi pridobitve sred
stev, s katerimi bi financirali prekvalifikacije delavcev 
(deloma, seveda). Zanimiva je bila razprava na seji izvrš
nega sveta, ko so pripravljali predlog tega zakona za skupš
činsko razpravo. Poudarili so, da bi bilo treba zaradi pove
čanja tega prispevka primerno zmanjšati druge iz bruto 
osebnih dohodkov. Pa tudi, da je zdaj enkratna priložnost, 
da v Sloveniji naredimo kaj več in res pomembnega za 
prekvalifikacije delavcev. Treba bi bilo najti in upoštevati 
tudi povezavo s tako imenovanim razvojnim dinarjem in 
preučiti druge razvojne dejavnike. Vsekakor pa, so pouda
rili člani slovenske vlade, to ne bi smel biti vir za prelivanje 
sredstev.

Zakon je sprejet, kako bodo sredstva uporabljali pa 
bomo še videli.

B. R.

O družbenih 
dejavnostih 
spet julija

Z obravnavo poročila republiškega izvršnega 
sveta o uresničevanju razvojne politike in svo
bodne menjave dela v družbenih dejavnostih se 
je končala šele prva faza skupščinske obravnave.

Že uvodne besede podpredsednika izvršnega 
sveta Borisa Frleca so precej otopile ostrino 
mnogim kritikam poročila, ki so se izčrpavale ob 
nekaterih njegovih preveč kategoričnih formula
cijah. Delegati so poročilo - kljub nekaterim 
pomislekom - vzeli kot osnovo, ki odpira po
membna vsebinska vprašanja svobodne menjave 
dela in samoupravne organiziranosti družbenih

dejavnosti. Kljub kritičnim gospodarskim raz
meram, v katerih so sredstva za družbene dejav
nosti omejena, so delegati menili, da družbene 
dejavnosti ne morejo biti le rezervoar, iz katerega 
bi črpali, da bi zagotavljali večjo akumulacijo 
gospodarstvu. Nasprotno, trdili so, da od razvoja 
družbenih dejavnosti ne smemo odstopati, saj 
pomenijo odločilni dejavnik prenove družbe, 
marveč si je potrebno v tem času prizadevati za 
njihov gospodarnejši razvoj.

Prav o tem pa bodo morale (ali so že) govoriti 
v teh dneh samoupravne interesne skupnosti na 
svojih (tudi izrednih) sejah. Njihove predloge za 
varčevanje in predloge ukrepov za racionalizaci
jo in selekcijo programov bo moral oceniti repu
bliški izvršni svet in če bo potrebno predlagati še 
dodatne ukrepe.

Čeprav je že zdaj jasno, da predlogi, kijih bodo 
delegati dobili za obravnavo na julijski seji, ne 
bodo celoviti in ne bodo reševali vseh težav druž
benih dejavnosti, pa morajo pomeniti temeljit 
začetek obsežne prenove družbenih dejavnosti in 
njihovega organiziranja, ki mu bodo kasneje sle
dili še drugi ukrepi, tudi takšni, ki so povezani 
s spremembami zakonov ali ustave. j. Ž.

Slovenska skupščina o priprtju Janše, Borštnerja in 
Tasiča

NEDOLŽNI, DOKLER 
NISO OBTOŽENI
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Po razpravi so zbori spre
jeli ugotovitve in stališča 
o tem primeru. V njih je med 
drugim poudarjeno, da 
skupščina SR Slovenije me
ni, da so pristojni organi za 
notranje zadeve ravnali

POŠTENA DELITEV BREMENA
Delegati vseh zborov slo- 

venske'skupščine so sprejeli 
pobudo republiškega izvrš
nega sveta, da bi še v tem 
letu spremenih republiško 
zakonodajo o zagotavljanju 
sredstev in izpolnjevanje ob
veznosti republike za pospe
ševanje razvoja gospodar
sko manj razvitih republik 
in pokrajine Kosovo. V bi
stvu enako pobudo je spro
žil že sredi marca letos dele
gat družbenopolitičnega 
zbora slovenske skupščine 
Tone Pavček, kije podvomil 
o pravilnosti izračuna glo
balne obveznosti Slovenije 
na osnovi gibanja družbene
ga proizvoda in predlagal, 
da bi ponovno preučili spo
sobnost Slovenije (razvitih 
delov Jugoslavije) za pokri
vanje teh obveznosti ter na 
drugi strani za svoj razvoj 
(primeren za sedanji čas). 
Treba bi bilo ustaviti razvoj
no zaostajanje republike, 
podobno kot je to storila Sr
bija (del sredstev, ki jih daje 
v sklad, zadrži za razvoj svo
jih nerazvitih območij). 
Spremeniti pa bi bilo treba 
tudi planske akte Jugoslavi
je do leta 1990 v tistem delu, 
v katerih so opredeljene ob
veznosti do nerazvitih.

Tako Pavček, slovenski iz
vršni svet pa je predlagal in

v skupščini tudi dobil pod
poro, da spremeni republi
ški zakon. Po novem naj ne 
bi bilo več izjem med zdru
ženim delom pri plačevanju 
obveznosti do nerazvitih. 
V skupščini v razpravi o tem 
še ni bilo skladnega stališča, 
saj je vprašanje, ali ngj pri
speva tudi infrastruktura. 
Na koncu je ta predlog pro
drl tako, da se ohrani poseb
na ureditev poravnavanja 
obveznosti za tiste DO, ki 
vlagajo v manj razvite repu
blike in na Kosovo. Skupšči
na je načelno podprla tudi 
predlog IS SRS, naj bi po 
novem kot osnova za izraču
navanje obveznosti zavezan
cev v Sloveniji veljal doho
dek, povečan za amortizaci
jo, in ne več poslovni sklad. 
Izvršni svet bo osnutek za
kona o spremembah in do
polnitvah zakona o zagotav
ljanju sredstev... pripravil 
do prihodnje seje republiške 
skupščine, ki bo hkrati tudi 
zadnja pred avgustovskimi 
počitnicami, do 20. julija.

Sprememba republiške 
zakonodaje naj bi predvsem 
enakomerneje obremenila 
gospodarstvo s prispevkom 
za manj razvite republike in 
Kosovo. Odpravila naj bi tu
di nekatere domače »neum
nosti«, ki so se v zaostrenih

gospodarskih razmerah iz
kazale kot meč z dvema rezi
loma (na primer, dvoletni 
presledek, pri razporejanju 
zavezancev v podskupine in 
skupine glede na njihovo 
akumulacijsko sposobnost 
ter velik krog izjem in upo
rabnikov olajšav pri plačilu 
tega prispevka). Na letošnje 
velike težave (beri visoko, 
3,3-kratno povprečno pove
čanje obveznosti) pa so vpli
vali tudi inflacija, spreme
njena zvezna zakonodaja in 
nov obračunski zakon ter 
domača, republiška osnova 
za izračun obveznosti. Ta 
(trajni viri poslovnih sred
stev) se je gibala bistveno 
drugače kakor obveznosti, 
zlasti po skupinah in pod
skupinah. Če k temu doda
mo, da metodologija ocenje
vanja družbenega proizvoda 
od leta 1952 v bistvu ni spre
menila, čeprav je medtem 
prihajalo do vrste spre
memb, ki tako ah drugače 
vplivajo na rast družbenega 
proizvoda, smo menda po
vedali vse glavne kamne 
spotike v zvezi z letošnjo bi
stveno prevehko obveznost
jo slovenskega gospodar
stva do zveznega sklada za 
hitrejši razvoj nerazvitih.

No, treba pa je omeniti še 
drugi del razprave, ki je na

šla mesto tudi v sklepih 
skupščine. Gre za nadaljnji 
sistem pomoči nerazvitim, 
za njegovo »modernizacijo« 
in prilagoditev tako gospo
darskemu položaju kot na
povedanim spremembam 
gospodarskega sistema na 
tržnih temeljih.

Pri tem, vsgj po našem 
mnenju, pa ne bi smelo iti 
samo za spremembo sklada 
v razvojno banko, niti ne sa
mo za neposrednejše oblike 
vlaganja sredstev v nerazvi
ta območja. Menimo, da bi 
bilo prav, če bi vendarle od
ločili, da stopnja razvitosti 
nekega območja ne more bi
ti relativen odnos do razvitih 
predelov (takšen odnos lah
ko traja še tisoč let), ampak 
mora biti meja nerazvitosti 
mnogo bolj trdna, bolj ne
premakljiva. Na primer: ko 
posamezna republika dose
že toliko in toliko narodnega 
dohodka na prebivalca, je 
prebila prag nerazvitosti, ne 
glede na to, koliko dohodka 
na prebivalca dosegajo dru
ge republike. Po dosedanji 
metodologiji bodo nerazvite 
republike »nerazvite« tudi 
takrat, ko bodo dosegle, de
nimo, deset tisoč dolarjev 
narodnega dohodka na pre
bivalca.

Boris Rugelj

v okviru pooblastil, ki jih 
imajo po ustavi in zakonu. 
Skupščina ugotavlja, da so 
nepravočasne in necelovite 
informacije pripomogle k te
mu, da so se v javnosti pora
jala vprašanja, ki so povzro
čala še dodatne nejasnosti. 
Zahteve javnosti so bile 
upravičene, vendar bi mora- 
li tudi vsi subjekti, ki nasto
pajo v javnosti, v svoji skrbi 
za zakonitost dela izhajati iz 
načela zaupanja in spoštova
ti neodvisnost in odgovor
nost vseh organov, ki kakor
koli sodelujejo v teh postop
kih. Vsako vnaprejšnje izra
žanje nezaupanja in vsak 
pritisk na delo teh organov 
bi bil v nasprotju s stališči te 
skupščine o uveljavljanju 
ustavnosti in zakonitosti 
v pravni družbi.

Skupščina priporoča, da 
se v okviru zakonskih mož
nosti priprtim omogoči 
obramba s prostosti in svo
bodna izbira zagovornika. 
Ker so se priprave za spre
membe kazenske zakonoda
je že začele, je treba pri tem 
preučiti pobude za spre
membe materialnega in pro
cesnega kazenskega prava 
in delo pospešiti. Zato bo 
skupščina ustanovila medz- 
borovsko skupino, ki bo 
preučila republiško in zvez
no zakonodajo, ki ureja po
dročje kazenskega prava, 
vključno s predpisi, ki ureja
jo vojaško sodstvo v sistemu 
rednih sodišč. Na tej osnovi 
bo skupščina SR Slovenije 
predlagala oziroma začela 
postopke za spremembo 
zvezne in republiške zako
nodaje na teh področjih.

Na podlagi izjave republi
škega sekretarja za notranje 
zadeve skupščine ugotavlja, 
da v njegovem pogovoru 
z generalom Svetozarjem

Višnjičem ni nikakršne p0,®' 
lage za povezovanje omeni6 , ; 
nih aretacij z dogodki, ki5^ 
jih nekateri označevali k° 
»vojaški udar«. Pregon je ^ iič 
začet izključno zaradi ut^'sV( 
meljenega suma kaznive^ rijj, 
dejanja izdaje vojaške skriv’ fr. 
nosti. V zvezi z mnenjem, Do, 
bi morali organi za notraflr 
zadeve pred ukrepanjem ki
vestiti druge organe, skup®' koj 
čina opozarja na samostol'br(
nost organov za notranje z3' v^ 
deve pri ukrepanju v okvir3 
njihovih pristojnosti. , ^ 

V nadaljevanju ugotovite' i, 
in stališč je zapisano še ua !,f 
slednje: L

Skupščina SR Slovenk tie] 
bo jeseni obravnava13 pcr 
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★
je bo jeseni ______
uresničevanje koncept 
splošne ljudske obrambe 111 
družbene samozaščite 138 
podlagi poročila Repub3' 
škega sekretariata za ljud’N 
sko obrambo. Ob tem n s 
obravnavala tudi vse pob11' 
de, ki se nanašajo na to P°' 
dročje.
★ Skupščina nalaga rep3' 

bliškemu izvršnemu svet3' Pu 
da tudi sam v okviru svoj <; 
pristojnosti obravnava J8 pj- 
vprašanja in o tem por0.,„ 
skupščini v okviru poroča3 ^ 
o delu organov za notran)3 
zadeve. . sjfj

Vič
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P0(
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J
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★ Skupščina SR Slove ^ 
je obsoja primere nestrp11 
ga in nekulturnega odno 
do pripadnikov JLA. f3 
tako obsoja kakršnekoli ^ ^ 
raze nestrpnosti do priPjfi, f 
nikov drugih narodov in 3 ^ 
rodnosti, ki živijo v SR bsk 
vemji. Zato poziva deio« 
ljudi in občane, da s svoj ^ 
ravnanjem še naprej krepel^ 
in razvijajo dobre odnose,^ ^ 
sodelovanje s pripad3 ^ 
JLA in drugih narodov ^ 
narodnosti.
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zrnanjka lukenj na pasu ...

Kaj takega 
se
V DELAVSKEM
Mariboru še 
Ni zgodilo

Elektrokovine

(^riborski Trg svobode je 
'j.,,tri dni prizorišče stavke 

5; ^^cev mariborskega Ta- 
j L ’Pozneje pa so se jim pri- 
1 Ifpj še delavci Primata,
Kgi.

Ist^0 izbruha nezadovolj- 
tii,u V Tamu je prišlo zaradi 
k, h plač. Ker večina de- 

cev živi samo od plače, 
lt0j S* Pa so zaslužili manj 

‘ Hi]. ^00 tisočakov, so zapu- 
l 1 delovna mesta v tovarni 
|Jje napotili po ulicah Mari- 

a na Trg svobode.
J Prvem naletu so stavka- 
U .* delavci Tama vztrajali 
. Povečanju plač za 50 od- 
ttih ov> potem pa, ko so 

delavci dobili prilož- 
Sv st- Prek mikrofona izraziti 

nezadovoljstvo, so se 
zahteve delavcev veča

la Pr'šlo kaj kmalu
k dan, da delavci Tama ne 
JP^jo vodstvu, da so daja- 

ij) delovne organizacije za 
^gradnjo previsoke in 
^jevajo razbremenitev, 
d^evali so, naj gredo cene 

v Mariboru je tudi pre- 
fp/ občin in bi bila potrebna 
r ®rganizacija, da o sisih ne
feamo'ker o njihovi 

že predolgo govo-)o4‘
nje-
i Trgu svobode sta pred

• bil jj^dpan mesta Emil Toma- 
jte' sv’ Predsednik izvršnega 
eg3|tij^a Ivan Čuk in predsed-
rivjk' mestnih sindikatov 
dsL ,c Štelcer. Vsi trije so 

|nje jf^ušali prepričati delav- 
ot>- se vrnejo v tovarne in 
pš- zahtevajo razrešitev na- 
toj- brp enih vprašanj, vendar 
za- v2|Z nspeha, ker so delavci 

rjrH raiali pri povečanju plač.
j^akoj p0 stavki prvi dan 

te' kk6 na izredni seji sestal 
■" 1 centralni delavski svetla ter sprejel večino

>n>' dei^0S°v> ki 30 jih povedali 
'ala fj(J av.Cl> zataknilo pa seje pri 
pta 
.in 
na

taL. Čanju plač, ker za kaj 
TsOega ni denarja, 
j aslednji dan se je stavka 

hli- bQ fy,Cev Tama nadaljevala 
ud- Voii !cah Maribora. Nezado-i /i 1: Jm on iT\rrcfnbo stavkajoči so izžvižga- 
bU- ke V°je delovne predstavni- 

Vj6f elanom KPO Zdravko- 
111 in Golešem na čelu

Pu- Dri 2ahtevaii> da pridejo na 
;tii, fu^^šče predstavniki re- 
oje a e'
f Prin lstl dan sta v Maribor 
■u t)0riPOtovala Janez Bohorič, 

: • k^jCdsednik slovenskega 
t^^ega sveta) in Miha 
skih •’ Predsednik sloven- 

sni' Sv . sindikatov, ki sta po 
ne ftiiHt- rn°čeh poskušala po- 

Cev 11 skoraj šest tisoč delav- 
’ vendar uspeha ni bilo.

Bohorič je v svojem 
V jur H Poudaril, da ni prišel
korv, ?hor s polnim kovč- de;

n^
jSi
ra'’ 
iZ' 

ap
ne
le ski*‘iUenaija, da bo sloven- 

svet kolektivu 
re-

enega dohodkov-

izvršni
agal,.lini Pojn'

lije i vendar J6 Prava
in aega ZaPletenega dohodk_. 

ild Pji, nni°ula v večJ1 proizvod
ih % ali Programih, boljše- 

ajegn,, ln višji kakovosti, 
govor je bil izžviž

gan, namesto aplavza pa je 
bil deležen vzklikanja »lopo
vi, lonovi«.

Še večji polom je doživel 
Miha Ravnik, prvi mož slo
venskih sindikatov. Čeprav 
se je tudi osebno zavzel, da 
je treba prisluhniti vsem te
žavam, ki jih delavci na zbo
ru poudarjajo, se zavzel, da 
bi na trezen in razumen na
čin skupaj poiskali rešitev, 
pa množica ni prav reagira
la, saj so se slišala gesla »saj 
sindikata tako in tako ne po
trebujemo« in »si bomo 
ustanovili svoj sindikat«.

V popoldanskem času se 
je sestal tudi mestni izvršni 
svet, aktivirali so tudi SLO 
in družbeno samozaščito, saj 
je šlo ne samo za moralnopo
litično, temveč tudi za veli
ko gospodarsko škodo. Sa
mo en izgubljen dan stane 
Tam okoli 2,2 milijarde di
narjev.

Največ ogorčenja na pro
testnem shodu drugega dne 
je povzročil predstavnik sin
dikalne delegacije iz Elek
trokovine, ko je zbranim de
lavcem Tama in Primata de
jal, da delavci Elektrokovine 
ne podpirajo zahteve po po
večanju plač. Bil je izžviž
gan, svojega govora pa ni 
končal.

Tretji dan stavkovnega iz
bruha v Mariboru so imeli 
glavno besedo delavci Elek
trokovine. Prišli so na Trg 
svobode s transparenti, na 
katerih je pisalo, da podpira
jo zahteve delavcev Tama in 
bili deležni splošnega odp- 
bravanja, priključili so se 
jim tekstilci iz Mariborske 
tekstilne tovarne in skupina 
tamovcev, ki je zapustila 
zbor pred tovarno.

Tokrat je prišlo do največ- 
jega izbruha jeze. Nezado
voljni delavci, ker jih na trgu 
niso sprejeli predstavniki 
oblasti in političnih organi
zacij (ni bilo niti ozvočenja), 
so po nekaj urah demonstra
cij zasedli najbolj prometno 
mariborsko cestno križišče, 
skupina delavcev je ustavila 
tudi želežniški promet na 
glavni železniški postaji. 
Več kot dve uri sta tako 
v Mariboru stala ves železni
ški in cestni promet in samo 
popoldanski plohi se je tre
ba zahvaliti, da prometni in
farkt ni trajal dlje.

Ni veliko manjkalo, pa bi 
prišlo tudi do večjih inci
dentov. Skupina stavkajo
čih delavcev je namreč obi
skovala kolektive v bližini 
mestnega središča in vabila 
delavce, naj se jim pridruži
jo, vendar niso imeli uspeha. 
Niso se jim hoteh pridružiti 
ne delavci Lileta ne Zlatoro
ga niti ne Mariborske livar
ne. Občutek nemoči seje na
mreč po treh dneh sprevrgel 
v agresivnost, ki bi lahko 
imela neslutene posledice.

Mariborski štrajk je svari
lo, da delavci pod Pohorjem 
sicer veliko prenesejo, a jih 
mine potrpljenje, ko gre za 
resne zadeve, za preživetje. 
Res je, da sit lačnemu ne

verjame, a je tudi res, da Ijenjske stroške, vsak dan pa ženj, kako bo treba pas še ga razreda pa je že zdavnaj
mnogi ne zaslužijo niti toli- so javna občila polna novih bolj zategniti. zmanjkalo.
ko, da bi poravnali vse živ- podražitev in nenehnih gro- Lukenj na pasu delavske- Srečko Logar

Sindikat kovinarjev 
o dogodkih na mariborskih 
uihah

Velikih težav, ki sedaj nastajajo, ni mogoče rešiti čez noč 
in ne na ulici, kotna dlani je jasno, da delavci ne morejo kar 
mirno sprejeti ostrega omejevanja izplačil osebnih dohod
kov, ko morajo hkrati za hrano, obleko in še številne druge 
izdelke vsak dan plačevati večjo ceno. Zato se povečuje 
nezadovoljstvo, nanj pa očitno ni nihče računal, vsaj ne na 
takšnega, kot je izbruhnilo. Ko smo se odločali za drugačne 
gospodarske odnose in delovne trge, je bila očitno zmotna 
misel, da bo ta prehod kar sam po sebi izboljšal gospodar
ski položaj in položaj delovnih ljudi. V sindikatih so sicer 
opozarjali na možne posledice hitrega prehoda v spreme
njen način gospodarjenja, ko bo potrebno začeti plačevati 
davek na dolgoletne zablode. A opozorila tistim, ki naj bi 
ljudem pravočasno pojasnili težo sprememb, niso zalegla, 
sindikat pa se je odrekel vlogi dežurnega gasilca. Zato je 
tudi na republiškem odboru sindikata delavcev kovinske 
in elektroindustrije v četrtek 23. junija razprava izzvenela 
v ugotovitvi, da ni mogoče kar vsevprek kritizirati in napa
dati sprejetih ukrepov, ki nas lahko pripeljejo iz krize.

Odbor je ob obravnavi razmer v organizacijah združe
nega dela po uveljavlitvi ukrepov ZIS ugotovil, da so te 
v vsej republiki močno naelektrene, ali kot je slikovito 
povedal predstavnik jeseniške železarne, da ni žareče samo 
železo v pečeh. Če je bila stavka litostrojskih delavcev 
opozorilo, pa so dogodki v Mariboru resen znak za alarm, 
Prav stavka Tamovih delavcev, kije dobila izredne razsež
nosti, hkrati pa povzročila tudi nekatere širše posledice in 
družbeno škodo, je dokazala, daje izredno težko uveljaviti 
pripravljenost sindikata za premagovanje težav. Zakon 
ulice in razjarjenih množic, ki so jih vodili različni samoz
vani liderji, ne pelje nikamor in anarhija ne dopušča demo- 
kritičnega dogovarjanja. To so dogodki pretekli teden 
v Mariboru dokazali. Poskus predstavnikov republiških 
sindikatov in izvršnega sveta, da bi vzpostavili dialog 
z množico na Titovem trgu, je bil že vnaprej obsojen na 
neuspeh. Šele v strpni in poglobljeni razpravi s predstav
niki stavkovnega odbora so se oblikovala trezna in raz
umna stališča, ki zahtevajo hitro uresničitev.

V republiškem odboru so podprli zahteve delavcev Tama 
in drugih ozdov kovinske in elektroindustrije v štajerski 
prestolnici. Še posebej velja opozoriti na stališče, da je 
potrebno nekatere sicer upravičene zahteve poglobljeno in 
strokovno preučiti. Pri tem so mislili predvsem na zahteve 
po desetodstotnem znižanju obremenitev gospodarstva in 
20 odstotnem znižanju proračunov vseh družbenopolitič
nih skupnosti v državi, kakor tudi na zahtevo po reorgani
zaciji sisov in preoblikovanju šestih mariborskih občin 
v eno.

Zanimivo je tudi to, da so v sindikatu kovinarjev zavrnili 
(prav tako kot v delegatskih klopeh slovenske skupščine) 
zahtevo po sklicu izredne seje skupščine SFRJ, na kateri 
naj bi odpravili intervencijski zakon o omejevanju osebnih 
dohodkov. To bi pomenilo slovo od načrtovane gospodar

ske reforme, od upov, da bomo vendarle uvedli tržno 
gospodarjenje, za katerega se že nekaj časa zavzemajo tudi 
v tem sindikatu dejavnosti. Več kot jasno mora biti zdaj 
vsem, da lahko le taka usmeritev dolgoročno zagotovi ne 
samo socialno varnost delavcev, ampak tudi zadovoljeva
nje vseh njihovih sprotnih in razvojnih potreb. Sedanjih 
stisk pa ni mogoče reševati na ulici, pač pa na demokrati
čen način, po samoupravnih poteh, zlasti v kolektivih. 
Težave pa so od kolektiva do kolektiva različne, zanje pa so 
precej krivi tudi poslovodni delavci, ki se izogibajo odgo
vornosti in dogodke v Mariboru poskušajo uporabiti tudi 
za šikaniranje sindikalnih delavcev.

Sašo Novak

Republiški odbor sindikata delavcev kovinske in 
elektroindustrije Slovenije je na 9. seji, ki je bila 23. 
junija v Ljubljani, obravnaval razmere v ozdu po uve
ljavitvi ukrepov ZIS ter sprejel takšna stališča:
G ROS delavcev se je seznanil s problematiko v ozdih 

dejavnosti po uvedbi ukrepov ZIS, še zlasti v kovin
ski industriji Maribora. Obravnaval je tudi zahteve 
delavskega sveta TAM Maribor. Med drugim je 
obsodil odzive nezadovoljnih delavcev na poskus 
predstavnikov RS ZSS in republiškega izvršnega 
sveta, da bi navezali dialog z njimi. (Trg svobode 
v Mariboru, 22. junija 1988).

G ROS delavcev je podprl zahteve delavskega sveta 
TAM Maribor, ob tem pa je menil, da je treba neka
tere še poglobljeno in strokovno razčleniti.

G ROS je sklenil, da se bo tvorno vključil v reševanje 
perečih vprašanj in zahtev delavcev ter terjal odgo
vornost poslovodnih delavcev za nastale razmere, 
ki bi jih lahko rešili v ozdu ter odgovornost drugih 
za nastale probleme, ki so širšega družbenega po
mena.

G ROS meni, da se nezadovoljstvo lahko izrazi tudi 
s stavko, vendar le v okoljih, v katerih do proble
mov prihaja, in ne na ulicah. Problemi so namreč 
v vsakem ozdu drugačni.

G Izražanje nezadovoljstva s stavko ROS podpira, ne 
pa tudi hujskaštva, saj onemogoča uveljavljanje 
upravičenih zahtev delavcev. Razmere so izredno 
zapletene, težave v posameznih okoljih so različne, 
zato je treba ustvariti ozračje medsebojnega zaupa
nja ter probleme skupno reševati.

G ROS meni, da je treba zahtevo po višjih osebnih 
dohodkih podpreti, vendar mora biti odraz dela in 
ustvarjenega dohodka.

G Ob koncu je ROS opozoril, da ne bo pristajal na to, 
da delavce ob izbruhu nezadovoljstva vodijo posa
mezniki, ki ne izražajo njihovih pravih interesov in 
zahtev.
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Na torek smo lahko ponosni

STOPILI SMO V NOV SVET
Torkov večer in dobršen del noči sem 

preživel na Trgu osvoboditve in ljubljan
skih ulicah. Ogorčen, zaskrbljen ne bolj ne 
manj kot prej, toda bolj vedrogled in zado
voljen s svojimi sonarodnjaki. Da bi me ne 
zapeljalo v patos, bom razpoloženje pona
zoril kar s časopisnimi naslovi naslednje 
jutro:

Dostojanstveni kulturni miting, Množica 
se je opredelila za demokracijo in človeko
vo dostojanstvo, Preizkusni kamen za de
mokracijo, Utijevanje državljanske zavesti, 
Odločno in kulturno ravnanje. To sem si 
sposodil iz ljubljanskega Dnevnika. Delo, 
ki je kot že tolikokrat žumalistično povsem 
zatajilo, je temu brez dvoma zgodovinske
mu dogodku posvetilo dva skromna okvirč
ka, na zadnji strani, z naslovom Vojska ne 
sme posegati v življenja svobodnih ljudi.

Suhoparno, plonkarsko? Morda, toda 
s kratkimi in jasnimi besedami povedano, 
zakaj je pravzaprav šlo. So pa v teh dveh 
časopisih tudi drugačni naslovi: Vsak na
pad je nacionalističen, Nad sovražnika 
z vsemi sredstvi, Iz obroča se ne bo mogoče 
prebiti z omahljivci...

Naslovi z dveh planetov
Naslovov namesto reportaže sem se lotil 

zato, ker tako lepo ponazarjajo dva svetova, 
dve miselnosti. Večdesettisočglava množi
ca, kakršno ta trg pomni le iz proslavljanj 
najpomembnejših mejnikov slovenskega 
naroda, je bila izraz enega sveta. Naj bo 
alpski, sončni, jodlarski, zaplankan ali ka
korkoli mu že pravijo, meni se zdi spodbu
den. Naj so komu všeč ali ne zamaknjeni 
obrazi ob Zdravljici, naj navdušenje ob Na
prej zastave slave in Lipa zelenela je zbujajo 
takšne ali drugačne asociacije — ta narod jo 
hoče ubrati po pravi poti. Je za svobodo,

demokracijo, človekove pravice in dosto
janstvo, je pripravljen stopiti na stran ljudi, 
kijih aparat preživelega, a še močnega sve
ta vtakne za rešetke.

Besede in kri
S kolegom sva nekaj dni nazaj obiskala 

enega od literarnih večerov, ki jih v znak 
solidarnosti z zaprto trojico vsak dan prire
jajo v PEN klubu. Iz prenatrpanih soban 
sva se umaknila na požirek svežega zraka in 
k nama je pristopila že priletna ženska. Kar 
treslo jo je od ogorčenja in sočutja, hlepela 
je po človeški besedi, dušilo jo je od besed, 
ki so hotele vreti iz nje. Toda tako bridke, 
polne črnega brezupa so bile. Zaradi izku
šenj seje kot opravičevala. Rekla je, da, žal, 
vidi kri pred seboj. Toda le kri da lahko 
pribori svobodo človeku. To se je naučila 
leta 1941 in spet bi morali ravnati tako. »Ne 
pa tako kot leta 1945 in leta potem, saj je to

pripeljalo do položaja, ki ga le nova kri 
lahko spremeni. Z besedami, mladeniči, 
treh trpinov ne boste rešili in naroda tudi 
ne.«

Ne enkrat sem se na kulturnem mitingu 
spomnil njenih besed. Res, to je njena iz
kušnja. Morda zveni celo logično, toda ali 
mora biti tudi naša izkušnja dandanes 
taka?

V puško cvet
Upam, prepričan sem, da ne. Za blagor 

očetnjave naj puška govori je sicer verz, ki 
navduši množico, ki ga pospremijo gromki 
udarci dlani in sem ter tja celo orošeno oko 

; ali vsaj zadrgnjeno grlo. A ko se poleže srh 
po hrbtu in prevladata trezna misel, ta mi
ting v celoti govori vse kaj drugega. V dru
gem času živimo, v drugem svetu kot veje iz 
naslovov o konferenci komunistov v JLA. 
Čas, v katerem množica na mitingu vliva

upanje, da ni le puška sredstvo za brf'
očetnjave. Ali morda vile, s katerimi je
kaj mladcev popestrilo dogajanje. . 4i 

Končno človek tudi pred valovi tisjjjj
Iv

drugega sveta ne sme obupati. Že res,0 s(). 
spreleti srh ob vseh treskih in bliskih v

živih'J'vražnike, ob vseh bombastičnih pozi*-- ^ 
eno fronto, v silne zakletve na revolucij0’,

I
melje in bo zmlela... Vojska pač, voj'aš*c
izrazoslovje. Toda, spet upam in verjaro1gif

Ml
da sem že na pragu novega sveta. Sve.J

f
'-4a ov.ui iia nv_/ v tga o v v- u«-*’ -
v katerem še tako močne, a morda le zaCjJ
brce represije ne bodo avtomatično izzVVi 
novega srda, novega nasilja in spet in sh 
zavrtele tega začaranega krvavega krog3.

I

Demokracijo že živimo
Zato trdim, da je kulturni miting Ziigod0, vs;

vinski dogodek slovenskega naroda. i"JjMi1?
žica, zbrana v tako napetem trenutku z31?.. sh
tako tragičnih stvari, ni zbujala pravo0 . Ja 
ne groze, nobenega občutka napetosti, h1® Ji' 
tako zbita množica rada zbudi že sam3" 3
sebi. J

Nič maščevalnosti, nič miselnosti g1® H 
za glavo, nobene zlobe. Res dostojansi1. oj 
občutek notranje moči, trdnosti, pred33 -d 
sti. Osebno čutenje? Seveda je, saj dnig3 Je 
no biti ne more. Toda nekaj iz vsega teg3o « 
je tudi objektivnega - tako transparentih Je 
kratki pomenki, ploskanja, reagiranj3 , o 
prireditev kot celota dokazuje marših • je 
Vendarle smo narod, ki demokracijo že zi «r 
ki jo že ima v krvi in v duši. Kajti brez tee Je 
takšen shod ne bi bil mogoč. Brez dvom3 ^ 
se izrodil v gnev, maščevalnost, sprošča™ nj 
tekšnih in drugačnih napetosti, ki jih n0^ Ji 
mo v sebi kot posamezniki in kot nar0 re 
Tega ni bilo. Torej smo, kot že rečeno, vS 
z eno nogo že v tistem drugem, p ra V, J] 
svetu. Recimo mu civilna družba, druz m 
tretjega tisočletja, demokracija ali kakom Ji
li že. Je pa to nov svet, drugačen, kot s^- ----- • • , , Sll)Lv njem živeli doslej, in dokazujemo, da - 
zanj zreli. Marsikaj nam očitajo sebičn°s J 
nacionalno, če ne kar nacionalistično 0 J1 
kost, oholost in občutek večvrednosti J1 
Morda včasih upravičeno in prav je, da si3 
samokritični vsaj toliko kot kritični. T° j 
to je stvar za drugo zgodbo. Na torek s*®, K' 
brez dvoma lahko ponosni. Ciril BraJe[ ’

Afera v tozdu Delavska enotnost in ČGP Delo

KAKO SE ZNEBITI
NEODGOVORNIH
DIREKTORJEV

PREJELI SMO
Ni res, da smo delavci in de

lavke v Jugoslaviji zaščiteni kot 
kočevski medvedje. Če nekdo iz 
tao imenovanega delavskega 
razreda, ki je uradno sicer na 
oblasti, ostane na primer, za ne
kaj dni doma, a tega ne javi svoji 
delovni organizaciji, se šteje, da 
je »usekal plave« in po hitrem 
postopku dobi delovno knjiži
co, »nogo« oziroma ga vržejo iz 
službe. In načinov, kako se zne
biti delavcev in delavk, tudi 
pridnih, a jezikavih in poštenih, 
je na tisoče. Tudi o tem je že 
pisala Delavska enotnost.

Toda, kako se znebiti slabega 
oziroma neodgovornega direk
torja ah direktoijev?

Baje je predsednik izvršnega 
sveta Slovenije Dušan Šinigoj 
pred kratkim izjavil, da bi iz Ju
goslavije načelno laže »vrgli« 
s položaja na primer predsedni
ka italijanske vlade, kot pa se 
pri nas znebih neodgovornega 
direktoija. In mislim, da je res 
tako.

Ljudstvo 
vse Jugoslavije 
hoče isto

Vendar: ni se težko znebiti le 
slabih direktoijev. Še težje je 
odstraniti s položajev neodgo
vorne funkcionarje na vseh rav
neh: od krajevne skupnosti do 
federacije. Kdor ima oblast v ro
kah, kdor uživa privilegije, ta jih 
namreč brani z vsemi silami. 
Tudi tako, da povprek in počez 
»seka glave« poštenih ljudi; tu
di tistih, ki nimajo demokracije 
le na ustih; tistih, ki o njej ne 
govorijo in grmijo le z govorni
ških odrov, ampak se trudijo, da 
bi potrkala že na sedanja vrata.

Trdno sem prepričana, da 
v Jugoslaviji še zdaleč ne gre za 
tako popularna nasprotja med

severom in jugom, med razviti
mi in nerazvitimi. Menim, da je 
to izmišljotina pohtike na obla
sti. Mishm, da gre za nasprotja 
med dvema strujama. Med tisti
mi, ki zares hočejo napredek in 
demokracijo, in tistimi, ki so ne
sposobni (od Triglava do Var
darja) in se zato na vse pretege 
borijo za status quo, torej za to, 
da se ne bi nič spremenilo, da bi 
oni še vedno lahko kot doslej 
ribarih v kalnem in si na račun 
jugoslovanskih ljudskih množic 
delili večje in manjše privile
gije.

Ni funkcionarskih vil samo na 
Ohridu, ni jih samo v Neumu, so 
tudi v Šloveniji... A naša sred
stva javnega obveščanja se zelo 
rada vtikujejo le v »tuje« afere 
v drugih republikah in pokraji
nah, svojih, domačih, pa si ne 
upqjo lotiti.

Ljudstvo vse Jugoslavije pa 
hoče isto. Albanci, Srbi, Hrvati, 
Slovenci, Vojvodinci, Črnogor
ci, Makedonci, Italijani, Madža
ri, Romi itd., ki jim je Jugoslavi
ja dom, želijo za pošteno delo 
pošteno plačilo, da bodo dostoj
no preživeh sebe in svoje otro
ke. Hočejo tolikšen zaslužek, da 
jim ne bo treba na ceste demon
strirat in zahtevat, naj gredo ce
ne dol, plače pa gor.

In ko mnogi mladi govoijo, da 
bodo emigrirah iz Jugoslavije, 
kjer v njej ne vidijo ne rožnate, 
ampak sploh nikakršne prihod
nosti, me stiska srce. Zakaj oni? 
Zakaj oni, ki imajo znanje in po
šteno srce? Naj gredo ven iz mo
je in vaše domovine tisti, ki so 
nas spravili na beraško palico, 
in naj ostanejo tam za zmeraj, če 
jih bodo sploh hoteh gledati...

Afera Delavska 
enotnost

Malo dolg uvod sem zapisala, 
a to predvsem zato, ker mi te

stvari že dolgo ležijo na duši. 
Ker si želim, da bi se šli vsi, ki 
zdajle tole prebirate, demokra
cijo in poštenje najprej v službi, 
kjer delate. Kajti dokler boste 
o demokraciji govorih na sploš
no, do tedaj ne bo potrkala na 
vaša vrata, do tedaj bo nekje da
leč ... Ko jo boste zahtevah in se 
zanjo borih na slehernem kora
ku, šele tedaj se bodo začele 
stvari premikati na bolje, iz 
vsesplošne krize in apatije...

In tu pri nas je že dalj časa 
zelo žalostno, o čemer ste lahko 
najprej prebrah v Mladini. In ti
pično: šele za tem je bil objav
ljen kratek in tog komentar 
v Delavski enotnosti, časopisu, 
ki rad piše o aferah drugih, pred 
lastnim pragom pa ga je strah 
pomesti. Še huje. Niti ne vem, 
če bo tale prispevek objavljen 
v Delavski enotnosti.

Gre namreč za to, da so naši 
vodilni preprosto »zafurah« na
še podjetje, tozd Delavsko enot
nost, ki je sestavni del ČGP De
lo in s tem 80 ljudi spravih ob 
pošten kos kruha.

In čeprav že vrabci na strehah 
čivkajo, kdo so krivci, se vsi še 
vedno sprenevedajo in skušajo 
zadevo na silo potlačiti in prikri
ti pred javnostjo. Zato naj še en
krat zapišem tiste, ki so za fi
nančno razsulo tozda Delavska 
enotnost najbolj odgovorni.

Kdo so odgovorni?
V prvi vrsti je odgovoren nek

danji v. d. diretorja Milan Živ- 
kovič, nato Zdene Mah, nekda
nji vodja marketinga, saj sta 
družno skoraj leto dni, morda 
pa še dalj izvajala projekte, ki so 
nam prinesli približno 445 sta
rih milijard posojil (na mesec 
plačamo za ta posojila okoh 50 
starih milijard obresti) in men- 
aa bo rezultat tega »genialnega«

poslovanja ob pohetju letos še 
izguba v višini 120 starih mili
jard.

In da bo ironija še večja, da bo 
katastrofa še hujša: blago, ki je 
iz teh gromozanskih posojil vre
lo na dan ob silnem pompu in 
besedah o bajnem uspehu, je 
vredno le borih 350 starih mili
jard. Pa še od tega blaga je polo
vico takšnega, ki ga bo treba od
peljati na odpad. Torej sta z »ve
liko mero odgovornosti in zna
nja« zafrčkala več kot 300 starih 
milijard oziroma 30 dvosobnih 
stanovanj.

Pa kaj, saj nista tega počela 
s svojim, pač pa z našim torej 
družbenim denarjem. Krivi smo 
pa zdaj vsi. Vsi prejemamo 80- 
odstotne plače, onadva pa še 
vedno visoke. Za primer: su
spendirani v. d. diretorja Milan 
Zivkovič je prejel maja nekaj 
nad 120 starih milijonov?! Pa 
naj še kdo reče, da naši zakoni 
niso kot ustvarjeni za varovanje 
»višjih« interesov in »višjih« 
(beri: vodilnih in vodstvenih 
ljudi). Če pa bi nekdo izmed na
vadnih ljudi ukradel kos salame 
ah žemljo v trgovini, bi pri priči 
prišla policija in morda bi tisti 
človek celo sedel... Pravica, kje 
si? So mar med nami še nemoč
ni hlapci Jerneji?

Našim vodilnim se do zdaj ni 
skrivil las na glavi. In morda se 
jim celo ne bo. Toda zdi se mi, 
da imamo zaposleni vso moral
no pravico zahtevati odgovor
nost neodgovornih: kazensko, 
materialno in tudi moralno.

Preselimo se 
v ČGP Delo

Teh odgovornih in neodgo
vornih pa je še nekaj. Naj ome
nim našega nekdanjega direk
torja tozda Dušana Gačnika, 
ki je začel odobravati velike in

megalomanske projekte. Če 
smo nanje opozarjali in svarili 
pred katastrofo, smo dobih pod 
nos, da ravnamo kot zaplankani 
konji ah vrtičkarske gospo
dinje.

Za to finančno katastrofo je 
prav tako odgovoren Brane Mu
sar, generalni direktor Dela. Če 
o tem ni nič vedel, potem je jas
no kot beh dan, da tej funkciji ni 
bil dorasel. Če mu je ušla iz rok, 
bi moral vsaj zdaj, kot pošten in 
dostojanstven človek, to javno 
priznati in odstopiti. Isto velja 
za njegovega namestnika Duša
na Gačnika.

Podobno odgovornost nosi 
tudi finančna služba Dela, saj je 
vse finančne in računovodske 
posle od lanskega maja oprav
ljala za nas: torej za tozd Delav
ska enotnost. In mimogrede: te 
storitve nikakor niso bile po
ceni.

Če finančna služba Dela ne bi 
»požegnala« naših posojil, če bi 
ravnah, kot sami večkrat razgla
šajo in pišejo: kot dobri gospo
darji, ne bi bik tam, kjer smo: 
v totalnem finančnem razsulu. 
Sedanji finančni direktor Hab
jan (nekdanji direktor te službe 
Trplan je že v drugi službi), ki je 
to afero aprila spravil na svetlo, 
je namreč izjavil, da je bil tozd 
Delavska enotnost sposoben 
vzdržati brez hujših pretresov le 
100 starih milijard posojil. A nič 
ni govoril o tem, da bi nas o tem 
potapljanju morah prav oni prvi 
opozoriti. In ne le oni! Tudi stro
kovne službe Dela, ki spijo mir
no in varno spanje, kolegij di
rektorjev Dela in morda še kdo.

Opozorila: Bob 
ob steno

In ko sem o povsem tem kot 
predsednica sindikata tozda De
lavska enotnost opozarjala po 
vseh možnih in nemožnih legal
nih poteh najprej naše, potem 
Delovo vodstvo, pa šišenski sin
dikalni svet, ki mi je edini ves 
čas stal ob strani, pa RK SZDL, 
RS ZSS, sem v zadnjem času iz 
ust zdajšnjega glavnega uredni
ka časnika Delavska enotnost 
slišala, da jaz blatim ime Delav
ske enotnosti, ker sem jaz dala 
tedniku Mladine informacije 
o naši aferi. Po njegovem mne- 
nu torej blati dobro ime tisti, ki 
da informacijo, in ne dejanje, ki 
jo sproži. In komu bi prikriva
nje tega škandala najbolj kori
stilo. Štiridesetim zaposlenim,

ki so tehnološki presežek, V* 
gotovo ne!?

Pa še ni konec šikan. Ko ,
•-»

glavni urednik časnika De' S1

na povabilo Mojce Drčar-M^L j? 
dala intervju reviji Teleks,

k® iepreprosto prepovedal. Le ■■■ edse“ Slsva z Majdo Jeghčevo, preu .j,, 
nico samoupravne delaVS^ 
kontrole v tozdu Delo, re $ 
takšnega, da se za zaplemb0 , I 
odločil javni tožilec, pač Pa 3 » 
glavni urednik Dela? ,vC |

Morda je Delovo vods 
zbodlo to, da je Majda 
brez dlake na jeziku spregov.« 
la o aferi z Jadran banko, o a!
Velprom, o tem, da je tudi ^.- , in51vodstvo delalo po domače i
spuščalo v čudne posle brez
moupravnih »žegnov«?
očitno slovensko bralstvo ne .
nikoh izvedelo. Ah pa se m°r 
motim?

Za konec
In če ne veste: Delo že raZP J 

daja družbeno lastnino. Ze^ 
dalo oglas, da prodaja stavbo 
Celovški 43. Zanjo se mnog1 
nimajo. Zaposlenim pa nit', 
sedice o tem, kje bodo Pot.J 
oni delah. Še huje se manip11?, 
s prostori revije Naša že^.» 
Hrvatskem trgu 3, ki so bii^ ^ 
Ijeni s krvavo prihranjenim p
naijem slovenskih žensk
zdaj naj bi jih prodah zato, d3 ^
z njimi plačah lumparije
Naša žena vsekakor ni 
hala.

Delavci našega tozda so

zako

pani. Ne vemo, če bomo sp, 
še dobih plače in kakšne? b ^ 
ne moremo nič narediti. ,

ob3
M

ne moremo nič narediti
obračamo na javnost, naj 
pomaga prignati stvar do P0^. 
nega konca. Pozivamo vf“ 
stojne službe (od UJV, do

n3lf

nega konca. Pozivamo vse P? 
stojne službe (od UJV, do SKg 
RK SZDL in tudi še enkrat*. 
ZSS), naj nam čimprej narL» 
čistega vina. Kajti, ko je 1r,a, 
v Jugoslaviji, je ta daleč- z 
pa je tukaj, pred našimi vra™ (i 
veriemite mi. da nam ni l®1verjemite mi, da nam 
pri srcu.

Neva Železnik, novink
Naše žene, predsednica 10 m 

sindikata tozda Delaje 
enotnost in podpredsea&f 

konference sindikata DO

Če tale prispevek v 
enotnosti ne bo objavljen,^ 

sprožila nezaupnico proti0 
vomemu in glavnemu
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Politično delo toma brejca 
Med izseuenci v Franciji
(1936-1939)
l ?0vezanost Toma Brejca

goslovanskimi in pred-
111 s slovenskimi izseljen- 

^ Franciji in z izseljen- 
na splošno ni omeje- 

jd# b^mo na čas njegovega 
ia P® p^do novembra 1939, am- 

bil eden pobudnikov

l9^Ja v tej državi od jeseni 
do novembra 1939, am- 

gl/j^j\tudi na povojno obdbje,

iaVj01113 soustanoviteljev

p tLin njen dolgoletni pod- 
f- mI i^dsednik ter urednik nje- 

jr f]nga glasila Rodna gruda 
Jikai je f4 do maJ 1961)- Francijo 
ijvi k P0novno obiskal že okto- 

!tggž (je? ^945 kot jugoslovanski 
na P Sv * a4 na Prvem kongresu 
. nj( '•ovne sindikalne federa-
noS‘ (oUVLParizu- Pet let Pozneje 
.nd • ^ra 1950) pa je obiskal 

3 ob'*^1 jesenski velesejm in
k dno razstavo v Lyonu, 
LJer je bil tudi opazovalec na 
i^gresu francoskih obrtni- 
h v- Ta obisk je izkoristil za 
i^ezavo stikov z Društvom

Brejc velik ugled v teh kra
jih še iz predvojnih časov.

Brejčev odhod v Francijo 
jeseni 1936 je bil posledica 
izgona iz Jugoslavije kot tu
di odločitve jugoslovanske
ga partijskega vodstva, da 
z Dunaja oddide v Pariz. 
Njegovo življenje politične
ga emigranta in delo je opre
deljevala pripadnost komu
nističnemu gibanju in vse

naloge, ki jih je opravljal 
v Parizu in Pas de Calaisu, je 
dobil od jugoslovanskega in 
francoskega partijskega 
vodstva.

Zaradi zdravstvenega sta
nja se mu ni uresničila želja, 
da bi kot prostovoljec odšel 
na pomoč republikanski 
Španiji, kar je bil takrat sen 
in cilj mnogih mladih komu
nistov ter demokratov.

Veliko pozornost je posve
čal tudi izobrazbi kot osnovi 
za dobro praktično delo. 
V Parizu je leta 1937 obisko
val Delavsko univerzo (Uni- 
vezsite Ouvriere) kjer se je 
izpopolnjeval v francoskem 
jeziku in proučeval teorijo 
ter prakso francoske Ljud
ske fronte.

Da bi laže razumeli njego-

aro1 
i vsJ’
iv£
•i#

sifl(
s!v ^Jencev iz Jugoslavije 

? oz tlet rizu’ s Prijateljem Sta- 
-ti rij 0rri Kolmanom, takrat- 

te rtačelnikom konzular- 
rv# SlfP eddelka na jugoslovan-
stf' °tebastdi v Panzu’ Pa j.er# bnp al nekatere kraje v naj- 

te4 severnem francoskem 
(j Partmentu Pas de Calaisu 
l,eas, Vendin le Vieil, Win- 
jk5, Sallaumines, Lievin in

pr«’

> sf£ h^’), v katerih je pred voj- 
^ deloval kot partijski in-

Del'
u it ae'

1,' ^ktor. Ta obisk ni bil nak-
> K* feben’ ampak povezan z utr- 
feei s, anjem poinformbirojev- 

m® usmeritve Jugoslavije 
reP u izseljenci, saj je imel

Okrogla miza o življenju in delu revolucionarja
Toma Brejca- Sedemnajstega junija so občinski svet ZSS Kranj,
U i a Gorenjski'muzej in Delavska univerza Kranj pripraviti
A aVieia okroglo mizo o življenju in delu Toma Brejca — Pavleta,

revolucionarja, humanista in vsestranskega družbenega 
delavca. Kljub sedmim prispevkom pa še zdaleč nismo 
v celoti označili njegove vsestranske osebnosti.

Tomo Brejc seje rodil 18. 12. 1904 v Dolnjih Novakih na 
Cerkljanskem, umrl še ne šestdesetleten 3. 2. 1964 v Ljub
ljani. Kot mladieničje v času fašistične okupacije pobegnil 
v Jugoslavijo in že leta 1934 sodeluje pod vodstvom Toneta 
Tomšiča pri organizaciji stavbinskih delavcev in postane 
njihov neumorni tajnik.

Že leta 1935 je bil med glavnimi organizatorji uspešnih 
stavk gradbinskih delavcev v nekaterih krajih Slovenije 
(Celje, Štore, Tremerje, Šmarjeta itd.), medtem ko so v letu 
1936 gradbinski delavci stavkali skoraj po vsej Sloveniji in 
uspeli podpisati skupno kolektivno pogodbo (Maribor, 
Jesenice, na progi Sevnica-Šentjanž, Loče pri Poljčanah, 
Kranj, Celje itd.).

Zaradi revolucionarnega delovanja je bil izgnan iz kralje
vine Jugoslavije ter je po nalogu partije takoj začel poli
tično delovati med našimi izseljenci, o čemer sledi daljši 
prispevek.

Po uspešenem delu med izseljenci se je ilegalno vrnil 
v Slovenijo in je od aprila do oktobra 1940 delal v ilegalni 
partijski tiskarni v Tacnu pod Šmarno goro. Od oktobra 
1940 do februarja 1941 je bil inštruktor CK KP Slovenije za 
revirje. Takoj po okupaciji dežele je šel v ilegalo in vneto 
delal do srede junija 1941 v kamniškem okrožju, zatem pa 
kot član vojnorevolucionarnega komiteja za Gorenjsko, do

Tomo Brejc, delavec iz 
Ljubljane, organizator sin
dikata gradbenih delavcev 
in eden izmed voditeljev 
stavke gradbincev leta 
1936.
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vo delo v Franciji moramo 
vedeti tudi tole:

• Zadnja leta pred izbru
hom druge svetovne vojne 
je bil čas polarizacije svetov
ne javnosti na pro-in protifa
šistični, katere konkretizaci
ja je bila v odnosu in aktiv
nem delovanju proti repu
blikanski Španiji ali za njo;

• to je bil hkrati čas, ko je 
v Franciji zmagala koalicija 
levo usmerjenih strank (so
cialistov, komunistov, radi
kalov) združenih v Ljudski 
fronti (1936), hkrati tudi do
ba njene rasti, vrhunca in. 
oslabitve. Pariz je bil v tem 
času pravo križišče in zbira
lišče beguncev in političnih 
emigrantov z vseh koncev 
Evrope, univerzitetno sre
dišče, turistična Meka, leta 
1937 pa tudi gostitelj svetov
ne razstave. V vsem tem Ba
bilonu je bilo politično delo 
emigrantov lažje, s slabitvijo

Ljudske fronte pa vedno 
težje;

• to je bil tudi čas, ko je 
bil za določeno dobo sedež 
CK KPJ v Parizu (začetek 
1937 - pomlad 1938), čas Ti
tove utrditve v vodstvu par
tije, spremljana s hudimi 
frakcionaškimi boji ter ohla
ditvijo odnosov s Kominter
no in hkrati čas, ko seje mo
rala partija opreti na svoje 
finančne vire (tj. na članari
no in denarne darove), med 
njimi tudi na prispevke na
ših izseljencev iz vseh kon
cev sveta);

• to je bil tudi čas živah
nega političnega delovanja 
nekaterih slovenskih izse
ljencev v Pas de Calaisu, ki 
je bilo pod močnim vplivom 
komunističnega gibanja.

Nadaljevanje prihodnjič

15. 4.1942. pa je bil član Pokrajinskega komiteja za Gorenj
sko. Je organizator vstaje v kamniškem okolju (junij, julij 
1941). Od aprila do decembra 1942je bil sekretar PK KPS 
za Trst in Slovensko Primorje. Zal so ga fašisti zaradi 
izdajstva aretirali in je bil do januarja 1944 v zaporih v Trstu 
in drugih krajih v Italiji, kar je v njegovi osebnosti pustilo 
mučne sledove.

Potem je bil zopet zelo aktiven, kakor da bi hotel nado
mestiti zamujeno: od februarja do julija 1944 je član PK 
KPS in član pokrajinskega odbora za Trst in Slovensko 
Primorje, nato so ga poklicali v SNOS (Bela krajina), kjer j e 
delal do marca 1945 kot urednik Delavske enotnosti in član 
nadzorne komisije SNOS. Od marca do septembra 1945 je 
bil zopet v svojem rodnem Primorju in v Trstu, kjer je 
opravljal nalogo člana PK KPS za Trst in sekretarja enot
nih sindikatov v Trstu.

Po prihodu iz Trsta je vse do svoje prerane smrti oprav
ljal številne odgovorne družbene naloge: od ljudskega 
poslanca zvezne ter republiške skupščine, člana CK KPS, 
ZKS, ministra za delo, urednika Ljudske pravice in druga 
važna opravila.

Bilje tudi plodovit zapisovalec aktualnih tem in člankov, 
saj njegova še nepopolna bibliografija obsega prek sto 
različnih del. Bil je samouk, veliko je bral, preučeval in 
študiral. Ko je prišel v Francijo, se je npr. takoj vpisal na 
Delavsko univerzo v Parizu, se učil francoščine in drugih 
vednosti. Zapisati pa želim, daje bil pokončen mož dejanj, 
kritičen do sebe in drugih, vsakomur je rad pomagal in se 
od drugih tudi učil. Vedno je želel, in tako tudi deloval, da 
bi vsakdo čimbolj uspešno in učinkovito predvsem sam 
reševal svoja in družbena vprašanja.

Z. T.

Rešitve nagradne križanke pošljite do 6. julija na naslov: 
Delavska enotnost, Celovška 43, 61000 Ljubljana, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA KRIŽANKA ŠT. 25

Nagrade so: 40.000, 30.000, 15.000 dinaijev.

Rešitev nagradne križanke številka 23
PSI, RAISA, REZKALNIK, ELDA, OTS, VOMBAT, SETI, 
KALIKO, JASTREB, LLANOS, ART, EM, OTRANTO, 
ROTAR, BD, UČITE KUHATI, AON, ITALIANI, SRTINE, 
STARIKA, AF, PAV, AA, ANAM

Izžrebani reševalci nagradne križanke številka 23
L Boris Jakopanec, Ul. Marje Bršnikov 9,61000 Ljubljana,
2. Miklavčič Klavdija, H. Feverja 4, 65280 Idrija,
3. Ivanka Heferle, Trg 1. maja 6, 66330 Piran

Nagrade bomo poslali po pošti.

Delavska enotnost
List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Predsednik Josip Broz Tito je Delavsko 
enotnost 15. novembra leta 1967, ob njeni 25-letnici, odlikoval z redom zaslug za narod 
z zlato zvezdo • Izdaja ČGP Delo - tozd Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 
cesta 43, poštni predal 313-VI, telex 31 787 • Glavni urednik; Franček Kavčič • Odgo
vorni urednik: Marjan Horvat • člani uredništva; Boris Rugelj (komentator urednik 
- družbenoekonomski odnosi, delitev); področni uredniki. Andrej Agnič (posebne 
naloge, fotografija), Ciril Brajer (reportaže in samoupravni odnosi), Marija Frančeškin 
(socialna politika in varstvo okolja), Ivo Kuljaj (ekonomska ureditev), Emil Lah (medna
rodni ekonomski odnosi in politika), Janez Sever (posebne naloge). Andrej Ulaga (turi
zem, rekreacija, šport in oddih), Igor Žitnik (znanost, kultura in izobraževanje), Sašo 
Novak (urednik, politični sistem, sindikati), Remigij Noč (urednik - drobno gospodarstvo, 
delavci v samostojnem osebnem delu), Brane Bombač (oblikovalec), Jožica Anžel, Meri 
Jurca, Iča Putrih (tpjnice), Sonja Seljak (redaktorica-lektorica) • Vršilec dolžnosti direk
torja tozda Franček Kavčič* Telefoni; vršilec dolžnosti direktorja tozda 322-778, glavni 
urednik 313 942, odgovorni urednik 313 942 • Naročniška centrala, Celovška 43, 319 690 
ali 318 855, int. 52 • Uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij, 
Ljubljana, Celovška c. 43, 318 855 in 321 651 • Center za razvijanje obveščanja v združe
nem delu in servis za tisk glasil organizacij združenega dela, Ljubljana, Celovška c. 43, 
323 951 • Marketing, Celovška cesta 43, 320 403 • Računovodstvo, Ljubljana, Titova 35, 
310 923 • Žiro račun 50102-603-41502 • Založba 311 956 • Knjigarna galerija, Ljubljana, 
Tavčarjeva 5, 317 870 in 312 891 • Posamezna številka Delavske enotnosti 400 din 
• Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo • Poštnina plačana v gotovini • Tisk 
ČGP Delo, tozd Tisk časopisov in revij, Ljubljana, Titova 35 • časopisni svet Delavske 
enotnosti: Albert Vodovnik (predsednik), Meta Benčič, Franc Berginc, Andrej Coklin, 
Silvester Drevenšek, Ivo Grilje, Vlado Haas. Ivo Janžekovič, Niko Klavžar, Rajko Lesjak, 
Mira Maljuna, Slavko Peklar in Nada Serajnik.
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Štefan Markoja, Titovo Velenje:

ENI ZE LETA ZIVUO V KOMUNIZMU 
DRUGI DELAJO ZA GOLI KRUH
»Osnovna naloga slovenskega sindikata danes je, da se 
bori za takšno delitev dohodka, ki bo slehernemu 
delavcu v Sloveniji omogočila vsaj petsto tisočakov 
osebnega dohodka! Torej vsaj toliko, kolikor je že danes 
potrebno za dostojno preživetje!«
- Vi ste sekretar osnovne 

organizacije ZK.
»Da, v tozdu Elektrostroj- 

na oprema.«
- Koliko let ste že v zvezi 

komunistov?
»Dovolj dolgo, da lahko na 

glas povem svoje mnenje.«
— Vedno?
»Praviloma vedno. Danes 

bolj glasno kot včeraj!«
- Kako to mislite?

»Časi so takšni. Danes je 
treba tudi pri nas, v Sloveni
ji, govoriti glasneje, da te je 
slišati. Kar se danes dogaja 
s Slovenijo v Jugoslaviji je 
tudi zato, ker smo bili vrsto 
let tiho. Zaradi ljubega miru, 
zamer ali zato, ker smo pač 
takšni, kot smo. Ponižni, ti
hi, skorajda z vsem zadovolj
ni. Črnčki.«

— Kako daleč vas je sli
šati?

»Točno tako daleč, kot že
limo da me slišijo!«

- Zato, ker ste sekretar 
osnovne organizacije ali 
obratovodja?

»Zato, ker sem to, kar 
sem, in takšen, kot sem. Prej 
nisem bil ne sekretar in ne 
obratovodja.«
- Po poklicu ste vodo

vodni inštalater. Ob delu 
ste končali tehniško šolo, 
zdaj razmišljate o nadalje
vanju študija.

»Najprej moram dograditi 
hišo. Potem bom nadaljeval 
šolanje bolj zaradi papirja 
kot zaradi novih znanj.«
- Koliko' let že zidate 

hišo?
»Sedem. Računam, aa na

ma bo z ženo ob še kakšnem 
novem posojilu končno 
uspelo dokončati v nasled
njih dveh letih.«

— Vaša žena je ekono
mistka, imata dva otroka 
in nov stari avto.

»Nepričakovano sva pode
dovala še nekaj denaija, da 
sva kupila že rabljen, vendar 
novejši avto. Prejšnjega sva 
izmučila ob zidavi.«

- Rojeni ste v Žižkih, 
v Prekmurju. Zakaj ste 
Prekmurju obrnili hrbet?

»Narobe. Prekmurje ga je 
meni. Po končani poklicni 
šoli nisem dobil dela. Tako 
kot nekaj sto mojih vrstni
kov sem moral s trebuhom 
za kruhom. Dve leti sem de
lal v Nemčiji, po odsluženju 
vojaškega roka sem dobil 
delo tu, v Velenju, v ESO.«

— Torej ste podoživljali

usodo svojega očeta, sezon
skega delavca?

»Ne čisto tako. Jaz sem 
zrasel z delovno organizaci
jo. To je moja delovna orga
nizacija. V tem je velika raz- 
lika.«
- Kakšna?
»Poglejte, oče je na po

mlad odrinil na sezonsko de
lo, da bi nekaj zaslužil. Tudi 
jaz sem odšel v Nemčijo, da 
bi kaj zaslužil. Tudi moji so
delavci iz drugih republik so 
prišli v Slovenijo po zaslu
žek. Tako kot mojega očeta 
je tudi mene zanimalo, kako 
stoji delodajalec, kot prema
lo skrbi delavca iz druge re
publike samoupravljanje in 
gospodarjenje moje delovne 
organizacije. Vsi smo šli de
lat, da bi kaj zaslužili. Ko pa 
si se odločil, da nekje pustiš 
korenine, ti ni vseeno, kako 
in kaj je s tvojo delovno or
ganizacijo. V tem vidim tudi 
enega izmed vzrokov za se
danje razmere pri nas. Vo
dilni delavci se v izredno 
kratkem času zamenjujejo, 
kot čebele letajo s »cveta na 
cvet« in jih le malo zanima, 
kaj puščajo za sabo.«

— Imate v mislih delovne 
organizacije ali politične 
funkcije?

»Oboje. Eno ne gre brez 
drugega. Proizvodno in 
ustvarjalno delo ni bilo in še 
vedno ni dovolj cenjeno, za
to marsikdo tišči v politiko. 
Ko se je enkrat prihlinil na 
kakšen položaj, je že lahko 
izbiral in se odločal za še 
boljši, bolje plačani stolček 
in manj odgovorno delo.«

— To z odgovornostjo ne 
bo čisto držalo.

»Bo, bo, kajti s pridobitvi
jo »višjega« položaja se pri 
nas odgovornost posamezni
ka zmanjšuje, ker prehaja 
v »kolektivno« in s tem neo
predeljivo odgovornost. Za 
moj položaj je vse kristalno 
čisto. Odgovornost, delo, 
dolžnost. Odgovaijam za sle
hernega delavca, odgovar
jam za plan, odgovaijam za 
kakovost opravljenega dela, 
odgovaijam za opremo, ki 
nam je zaupana, odgovaijam 
tudi za stvari, kijih ni mogo
če opredeliti v tisti opis na
log. V nasprotnem primeru 
imajo oni drugi v politiki na 
voljo subjektivne in vse dru
ge vzroke, da se lahko iz
muznejo osebni odgovorno
sti. Zato sem jaz prvi za od
pravo kolektivne odgovor
nosti. Če resnično hočemo 
napredek, potem moramo 
jasno opredeliti za vsakega 
nalogo in odgovornost!«

- To smo že rekli.
»Rekli smo marsikaj, ven

dar se ne držimo dogovoije- 
nega. Pomislite na delavce, 
ki so leta in leta trdo garali, 
varčevali, se odpovedovali 
boljšim osebnim dohodkom 
in ti pride za krmilo sposob- 
než,ki v letu ali dveh vse iz
niči in delavci namesto s po
šteno pokojnino morajo po 
tridesetih, štiridesetih letih 
poštenega dela na občino po 
pomoč! Na mah postanejo 
občinski reveži!«

- To ni ravno spodbudna 
prihodnost.

»Kot tudi ni spodbujanje 
delavcev za boljše delo in 
več dela za manjše plačilo. 
Poglejte naš primer: trdo 
smo delali in skrbno gospo
darili, da smo ustvarili nekaj 
akumulacije. Čez noč Šini
goj v Ljubljani spremeni po
razdelitev obveznosti in 
nam vso akumulacijo pobe
re za nerazvite. Kako naj de
lavcu to razložiš. Tako radi 
upiramo prst v Beograd, to
da tudi v Ljubljani ravnajo 
enako. Čez noč spreminjajo 
zakonodajo, dogovore.

Jaz sem z svojimi fanti 
mnogo na terenu. V drugih 
republikah. Poglejte anoma- 
lijo s to nerazvitostjo in raz
merami, ki ponekod vladajo. 
Najprej dajemo denar za to, 
da bi nekje v nerazvitem de
lu države zgradili tovarno. 
Potem damo denar za najso
dobnejšo opremo, proizvod
nja iz te tovarne pa nikakor 
ne mora preživeti niti sebe. 
Zato damo spet denar za sa
nacijo, nakar pokrijemo dol
gove in bankrot ter spet de
nar za socialno pomoč de

lavcem te propadle tovarne. 
Ali drug primer: ko smo za
ganjali novi jašek in klasir- 
nico našega rudnika, smo 
zadnja dela opravljali med 
obratovanjem, ker je bila 
vsaka minuta in ura nova to
na premoga. S sodelavci 
smo pred leti montirali po
dobne naprave v neki drugi 
republiki za dnevni kop. Ko 
smo nedavno potovali tam 
mimo, se nismo mogli naču
diti, da vse še stoji. Stali so 
transportni trakovi, stali ti
sti gromozanski bagerji, sta
li rudarji! Zakaj? Zato, ker 
so še vedno v »poskusnem 
obratovanju« in vodstvo 
rudnika še vedno molze 
sklad za nerazvite, da bo 
»zaključilo« proizvodni pro
ces! Ne morem si izračunati, 
koliko denaija se tam vsako 
uro razvrednoti! In zdaj pa
radoks: tamkajšnji rudaiji 
so zelo nezadovoljni, ker ru
dar v Titovem Velenju zaslu
ži na mesec trikrat več!«

- Očitali nama bodo, da 
vidiva samo napake.

»Nisem mislil govoriti 
o tem, vendar ne morem mi
mo tega, če hočem opozoriti, 
na kar naši delavci že dolgo 
opozarjajo. Gre namreč za 
vzrok, zakaj je naš delavec 
vse bolj nezadovoljen. Osta
niva v Titovem Velenju. Vsi 
smo delali in garali, tudi in 
predvsem udarniško, da 
smo zgradili to, kar je danes 
tu. Tudi vrtce, šole, ambu
lante, zdravstvene domove. 
In kaj se zdaj dogaja? Z ženo 
sva zadnjič preračunavala 
ali bova še zmogla plačilo za 
otroka v vrtcu! Ne zasluživa 
malo, toda ko poravnava vse 
obveznosti, na koncu ne 
ostane skorajda nič. In zdaj 
smo tu: saj smo zgradili vr
tec, toda otroka vanj ne bo
mo mogli dati, ker ne zmore
mo plačila. Sami smo s sa
moprispevkom ali prosto
voljnim delom zgradili am
bulanto, za obisk pri zdrav
niku pa plačaš stari milijon! 
Tako ne gre več. Prišli smo 
tako daleč, da nimaš več kje 
vzeti. Torej tako daleč, da je 
vsesplošno nezadovoljstvo. 
Eni že leta živijo v komuniz
mu, drugi delajo za goli 
kruh! Jaz nisem za takšen 
socializem!...
- Z novimi ukrepi naj bi 
zaj nekatere najpomemb
nejše reči končno postavili 
na pravo mesto.

»Da, vendar ne zato, ker se 
je pohtika odločila tako, 
temveč zato, ker tako ne gre 
več naprej. Če sedanje vod
stvo do konca leta ne bo spo

sobno urediti teh zadev, se 
mora posloviti. Čas nam ni 
več naklonjen. Žal gre v na
šem primeru za izredno kriz
ne razmere, saj doživljamo 
družbeno in gospodarsko 
krizo. Zato je skrajno neod
govorno zapravljati energijo 
za nepomebna iskanja »raz
rednih sovražnikov«, psova
nja mladih, ki upravičeno 
zahtevajo delo in skupaj 
z delavci družbeno prenovo.

Povejte mi, kje in kdaj je 
mladina, če je imela zago
tovljeno prihodnost, želela 
in vodila kontrarevolucijo? 
Naše vodstvo me vse bolj 
spominja na nekdanje 
kmečke gospodarjenje, ki 
niti na smrtni postelji niso 
spustili kmetij iz rok, čeprav 
so bili že njihovi nasledniki

■ H

močno v letih in seveda bL 
volje in sposobnosti, da i 
po prevzemu sploh lahko' j I 
obubožano kmetijo tako o j I 
veli, da bi prehranjevala ' | 
samo njih, temveč tudi rt. 
hove otroke! Zato se upra 
čeno bojim, da bomo za111 * 
dili to zadnjo priložnost'j 
z resnično dobrimi progra^ 
in delom postavili razin®r„ ^ 
ki ne bodo iz dneva v o^ ^ 
stopnjevale - nezadovol 
stva. S silo in strahovanj®^ ■ 
pa se naših razmer ne da r 
šiti. Sam sem proti kakr

.da'nim koli pritiskom, ven 
bom v prvi vrsti med dela'V V 1 O liiCVU ,

ci, če se bomo primorani ®a i 
ločiti za korakanje proti rt
stu, ker nas drugače nih®e
noče slišati.
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VSE O PROMETNIH 
PREDPISIH I

Učbenik za kandidate za voznike motornih voz1 " 
za voznike in inštruktorje in 
za predavatelje prometnih predpisov

I
Cena 33.500 din.

Naročila pošljite na naslov: DELAVSKA ENO^ 
NOSI, Ljubljana, Celovška 43, telefon 320-40',•
318-855.

LIPE SVEDER: PERSPEKTIVA


